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زیر و بم بودجه معدن در 1400
بررس��ی ها از گزارش مرکز پژوهش ه��ای مجلس درباره 
بودج��ه بخش معدن کش��ور نش��ان می دهد ب��ا توجه به 
اختص��اص نیافتن 100درصدی حقوق دولتی به توس��عه 
اکتشافات و پرداخته نش��دن طلب ۵ هزار میلیارد تومانی 
دولت به ایمیدرو، کشور در سال های آینده با مشکل نبود 
زیرساخت ها در بخش معدن و کاهش شدید منابع معدنی 
روبه رو خواهد ش��د. بر این اساس عمده درآمدهای بخش 

معدن و صنایع معدنی مربوط به حقوق دولتی معادن...
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نمایش دستاورد های 
معدن در »ایران کان مین«

نمایش��گاه ایران کان مین 1۳۹۹ قرار است از 
11 تا 1۴ بهمن امسال در نمایشگاه بین المللی 
تهران برگزار ش��ود. براس��اس برنامه ریزی های 
ص��ورت گرفت��ه در ای��ن نمایش��گاه آخری��ن 
دستاوردهای صنعت معدن کشور نمایش داده 
خواهد ش��د. برگزاری میزگردهای تخصصی با 
حض��ور واحدهای ب��زرگ و کوچک معدنی و با 
رعایت پروتکل های بهداشتی از برنامه های این 

نمایشگاه بین المللی خواهدبود...

مدیرعامل ش��رکت رادمان صنعت سرب آذر 
گفت: اصلی ترین معضل تولیدکنندگان شمش 
س��رب، کمبود ماده اولیه اس��ت اما بخش��ی از 
کنس��انتره س��رب بدون توجه به نی��از داخلی، 
صادر می ش��ود ک��ه ادامه این رون��د، منجر به 
ناب��ودی صنعت س��رب خواهد ش��د و احتمال 
دارد ای��ران ب��ه جرگ��ه واردکنندگان ش��مش 
س��رب درآید. علی عبدی اظهارکرد: در شرایط 
کنونی، برای بیشتر تولیدکنندگان امکان تولید 

محصول به شدت سخت شده...

 رکود تورمی
 در کمین فولاد

خروج بی رویه کنسانتره 
سرب از کشور

شکست در رفع التهاب فولاد
سیاست گذاری های غلط در بازار فولاد بررسی شد

محمد اعتباری
فعال بازار فولاد

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

همواره رش��د تقاضا و افزای��ش نرخ ارز زمینه 
تش��نج بازار ف��ولاد را فراهم کرده اس��ت. اما با 
حضور در فصول س��رد س��ال، تقاضای مصرفی 
برای خرید محصولات فولادی به ش��دت کاهش 
می یاب��د. در همی��ن حال بیش��تر تقاضایی که 
ب��رای خرید فولاد در بازار وجود داش��ته را باید 
ناش��ی از تقاضای س��رمایه ای دانس��ت. پس از 
تغییر رئیس جمه��وری ایالات متحده و ذهنیت 
کاهش نرخ دلار در بازار آزاد، بخشی از تقاضای 
س��رمایه ای که بر مبنای رش��د نرخ دلار شکل 
می گرفت، حذف شد. در حال حاضر، بازار فولاد 
از شرایط ریسک خارج و با عدم اطمینان روبه رو 
ش��ده  است؛ یعنی بازار هیچ اطمینانی نسبت به 
آینده ندارد و امکان پیش بینی بلند مدت حذف 
شده است. با این وجود، در کوتاه مدت و تا اواخر 

بهمن انتظار رشد قیمت فولاد را نداریم. 
با این حال، گره زدن قیمت داخلی محصولات 
ف��ولادی با نرخ ارز و قیمت جهانی این محصول 
منطقی به نظر نمی رسد، چراکه یا دلار در مسیر 
صعود است یا قیمت های جهانی؛ بنابراین هیچ 
زمان��ی نباید انتظار کاه��ش قیمت ها و متعادل 
ش��دن بازار را داشته باشیم. در همین حال باید 
تاکی��د کرد که تغییر مداوم سیاس��ت های ارائه 

شده از سوی سیاست گذاران اشتباه است. 
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

تیتر های روز
3

چشم انداز 
 کامودیتی ها

) بخش نخست(

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان: 
از حق پرسش و پاسخ ها و ظرفیت های 
قانونی مجلس استقبال می کنیم
بمناسبت 2۳ دی ماه س��الروز افتتاح شرکت فولاد مبارکه 
اصفه��ان نشس��ت خب��ری مهن��دس حمیدرض��ا عظیمیان 
مدیرعام��ل ش��رکت فولادمبارکه اصفهان ب��ا حضور بیش از 

پنجاه نفر از اصحاب رسانه برگزار شد. 
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ادامه از صفحه اول
به عنوان مث��ال، چندی پیش ش��اهد تدوین 
شیوه نامه س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره 
ف��ولاد بودی��م ک��ه در آن ن��رخ ف��روش فولاد 
و محص��ولات ف��ولادی تعیی��ن ش��د؛ بنابراین 
تغیی��ر دوباره ای��ن نرخ ه��ا معنی ن��دارد و به 
 التهاب هرچه بیش��تر در بازار ای��ن فلز منتهی 

خواهد شد. 
هرچن��د بای��د اقرار ک��رد که مبن��ای قیمت 
فروش ش��مش ف��ولاد در ای��ن ش��یوه نامه نیز 
اش��تباه اس��ت، چراکه نرخ فروش این محصول 
 را ب��ه قیم��ت در ب��ازار جهان��ی و ارز گره زده 

است. 
ب��ر همین اس��اس نیز در حال حاضر ش��اهد 
رکود گس��ترده ای در بازار فولاد هستیم که به 

این آسانی ها برطرف نمی شود. 
در روز سه ش��نبه قیمت پایه هر کیلو شمش 
عرضه ش��ده در بورس کالا برابر 12300تومان 
بود یعنی قیمت تمام ش��ده شمش با احتساب 
مالی��ات ب��ر ارزش اف��زوده ب��ه 13400 تومان 

می رسد. 
در چنی��ن ش��رایطی قیمت میلگ��رد عرضه 
ش��ده در ب��ورس کالا ب��ه بی��ش از 14ه��زار 
توم��ان افزای��ش می یابد. ح��ال بای��د دید که 
 آیا مش��تری برای میلگرد با ای��ن قیمت وجود 

دارد؟ 
در همین حال بای��د تاکید کرد که ورق گرم 
فولادی در معاملات روز سه شنبه بورس کالا با 

قیمت 19960 تومان عرضه شد.
در واقع رش��د قیمت فولاد در س��طح جهانی 
زمین��ه این رش��د قیمتی را فراهم کرده اس��ت 
و ه��ر لحظ��ه نوی��د  ت��داوم ای��ن رون��د رو به 
رش��د قیمتی ب��ه بازار داده می ش��ود در چنین 
 ش��رایطی بازار ب��ا رکود تورمی روب��ه رو خواهد 

شد.  
در چنی��ن ش��رایطی، خری��د ش��مش فولاد 
از معام��لات ب��ورس کالا ب��ا ه��دف جلوگیری 
محص��ولات  ص��ادرات  ی��ا  تولی��د  توق��ف  از 
کاه��ش  بنابرای��ن  می ش��ود؛  انج��ام  نهای��ی 
 10درصدی نرخ پایه فولاد مش��کلی را برطرف 

نمی کند.
 ب��ا توجه به ای��ن نکته که ه��ر کیلو میلگرد 
صادراتی م��ا ۵2۵ دلار به فروش می رس��د؛ بر 
همین اس��اس کارخانه دار می تواند شمش را با 
قیم��ت بالا بخرد و محصول نهایی خود را صادر 

کند. 
تولیدکنن��ده  واحده��ای  برخ��ی  درنتیج��ه 
محص��ولات نهای��ی از ای��ن س��ود قابل توج��ه 
ب��رای  رانت��ی  یعن��ی  می ش��وند؛  بهره من��د 
ایج��اد  زنجی��ره  تولیدکنن��دگان  از   بخش��ی 

می شود. 
ازمجموع موارد یادش��ده این گونه برداش��ت 
می ش��ود که هرگون��ه قیمت گذاری دس��توری 
رانت��ی را ایجاد می کند و مصرف کننده نهایی از 

سود منتفع نمی شود. 
در چنین شرایطی، بازار با رکود تورمی روبه رو 
ش��ده که از یک س��و در آن قیمت ها بالاست، از 
س��وی دیگر، خری��داری برای ای��ن محصولات 

وجود ندارد. 
بحث دیگر این اس��ت که مجوز صادرات فقط 
در اختی��ار واحده��ای تولیدی اس��ت؛ بنابراین 
بح��ث فروش محصول در ب��ازار داخل و فروش 
در ب��ازار جهانی باید از هم متمایز ش��ود؛ یعنی 
از یک سو صادرات تقویت شود، چراکه ارزآوری 
 این صنعت در چنین ش��رایطی ضروری به نظر 

می رسد. 
از سوی دیگر نیز قیمت فروش فولاد در بازار 
 داخ��ل را به قیمت های جهان��ی و نرخ ارز گره 

نزد. 
درواقع اگر ب��ه تولیدکنندگان ب��زرگ اجازه 
بدهی��م، خودش��ان قیم��ت ف��روش را تعیین 
کنن��د؛ بس��یاری از ای��ن چالش ه��ا برط��رف 
می ش��ود، چراک��ه ش��رکت های تولیدکنن��ده 
محص��ول برای ت��داوم تولید خود ب��ه پول نقد 
نی��از دارن��د؛ بنابراین قیمت محص��ول خود را 
در تابل��وی ب��ورس کالا کاه��ش می دهن��د تا 
 خری��دار رغبت حض��ور در این بازار را داش��ته 

باشد. 
گفتنی اس��ت در حال حاض��ر، زنجیره فولاد 
ب��ا چالش اساس��ی تیک ه��ای طلای��ی روبه رو 
است؛ بنابراین حذف این گونه امضاهای طلایی 

ضروری به نظر می رسد.

رئی��س خانه معدن ی��زد گفت: طرح احی��ای معادن کوچک و 
متوسط ایده بسیار خوبی است که به جریان افتاده اما باید زمینه، 

ساختار و اجرای آن فراهم شود.
سعید افضلی پور در گفت وگو با بیرونیت مطرح کرد: طرح ایده 
فاز اول، ایجاد زمینه فاز دوم و عملیاتی ش��دن آن طرح فاز سوم 
اس��ت و از آنجایی که اس��تان یزد جایگاه بالایی در بخش معدن 
دارد، بنابراین وقتی معادنی در این استان به فعالیت می پردازند از 
لحاظ نیروی انس��انی توانمندی و از لحاظ زیرساخت شرایط لازم 

را داشته باشند.
او ب��ا اش��اره ب��ه اینک��ه در ط��رح احی��ای مع��ادن کوچک و 
متوس��ط مش��کلاتی برای معدنکاران ایجاد می ش��ود، بیان کرد: 
س��ازمان مناب��ع طبیعی و محیط زیس��ت مش��کلات بس��یاری 
 را ب��رای احی��ای مع��ادن و ص��دور پروان��ه بهره ب��رداری ایجاد 

می کنند.

  ش��اید یک��ی از موانع اصلی ع��دم اجرای ط��رح مخالفت این
دستگاه ها است.

رئیس خانه معدن یزد در ادامه درباره مش��کلات معدنکاران در 
تامین ماشین آلات اظهار کرد: معدنکاران در بخش معادن کوچک 
مقیاس با اس��تفاده از ماش��ین آلات س��بک فعالیت خود را ادامه 
می دهند، اما اکنون مش��کل بهسازی و نوس��ازی ماشین آلات را 
پیش��رو داریم، از سوی دیگر ماشین آلات سنگین در کشور تولید 

نمی شود و واردات آن ممنوع است.
افضلی پ��ور در بخ��ش پایان��ی گفته ه��ای خویش با اش��اره به 
بازنگ��ری قانون مع��ادن بیان کرد: اگر بازنگ��ری در جهت بهبود 
فضای کس��ب و کار باش��د مفید اس��ت اما اگر در جهت افزایش 
ریسک معدن باش��د مخرب است وقتی در بخش معدن اقدام به 
 قانون گذاری می کنیم باید در صدد آن باش��یم که ریس��ک معدن 

را کاهش دهیم.

اس��تاندار مرکزی گفت: بدهی  یک ه��زار و 200 میلیارد تومانی 
هپکو از محل اعتبارات در اختیار وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

ظرف یک ماه آینده پرداخت می شود.
ب��ه گزارش معدن نیوز، عل��ی آقازاده افزود: در نشس��ت با وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مس��ائل و مشکلات هپکو مورد بررسی 
قرار گرفت و ان شالله به زودی تنها بن بست رونق تولید در هپکو با 

پرداخت بدهی های این شرکت رفع خواهد شد.
وی ادامه داد: نظر وزیر تعاون چه در زمان تصدی وزارت صنعت 
و معدن و چه در زمان سکانداری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 

درباره رفع مشکلات هپکو مساعد بوده است.
اس��تاندار مرکزی افزود: با نظر مس��اعد وزیر تع��اون، کار و رفاه 
اجتماع��ی مبنی  بر پرداخت بدهی های هپکو، بزرگ ترین مش��کل 
اساس��ی پیش روی جه��ش تولی��د در بزرگ ترین واح��د صنعتی 

ماشین آلات راه سازی خاورمیانه حل و فصل می شود.
نماینده عالی دولت در اس��تان مرکزی ادامه داد: مش��کل صدور 
ضمانت نامه های بانکی برای مشتریان هپکو با پرداخت بدهی های 
این ش��رکت نی��ز رفع خواهد ش��د تا انعق��اد قرارداده��ای تولید 
ماشین آلات راهداری و جاده ای در هپکو با سرعت بیشتری دنبال 

شود.
استاندار مرکزی درباره پرداخت حقوق معوق کارگران هپکو نیز 
گفت: در روزهای آینده در نشس��ت با مدیرعامل س��ازمان تامین 
اجتماعی بررسی نحوه پرداخت حقوق معوق کارگران خدوم هپکو 

بررسی می شود.

آقازاده بیان کرد: س��عی ما بر این است حقوق معوق کارگران تا 
پایان امس��ال از محل اعتبارات س��ازمان تامین اجتماعی پرداخت 

شود.
هپکو در س��ال 13۵1 در زمینی به وس��عت 90 هکتار با هدف 
مونتاژ ماشین آلات راه سازی در اراک تاسیس و از سال 13۵4شروع 

به فعالیت کرد.
این شرکت 2۵ نوع ماش��ین آلات راه سازی از جمله گریدر، لودر 
و غلتک تولید می کند که 8 نوع از محصولات آن تحت لیس��انس 

کشورهایی چون ژاپن، آلمان، سوئد تولید می شود.
شرکت هپکو در اوج پیشرفت و بالندگی در سال 138۵ به بخش 

خصوصی واگذار شد.
کارگ��ران هپکوی اراک س��ال های گذش��ته در چندین نوبت به 
دلیل دریافت نکردن حقوق معوق و مشکلات سهامداری این واحد 

بزرگ، دست به تجمعات صنفی زدند.

وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت برای پیش��برد 
اه��داف خ��ود در صنای��ع مختلف از جمل��ه صنایع 
معدن��ی طرح های جامعی را تعریف کرده که یکی از 
آنها طرح جامع برای صنعت سرب و روی ایران است 
که به مدت 2 س��ال بررسی و مطالعات لازم انجام و 
اطلاعات آن تهیه ش��ده تا نقش��ه راه آینده صنعت 
س��رب و روی و ه��دف این صنعت، برای 20 س��ال 

آینده یعنی تا سال 1420 ترسیم شود.
به گزارش ایراس��ین، طرح جامع سرب و روی که 
افق 20 س��اله برای این صنعت در آن ترسیم شده، 
مواردی همچون مش��خص کردن نقاط ضعف و قوت 
و لحاظ کردن اس��تاندارهای جهانی را در خود جای 

داده است.
امی��ن صفری مدیر مجتمع معدنی س��رب و روی 
مهدی آباد که به عنوان مجری این طرح انتخاب شده 
در این باره گفته اس��ت: در 2 س��ال گذشته جلسات 
کارشناس��ی به صورت عموم��ی و خصوصی با همه 
ذی نفع��ان از جمله صاحبان صنایع، دانش��گاهیان و 
نخب��گان صنعت، به منظ��ور جم��ع آوری اطلاعات 
دقیق، ترس��یم وضع مطل��وب، چش��م انداز، تحلیل 
فاصله و تدوین برنامه های اجرایی برگزار شده است.

گفته می شود که طرح جامع سرب و روی کشور به 
عنوان سند راهبردی توسعه این صنعت با چشم انداز 
افق 1420، آماده ابلاغ از سوی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت اس��ت، اما این در حالی اس��ت که فعالان 
حوزه س��رب و روی بر این موض��وع تاکید دارند که 
هنوز این طرح کامل نش��ده و نق��اط ضعفی در آن 

وجود دارد که باید رفع شود.
مراح��ل تهی��ه ط��رح جام��ع س��رب و روی در 
2فاز انجام ش��ده اس��ت: فاز نخس��ت مطالعه پایه و 
تش��ریح وضع موجود از این صنعت اس��ت که شامل 
م��واردی همچون بررس��ی تولید و مصرف س��رب و 
روی ای��ران و جه��ان، مطالعه ذخایر س��رب و روی 
ای��ران و جهان جمع آوری و بررس��ی کلیات تحلیل 
جای��گاه ایران در عرضه س��رب و روی جهان تحلیل 
 عرضه و تقاضا و بررس��ی وضعیت واردات و صادرات 
س��رب و روی اس��ت. در مرحل��ه بعدی شناس��ایی 
ذی نفعان خواس��ته ها و انتظارات ذی نفعان، الزامات 
و تاکیدات اس��ناد فرادس��تی، بررسی نرخ تمام شده 
محصولات و تحلیل ش��اخص های به��ره وری انجام 

ش��ده که در مجموع از این م��وارد تحلیل و تعریف 
وض��ع مطلوب و تدوین چش��م انداز انجام می ش��ود 
همچنین ب��رای این تحلی��ل بررس��ی فناوری های 
مرس��وم و نوین فناوری در حوزه س��رب و روی لازم 

و ضروری است.
در واق��ع از تحلیل و تدوین یادش��ده چش��م انداز، 
می توان تحلیل محیط و صنعت سرب و روی کشور 
را بررسی کرد و در نهایت با تدوین نقشه راه و تحقق 

اهداف چشم انداز، به ارائه برنامه پایش پرداخت.
بر اساس اهداف تعریف شده در طرح جامع سرب و 
 روی تولید شمش روی به میزان 630 هزار تن پیش بینی 

شده است.
مجری طرح جامع سرب و روی درباره راهکارهای 
کلان توس��عه صنعت س��رب و روی گفته است که 
از جمله مهم ترین راهکارها تعیین س��تاد و س��اختار 
اجرای��ی ب��رای پایش ط��رح جامع س��رب و روی، 
مشارکت تش��کل های صنفی در سیاست گذاری های 
کلان، تدوین طرح جامع اکتش��اف س��رب و روی و 
کاهش تصدی گ��ری دولت اس��ت. همچنین حذف 
صدور مجوز جدید کارخانه تولید ش��مش، تس��هیل 
واردات مواد اولیه )خاک و کنسانتره( و نیز، حمایت 
و تشویق یکپارچه س��ازی و ادغام واحدهای فرآوری 
کوچک مقیاس از دیگر راهکارهاست. به نظر می رسد 
کاهش تصدی گ��ری دولت در بخش ه��ای مختلف 
مع��دن و صنایع معدنی یک��ی از مهم ترین راهکارها 
ب��رای به پیش بردن اهداف تعریف ش��ده در صنایع 
معدنی اس��ت. میزان ذخایر س��رب وروی موجود در 
جهان 340.4میلیون تن است که از این میزان سهم 
ایران نزدیک به 1۷ میلیون تنی از جایگاه به نسبت 
خوبی در می��ان دارندگان ذخیره ای��ن مواد معدنی 
برخوردار اس��ت. معادن انگ��وران، مهدی آباد، نخلک 
جزو معادن مهم سرب و روی ایران به شمار می آیند.

ریل گذاری برای کاهش ریسک معدنکاری

پرداخت بدهی ۱۲۰۰ میلیارد تومانی هپکو تا یک ماه آینده 

ترسیم افق ۲۰ ساله برای صنعت سرب و روی

گروه معدن

بررسی ها از گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
درباره بودجه بخش معدن کشور نشان می دهد 
با توج��ه به اختص��اص نیافت��ن 100درصدی 
حقوق دولتی به توس��عه اکتش��افات و پرداخته 
نش��دن طلب ۵ هزار میلی��ارد تومانی دولت به 
ایمیدرو، کش��ور در س��ال های آینده با مشکل 
نب��ود زیرس��اخت ها در بخش مع��دن و کاهش 

شدید منابع معدنی روبه رو خواهد شد.
به گ��زارش بیرونی��ت، بر این اس��اس عمده 
درآمدهای بخش معدن و صنایع معدنی مربوط 

به حقوق دولتی معادن است. 
این گ��زارش حاکی از آن اس��ت ک��ه میزان 
درآم��د پیش بین��ی ش��ده برای حق��وق دولتی 
مع��ادن به هم��راه عوای��د حاص��ل از اج��رای 
تبصره های 2 و 3ماده 6 قانون معادن، در قانون 
بودجه سال 1399 حدود 2 هزار و 900 میلیارد 
تومان بوده است که این میزان در لایحه بودجه 
سال 1400 کل کشور به 4 هزار میلیارد تومان 
افزایش یافته و به عبارتی با رش��د 40 درصدی 

همراه بوده است. 
بر اس��اس ای��ن گ��زارش در 8 ماهه نخس��ت 
حق��وق  وصول��ی  کل  می��زان   1399 س��ال 
دولت��ی مع��ادن به هم��راه بدهی های گذش��ته 
ح��دود 4 ه��زار و 400میلی��ارد توم��ان بوده، 
ام��ا می��زان تخصیص اعتب��ار مرحله نخس��ت 
6 ماه��ه اول س��ال 1399 ب��ه وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت کمت��ر از 33 درص��د حدود 
 190میلیارد تومان بوده و عملکردی نیز نداشته 
اس��ت. در ادامه این گزارش آمده اس��ت که در 
قوانین و مقررات براس��اس بن��د )پ( ماده 43 
قانون برنامه شش��م توسعه کش��ور، درآمدهای 
حاصل از بخش معدن شامل حقوق دولتی، حق 
انتفاع پروانه بهره برداری دولتی عواید حاصل از 
م��اده 3۵ قانون رفع موانع تولی��د رقابت پذیر و 
ارتقای نظام مالی کش��ور مصوب 1394/2/1 و 
عواید حاصل از تبصره های 2 و 3 ماده 6 اصلاح 
قانون مع��ادن، 100درصد تخصیص یافته تلقی 

شده است و باید برای امور زیر صرف شود: 
1. تکمیل زیربناها و زیرساخت های مورد نیاز 
برای مع��ادن و زیرس��اخت های عمومی صنایع 

معدنی، 
2. اجرای تبصره 6 م��اده 14 قانون معادن با 
اولوی��ت مناطق مجاور درگیر محدوده معدنی و 
م��واد 2۵ و 31 قانون مع��ادن و ماده 3۵ قانون 
رفع موانع تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی 

کشور، 
3. تشویق صادرات محصولات صنایع معدنی 

دارای ارزش افزوده بالا، 

4. تکمی��ل نقش��ه های پایه زمین شناس��ی، 
شناس��ایی، پی جویی و اکتش��اف عمومی کلیه 

ظرفیت های معدنی کشور.
بررس��ی عملکرد تخصیص مناب��ع حاصل از 
حق��وق دولتی مع��ادن در س��ال های 1398 و 
1399 نش��ان می دهد برخالف بن��د )پ( ماده 
43 قانون برنامه شش��م توس��عه کشور مبنی بر 
صددرصد تخصیص  یافته تلقی شدن درآمدهای 
بخ��ش معدن به این ح��وزه، از مجموع بیش از 
900 میلی��ارد تومان درآمد پیش بینی ش��ده از 
مح��ل حقوق دولتی معادن برای س��ال 1399، 
در شش ماهه نخست سال، به میزان حدود 33 
درص��د از این منابع یعن��ی 190 میلیارد تومان 
برای هزینه کرد در بخش معدن و صنایع معدنی 
اختصاص داده ش��ده که عملکردی نیز نداشته 
است. بر اساس این گزارش اعتبارات فصل صنعت 
و معدن مرتبط با بخش معدن و صنایع معدنی 
در قالب ۵ برنامه ش��امل: برنامه اکتشاف منابع 
معدنی، برنامه ایجاد و توس��عه صنایع، معادن و 
زیرساخت های صنعتی و معدنی، برنامه ارتقای 
بهره وری معادن، برنامه مطالعات آزمایشگاهی و 
برنامه مطالعات زمین شناسی است.  این گزارش 
حاک��ی از آن اس��ت ک��ه درمجم��وع اعتبارات 

هزینه ای با رشد 46درصدی و اعتبارات عمرانی 
با رشد 44درصدی مواجه بوده است.  

همچنین س��ازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کش��ور در 8ماهه س��ال 1399 از محل 
اعتب��ار مص��وب جه��ت برداش��ت از صن��دوق 
توس��عه مل��ی باب��ت ح��ل مش��کل ریزگردها، 
300 میلی��ارد تومان اختصاص بودجه داش��ته 
اس��ت که در طرح ه��ای مص��وب نمونه برداری 
 سطحی و اتمس��فری مبارزه با ریزگردها هزینه 

شده است. 
این گزارش حاکی از آن اس��ت که در س��ال 
1399 از درآمده��ای بن��د )پ( ماده 43 قانون 
برنامه ششم حدود 20 میلیارد تومان تخصیص 

یافته، اما عملکردی نداشته است. 
بررس��ی عملک��رد دول��ت در اج��رای احکام 
قانون برنامه شش��م توس��عه در حوزه معادن و 
صنای��ع معدنی نیز نش��ان می دهد که، عملکرد 
قابل توجه��ی در حوزه مع��ادن و صنایع معدنی 
وج��ود ن��دارد. همچنین عدم تحق��ق مطالبات 
س��ازمان توس��عه و نوس��ازی مع��ادن و صنایع 
معدن��ی ای��ران )ایمی��درو( از مح��ل واگذاری 
س��هام ش��رکت های زیرمجموعه این سازمان و 
ع��دم تخصیص اعتبارات مرب��وط به درآمدهای 

حقوق دولتی مع��ادن  بند )پ( ماده 43 قانون 
برنامه شش��م توس��عه فرصت س��رمایه گذاری 
مش��ترک ایمی��درو و بخ��ش خصوص��ی را از 
این س��ازمان سلب کرده اس��ت )بند )ب( ماده 
43 قانون برنامه شش��م( و ح��دود 1۵ میلیارد 
دلار از طرح ه��ای مص��وب ایمی��درو در بخش 
 مع��دن و صنایع معدن��ی به ص��ورت نیمه تمام 

باقی مانده است. 
در صورت��ی ک��ه براس��اس برنام��ه راهبردی 
ایمیدرو، این طرح ها باید تا پایان سال 1400به 

بهره برداری برسد.
همچنین شرایط حاصل از تحریم های ایالات 
متحده امریکا موجب شده است تا عملکرد قابل 
توجهی درخصوص بند )ث( ماده 4 قانون برنامه 
ششم توسعه کش��ور برای جذب سرمایه گذاری 
مشترک با ش��رکت های خارجی وجود نداشته 

باشد. 
بر اس��اس این گ��زارش در س��ال های اجرای 
برنام��ه، وزارت صنعت، مع��دن و تجارت برنامه 
مدون��ی برای اجرای بند )ال��ف( ماده 39 قانون 
برنامه شش��م توسعه کش��ور نداشته در صورتی 
که امکان استفاده از منابع حاصل از اصلاح نرخ 
حامل های ان��رژی صنایع بزرگ معدنی )به ویژه 

زنجیره فولاد( برای توس��عه و رون��ق تولید در 
کشور فراهم بوده است. 

ش��وراهای معادن اس��تانی موضوع بند )الف( 
ماده 43 قانون برنامه شش��م نیز به دلیل ترکیب 
غیرتخصصی این شوراها امکان تسهیل فرآیندها 
و رفع موانع فعالیت های معدنی در اس��تان ها را 

پیدا نکرده است. 
در س��ال های اجرای برنام��ه عموما تخصیص 
صددرصدی درآمدهای بخ��ش معدن و صنایع 
معدن��ی از مح��ل حقوق دولتی مع��ادن به این 
بخش اتفاق نیفتاده اس��ت و می��زان تخصیص 
مناب��ع به ط��ور متوس��ط کمت��ر از 30 درص��د 
)بخش��ی اوراق و بخش��ی به صورت نقدی( بوده 
اس��ت؛ لذا ماموریت ه��ای وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت در ح��وزه توس��عه زیرس��اخت های 
معدنی، اکتشاف منابع معدنی و توسعه صادرات 
محصولات معدن��ی و فلزی عملکرد قابل قبولی 
نداش��ته است و ایران در زمینه اکتشاف منابع و 
ذخایر معدنی فاصله قابل توجهی با مقیاس های 
جهانی اکتش��اف پیدا کرده به طوری که تأمین 
مواد اولی��ه مورد نیاز صنایع معدنی کش��ور در 
1۵ تا 20 س��ال آینده با چال��ش جدی روبه رو 

خواهد شد.

زیر و بم بودجه معدن در ۱۴۰۰

سرمقاله

 رکود تورمی
 در کمین فولاد
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طرح های نوآورانه معدن در کمیسیون صنایع مجلس ارائه شود

افزایش پروانه های اکتشاف و بهره برداریفاز اول معدن طلای کودکان به بهره برداری می رسد

عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی از 
فناوری های ارائه ش��ده در رویداد دوش��نبه های استارت آپی 
صن��دوق نوآوری و ش��کوفایی در حوزه معدن ب��رای ارائه در 
این کمیس��یون و بهره برداری س��ازمان های معدنی و صنایع 

پایین دستی دعوت کرد.
به گزارش ایس��نا، الله وردی دهقانی در پانزدهمین رویداد 
دوش��نبه های اس��تارت آپی صندوق نوآوری و ش��کوفایی در 
زمینه جذب س��رمایه درحوزه معدن با اش��اره به اینکه ایران 
جزو ۱۰کش��ور معدنی دنیا است، افزود: این امر در حالی است 
که متاس��فانه ایران در زمینه تولید، اکتشاف و استفاده از مواد 

معدنی جزو ۱۰ کش��ور دنیا نیست؛ چرا که معادن در کشور به 
خوبی استخراج و شناسایی نشده اند.

وی بیان کرد: این امر نیازمند اس��کن درست از کل معادن 
کش��ور س��رمایه گذاری بلند مدت و به روز اس��ت. روش های 

استخراج معان در کشور، روش های سنتی است.
دهقانی افزود: از طرفی قوانین دست و پاگیری در این حوزه 
وجود دارد که درصدد اصلاح این قوانین هس��تیم. همچنین 
برخی از معادن توس��ط اشخاص حقیقی و حقوقی بلوکه شده 
که کمیس��یون صنایع و معادن به دنبال بازنگری و اصلاح این 

قوانین است.

وی ادام��ه داد: معادن متوس��ط به بالا معم��ولا در مناطق 
محروم قرار دارند. از این رو تلاش داریم صنایع پایین دس��تی 
معادن به افرادی که اهلیت فنی و مالی دارند، واگذار ش��ود تا 
از این طریق به توانمندس��ازی نیروی انس��انی و شکوفا شدن 

معادن منجر شود.
دهقان��ی گف��ت: ع��لاوه ب��ر آن نس��بت به شفاف س��ازی 
فعالیت های س��ازمان های مرتبط با حوزه معدن اقدام خواهد 
ش��د تا فعالیت معدن  کاران تسهیل شود و پروانه های معدنی 

فقط روی کاغذ نباشد.
وی ی��ادآور ش��د: کمیس��یون صنایع و مع��ادن مجلس در 

ح��ال انجام اصلاح��ات قانون در ای��ن حوزه اس��ت و در این 
اصلاحات شفاف س��ازی درباره عملکرد برخی از س��ازمان ها 
 ک��ه در اکتش��افات س��نگ اندازی می کنن��د، نی��ز ص��ورت 

خواهد گرفت.
دهقانی با اش��اره ب��ه ارائه طرح ه��ای فناوران��ه در رویداد 
دوش��نبه های اس��تارتاپی صندوق نوآوری و شکوفایی افزود: 
پیشنهاد می شود این طرح های نوآورانه در حوزه معدن در این 
کمیسیون ارائه ش��ود تا با نشست هایی که با فعالان و انجمن 
معدن کش��ور برگزار می کنیم، این طرح ه��ا را ارائه دهیم و از 

فناوری های به روز در این حوزه بهره برداری شود.

فرماندار خوس��ف گفت: فاز اول معدن طلای 
کودکان تا پایان امس��ال افتتاح می ش��ود و با 
بهره ب��رداری از آن ب��رای ۱۲۵ نف��ر به صورت 

مستقیم شغل ایجاد می کند.
محم��د عل��ی آخون��دی در حاش��یه بازدید 
میدانی از معادن طلای ماهرآباد و شادان که به 
همراه رئیس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت 
خراسان جنوبی انجام شد، در گفت وگو با ایرنا 
افزود: عملیات اجرایی احداث س��نگ شکن و 
کارخان��ه فرآوری در معدن طلای ش��ادان نیز 
در حال اجرا اس��ت و میزان سرمایه گذاری در 
این معدن بیش از ۲ هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال 

است.
وی بیان کرد: در یک س��ال آتی با راه اندازی 
کارخان��ه ف��رآوری در مع��دن طلای ش��ادان 
عملیات استحصال طلا از آن انجام خواهد شد.

فرماندار خوس��ف با اش��اره به ذخیره بالای 
ماده معدنی در معدن ش��ادان اف��زود: ذخیره 
قطع��ی ای��ن مع��دن بی��ش از ۲۷ میلی��ون و 
۸۰۰ ه��زار تن ب��رآورد ش��ده که بیش��ترین 
 میزان ذخی��ره در میان معادن طلای اس��تان 

است.
وی گف��ت: ۳.۵ مگاوات برق مورد نیاز معدن 
ط��لای ش��ادان و ۳ م��گاوات برق م��ورد نیاز 
مع��دن ماهرآباد اس��ت که یکی از مش��کلات 
مع��ادن طلای ای��ن بخش تامین پس��ت برق 
۱۳۲کیلووات بوده و امیدواریم هرچه س��ریع تر 

عملیات اجرایی آن آغاز شود. 

آخوندی گفت: برای معادن طلای ش��ادان و 
کودکان از محل تس��هیلات اشتغال روستایی 
کارگروه ملی به مبلغ ۴۴۳ میلیارد ریال مصوب 
شده که تاکنون قسمت عمده آن پرداخت شده 

و مابقی نیز در مرحله پرداخت است.
وی ادام��ه داد: در زمین��ه اس��کان نیروهای 
اداری و کارگران ای��ن معادن نیز آمادگی لازم 
برای واگذاری زمین در روس��تاها وجود دارد و 
این موضوع در روس��تاهای بصیران و ماژان در 

دست پیگیری است.
فرماندار خوس��ف همچنین گفت: معدن طلا 
و مس ماهرآباد شهرس��تان خوس��ف با ذخایر 
بس��یار خوب ک��ه چند س��ال اخی��ر عملیات 
احداث کارخانه فرآوری آن راکد بوده، با تلاش 

سرمایه گذار طرح دوباره راه اندازی می شود.
وی با بیان اینکه شهرستان خوسف به عنوان 
قطب معادن خراسان جنوبی شناخته می شود 
افزود: معادن بسیار بزرگی با ذخایر طلا، مس و 

دولومیت در این منطقه وجود دارد.
وی اظهار کرد: بی��ش از ۳۷ معدن فعال در 
این شهرس��تان وجود دارد و در سطح استان، 
خوس��ف بیش��ترین ذخایر طلا در شرق کشور 

را دارا است.
آخوندی می��زان ذخایر معدن��ی ماهرآباد را 
۸۳۴تن مس و ۶۹۸ تن طلا عنوان کرد و گفت: 
بای��د با پیگیری ه��ای دوچندان س��رمایه گذار 
ای��ن عقب افتادگی در راه ان��دازی معدن هرچه 
سریع تر جبران ش��ود. وی اظهارکرد: در سالی 

که توسط مقام معظم رهبری به عنوان جهش 
تولید نامگذاری ش��ده اس��ت باید دستگاه های 
اجرای��ی از هم��ه ظرفیت ه��ای موج��ود برای 

حمایت از سرمایه گذاران استفاده کنند.
وی گف��ت: معادن طلایی خوس��ف از جمله 
کودکان، شادان و ماهرآباد می توانند به عنوان 
پیش��ران توسعه در شهرستان خوسف و استان 
باش��ند و ضمن ایجاد اش��تغال ب��رای جوانان 
جوی��ای کار زمینه توس��عه هرچه بیش��تر این 

منطقه را فراهم کنند.
فرمان��دار خوس��ف ادام��ه داد: ب��ا توجه به 
س��رمایه گذاری های انج��ام ش��ده و راه اندازی 
کارخانه های متعدد در خوسف مشکل اشتغال 
در این شهرس��تان مرتفع ش��ده است و حتی 
بخش��ی از نیروهای سایر شهرس��تان ها نیز در 
این معادن به کارگیری خواهند شد. وی گفت: 
اولویت به کارگیری نیرو در معادن شهرس��تان 
خوسف با نیروهای بومی است و حقوق دولتی 
مع��ادن نیز در زیرس��اخت های این روس��تاها 
هزین��ه خواهد ش��د. رئیس س��ازمان صنعت، 
مع��دن و تج��ارت خراس��ان جنوبی ب��ه همراه 
فرمان��دار خوس��ف از معدن طلای ش��ادان و 
بخش های مختلف طرح فرآوری و اس��تحصال 
ط��لا در ج��وار معدن همچنی��ن معدن طلای 
ماهرآب��اد و روند فعالی��ت در این معدن بازدید 
کردند.مرک��ز شهرس��تان خوس��ف در فاصل��ه 
۳۶کیلومت��ری بیرجن��د واق��ع ش��ده و دارای 

۳۷معدن فعال است.

بررس��ی آماره��ای ۹ ماهه امس��ال از 
وضعیت پروانه های اکتشاف، بهره برداری 
و گواهی کش��ف گویای رشد آنها نسبت 
ب��ه مدت مش��ابه پارس��ال اس��ت و این 
درشرایط تش��دید تحریم و بحران کرونا 
حاک��ی از توجه به بخش معدن اس��ت. 
به گ��زارش ایرنا، برپایه ج��داول آماری 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، ۹ ماهه 
امس��ال تعداد ۷۰۱ فقره پروانه اکتشاف 
معدن صادر شده که در مقایسه با مدت 
مشابه پارس��ال که ۶۶۹ فقره بود، رشد 

۴.۸درصدی را ثبت کرد.
3۶۷ فقره گواهی کشف �

 بررس��ی آمارهای مقدماتی وزارتخانه 
یاد ش��ده، گویای آن اس��ت که در دوره 
ای��ن گزارش تع��داد ۳۶۷ فق��ره گواهی 
کشف صادر شده و افزایش ۱.۴ درصدی 
در مقایس��ه ب��ا ۹ ماه��ه ابتدایی س��ال 
 ۹۸ دارد ک��ه رق��م ۳۶۲ فق��ره به ثبت 

رسیده بود.
ایران با شناسایی حدود ۶۰ میلیارد تن 
ذخی��ره معدنی که نزدیک به ۴۰میلیارد 
تن آن قطعی و بقیه احتمالی اس��ت، در 
بین ۱۵ کشور شاخص از این نظر، جای 

گرفته است. 
رشد ۳.۸ درصدی پروانه های  �

بهره برداری از معدن
شمار پروانه های بهره برداری معدنی در 

۹ ماهه امس��ال به رقم ۴۶۲ فقره رسید 
که با توجه به میزان ۴۴۵ فقره در دوره 
مش��ابه پارس��ال، افزایش ۳.۸ درصدی 

دارد. 
برابر آماره��ای وزارت صنعت تا پایان 
سال گذشته تعداد ۱۰ هزار و ۴۰۰معدن 
در سطح کشور دارای پروانه بهره برداری 
معدن��ی بودند که ۵ه��زار و ۶۰۰ معدن 
فع��ال و بقی��ه غیرفعال به دلی��ل اتمام 

ذخیره، درحال تجهیز یا تعطیل بودند.
سال گذشته در فصول پاییز و زمستان 
ب��ه ترتی��ب ۲۳۲ و ۲۹۰ فق��ره پروان��ه 
اکتش��اف صادر ش��د، گواهی کشف نیز 
۱۲۴ و ۱۴۴ فق��زه ثبت ش��ده و پروانه 
بهره برداری معدنی نیز ۱۵۸ و ۱۳۱فقره 

بود.
مجموع پروانه های اکتش��اف در سال 
گذش��ته به رق��م ۹۵۹ فقره رس��ید، در 
مقایس��ه با یک ه��زار و ۲۹ فقره س��ال 

۹۷کاهش ۶.۸ درصدی داشت.
همچنین تعداد گواهی کش��ف س��ال 
۹۸ نی��ز به رقم ۵۰۶ فقره رس��یده بود، 
در مقایسه با سال ۹۷ که ۵۵۹ فقره بود، 

افت ۹.۵ درصدی را ثبت کرد.
علاوه براین در زمینه پروانه بهره برداری 
در س��ال گذشته به رقم ۵۷۵فقره رسید 
و نس��بت به ۶۴۸ فقره سال ۹۷ کاهش 

۱۱.۳ درصدی دارد.

نمایشدستاوردهایمعدندرایرانکانمین
شهریار خادمی

خبرنگار

نمایش��گاه ایران کان مین ۱۳۹۹ قرار اس��ت از ۱۱ تا ۱۴ بهمن 
امس��ال در نمایش��گاه بین المللی تهران برگزار ش��ود. براساس 
برنامه ریزی ه��ای ص��ورت گرفت��ه در ای��ن نمایش��گاه آخرین 
دس��تاوردهای صنعت معدن کش��ور نمایش داده خواهد ش��د. 
برگ��زاری میزگرده��ای تخصصی با حض��ور واحدهای بزرگ و 
کوچک معدنی و با رعایت پروتکل های بهداش��تی از برنامه های 
این نمایش��گاه بین المللی خواهدبود. ش��انزدهمین نمایش��گاه 
بین الملل��ی معدن، صنای��ع معدنی، ماش��ین آلات و تجهیزات 
معدن، را هسازی و صنایع وابسته با عنوان ایران کان مین ۱۳۹۹ 
قرار اس��ت در بهمن امسال توس��ط خانه معدن ایران، شرکت 
پالار سامانه و شرکت آلمانی IMAG با همکاری شبکه معدن 
برگزار ش��ود. در همین راس��تا »روزگار معدن« گفت وگویی با 
محمدرضا بهرامن، رئیس خان��ه معدن ایران انجام داده که در 

ادامه می خوانید.

بح��ران پاندم��ی کرون��ا در س��ال ۲۰۲۰ ب��ه گزارش بان��ک جهانی 
عمیق ترین رکود اقتصادی بعد از جنگ جهانی دوم را رقم زد که نه تنها 
قابل پیش بینی نبود بلکه از حیث تاثیر در گس��تره جغرافیایی بی نظیر 
بود. س��ال جدید میلادی نیز در حالی آغاز شد که این ویروس همچنان 
با ماس��ت اما پیش بینی می شود با کشف و توزیع واکسن کرونا بازگشت 

سریع اقتصادها به وضعیت قبل دور از انتظار نباشد. 
در این یادداش��ت تلاش می ش��ود با فرض نبود اطمینان از شرایط با 
مرور برخی از عوامل اثرگذار بر بازارهای کالایی) کامودیتی( دورنمایی از 

برخی کامودیتی ها در سال میلادی جدید ارائه شود.
 دورنمای مثبت اقتصاد جهانی و افزایش تقاضا: بازار جهانی با اشتهای 
ب��الا بعد از رف��ع موانع مصرف و جب��ران عقب ماندگی ها مواجه اس��ت 
)افزایش تقاضا( که در راستای ریکاوری V شکل اقتصاد به دنبال ساخت 
سالی بسیار خوب به ویژه برای شرکت های صنعتی و کامودیتی ها است؛ 
بنابرای��ن انگیزه ذخیره س��ازی محصولات با هدف بهره گیری از رش��د 
ن��رخ آتی ادامه خواهد یافت و مقررات کنترل��ی دولت ها و وضع قوانین 
و تعرفه های جدید در مقابله با احتکار کالا و مقابله با رش��د قیمت ها دور 

از انتظار نخواهد بود.
 افزایش نرخ ناشی از اثر تورم: اقتصاد های جهانی با تزریق نقدینگی و 
بسته های حمایتی و تغییر الگوهای کاری سعی در بازگشت و بقا دارند و 
بسته های محرک بانک های مرکزی و حمایت از بیکاران و کسب وکارها 
با این روش اثر تورمی بالایی در اقتصاد جهانی خواهد داشت که پیشران 
رش��د نرخ محصولات مصرفی و کامودیتی ها به ویژه فلزات و محصولات 

کشاورزی و انرژی است.
 محدودیت عرض��ه: ادامه کاهش عرضه برای کامودیتی ها در س��ال 

جدید از دو منظر شایان ذکر است: 
 محدودیت عرضه اجباری ناش��ی از تعطیلی و محدودیت های ناشی 
از پاندم��ی کرون��ا در معادن و تولید مواد اولیه به ویژه در نیمه اول س��ال 

۲۰۲۱ ادامه دارد.
 محدودیت عرضه اختیاری با هدف افزایش س��طح سودآوری و رشد 
قیمت ها روی می دهد؛ نظیر تصمیمات اوپک پلاس برای کاهش تولید 
نفت اعضا یا خاموشی و کاهش ظرفیت تولید پالایشگاه ها که با هدف رفع 

مشکلات ناشی از افت تقاضا برای برخی محصولات صورت می گیرد.
 اثر انتخاب بایدن در امریکا: سیاس��ت خارج��ی امریکا و تصمیماتی 
چ��ون جنگ یا توافق تجاری با چی��ن و وضع تعرفه بر کالاهای اروپایی، 
بازگش��ت به برج��ام و فروش نفت ایران هر یک تاثی��رات مهمی بر بازار 

کامودیتی ها و قیمت ها خواهد داشت و مورد توجه خواهد بود.
 برکسیت، اروپا و چین: با خروج بریتانیا از اتحادیه اروپا، وضع تعرفه ها 
و عوارض جدید اجرایی خواهد ش��د و اتحاد و مش��ارکت اتحادیه اروپا با 
چین برای دسترس��ی به بزرگ ترین واردکننده کامودیتی ها در س��ال 
۲۰۲۰ در بازار جهان��ی اثر گذار خواهد بود. در این میان افزایش واردات 
چین کماکان محرک مهمی برای نرخ کامودیتی ها و بهبود اقتصادهای 

خارجی وابسته به چین خواهد بود.
 تضعی��ف ارزش دلار: ب��ا انتظار تورم بالا در اقتص��اد،  افت ارزش دلار 
و از طرف��ی افزایش نرخ کامودیتی ها به ویژه طلا و از س��وی دیگر توجه 
سرمایه گذاران به کریپتو کارنسی ها)رمزارزها( در سال ۲۰۲۱ و ابزارهای 
نوین برای کاهش ریس��ک قیمت گذاری Hedge و س��رمایه گذاری ها 
موردتوجه است. چین: چین تنها کشور با رشد اقتصادی مثبت در سال 
۲۰۲۰ بی اغ��راق تاثی��ر قابل توجهی در نرخ کامودیتی ها در س��ال قبل 
داشت؛ بنابراین ادامه رشد سودآوری شرکت های صنعتی چین و میزان 
واردات و تقاضای چین در این سال بسیار مهم و تاثیر گذار است.  واکسن 
کرونا: در دسترس بودن واکسن موثر کرونا و توزیع مناسب از اواسط سال 
۲۰۲۱ تا سپتامبر در کش��ورهای توسعه یافته برنامه ریزی شده و بدون 
ش��ک از ریسک های کلیدی اقتصاد کلان به ش��مار می رود. با واکسینه 
ش��دن بخش اعظمی از افراد در جهان و بازگشت به زندگی نرمال و رفع 
محدودیت ، تقاضا در خدمات و محصولات رش��د فزاینده ای یافته و نرخ 
طلا به ش��دت افت خواهد کرد؛ در غیر این  صورت با ادامه محدودیت ها 
و تعطیل��ی کس��ب وکارها یا ادامه ش��رایط فعلی و حتی ب��روز و ظهور 
ویروس ه��ای جدید و حملات بیولوژیک هرگونه بهبود و تغییر س��ریع 
دور از انتظ��ار خواهد بود و جهان نیازمند بازنگ��ری مجدد پارامترهای 
اثرگذار اس��ت.  اثر جنگ آنتی تراست علیه غول های فناوری: چند وقتی 
اس��ت که کش��ورهای امریکا، اتحادیه اروپا، چین، ژاپن، هند و استرالیا 
برای ریگولاتوری و تفحص از غول های فناوری چون گوگل، فیس بوک، 
اپل، آمازون و... تلاش می کنند. بدون ش��ک با نفوذ بالای فضای مجازی 
در میان مردم جهان در س��الی که گذش��ت هم اکنون غول های فناوری 
جهان به اطلاعات ارزش��مندی از کاربران اینترنت در جهان دسترسی 
دارند که بدون محدودیت های کرونا دس��تیابی به آن در این بازه زمانی 
غیرممکن بود. غول های فناوری جهان با اس��تفاده و تحلیل این داده ها 
می توانند در انتخاب ها، خریدها و جهت دهی کاربران اینترنتی اثر گذار 
باشند. همچنین در کنار آن باید تاثیر قدرت های سیاسی از بهره برداری 
از غول ه��ای فناوری در س��ال جدید از حیث میزان و نح��وه برخورد را 
نی��ز در نظر گرفت. به نظر می رس��د این موضوع از حیث دسترس��ی به 
ابزارهای نوی��ن برای تحلیل رفتار مصرف کننده نهایی در بازار جهانی و 
جهت دهی تقاضا بس��یار موثر است؛ بنابراین به نظر می رسد در آینده  ای 
نه چن��دان دور بازار کالایی جهان دچار تغییرات جدیدی ش��ود و متاثر 
از رفت��ار مصرف کننده نهایی ی��ا جهت دهی های صاحبان قدرت بزرگ 
فناوری باش��د. در شماره بعد این یادداش��ت که فردا و در همین ستون 
منتش��ر می ش��ود به دورنمای بازار برخی از کامودیتی ها در سال جدید 

می پردازیم.
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بخش معدن باید همواره پویا و زنده باشد �
محمدرض��ا بهرامن، رئیس خان��ه معدن در گفت وگو با  
»روزگار معدن« درباره رویداد نمایشگاهی ایران کان مین 
اظهار کرد: این نمایش��گاه به طور قط��ع ۱۱ تا ۱۴ بهمن 
در نمایش��گاه بین المللی تهران برگزار خواهد شد. به علت 
نقش مهم معدن در اقتصاد کش��ور و معرفی به جهانیان 
سعی بر این است که نمایشگاه به نحو احسن برگزار شود.
وی درباره تفاوت این نمایشگاه با رویدادهای دوره های 
قبل گفت: تفاوت این نمایش��گاه با دوره های قبل در این 
است که ش��رکت کنندگان خارجی به علت مسئله جهانی 
کرونا و من��ع رفت وآمدها، حضور کمتری در آن خواهند 
داش��ت. البته از نظ��ر تحریم ها باید گف��ت تحریم تاثیر 
آنچنان��ی بر این رخ��داد ندارد، زیرا ما در دوره گذش��ته 
باوج��ود تحریم ش��اهد حضور خارجی ه��ا در این رویداد 
بوده ای��م. ضمن اینکه اگر ش��رکت خارج��ی قصد حضور 
در این نمایش��گاه را داشته باش��د، باید حتما تست های 

بهداشتی لازم را بدهند.
برگزاری نمایشگاه با رعایت پروتکل �

رئی��س خانه معدن ادام��ه داد: ما این نمایش��گاه را با 
رعایت تمام پروتکل های بهداش��تی لازم برگزار خواهیم 
کرد. هدف ما این اس��ت که بخش مع��دن همواره پویا و 
زنده باش��د، زیرا همانند س��ال گذشته، امسال نیز بخش 
عمده ای از اقتصاد کش��ور بر معدن متکی اس��ت که این 
امر در بخش صادرات کاملا مش��هود اس��ت. ما به واسطه 
بخش معدن توانستیم بخش عظیمی از درآمدهای ارزی 
کش��ور که کاهش یافته بود را جب��ران کنیم. بهرامن در 
ادام��ه افزود: یکی دیگر از رویکردهای مثبت حوزه معدن 

در بخش بومی س��ازی جلوه می کند که جزو مسائل مهم 
اس��ت و ما پیگیر گسترش آن هستیم. بخش دیگری که 
بس��یار باید به آن توجه کرد، در زمینه استارت آپ هاست 
 ک��ه حرکت ه��ای نوین��ی را در ای��ن نمایش��گاه ش��اهد 

خواهیم بود.
خروجی خوب برای معدن کشور �

بهرام��ن خاطرنش��ان ک��رد: اس��تان های م��ا در ای��ن 
نمایش��گاه حضور فعال خواهند داش��ت و س��عی بر این 
اس��ت که واحدهای کوچک در نمایش��گاه حضور داشته 
باش��ند. یکی از مسائلی که با سازمان نمایشگاه های ایران 
مطرح کردیم این اس��ت که بتوانیم نمایش��گاه مذکور را 
به ط��ور مطل��وب و با کیفی��ت بالا و در حد و ش��أن این 
صنعت اس��تراتژیک، برگزار کنیم. م��ا متعصبانه گفته ایم 
ک��ه غرف��ه داران در این رویداد مهم معدن��ی حضور پیدا 
کنن��د و به ط��ور قط��ع این نمایش��گاه خروج��ی خوبی 
برای صنعت معدن کش��ور خواهد داش��ت. در این میان 
رس��انه های خوبی همچ��ون »روزگار معدن«  در کنار ما 
 خواهند بود تا در ش��بکه های بین المللی خروجی خوبی

 را شاهد باشیم.
تاثیر تعرفه های صادراتی و وارداتی �

رئیس خانه معدن درباره تعرفه های صادراتی و وارداتی 
و تاثیر آن بر نمایش��گاه گفت: قاعدتا ما هر نوع تصمیمی 
که بگیریم ب��ر واردات و صادرات تاثیرگ��ذار خواهد بود. 
اکن��ون با کمبود ماش��ین آلات روبه رو هس��تیم و یکی از 
گله مندی ه��ای معدنداران از ما این اس��ت که نمی توانند 
ماش��ین آلات مان را به موقع وارد کنند و این کمبود سبب 
ش��ده ما در بخش تولید با کمبودهایی روبه رو ش��ویم و 

با ماش��ین های بسیار بی کیفیتی کار کنیم. این مشکلات 
اص��لا ربطی ب��ه تحریم ها ندارد و به سیاس��ت های بانک 
مرکزی مربوط اس��ت که آس��یب بزرگی به بخش تولید 
زده اس��ت. ما در این نمایشگاه می خواهیم دستاوردهای 
صنع��ت داخل��ی را معرفی کنیم و از کس��انی که در این 
ش��رایط نامطلوب در صنعت و معدن دستاورد داشته اند 

تشکر کنیم.
برگزاری میزگرد تخصصی �

وی ادام��ه داد: صنای��ع م��ا در زمینه س��اخت داخل 
ماش��ین آلات سنگین بس��یار خوب عمل کردند و شکوفا 
بودن��د. هدف م��ا این اس��ت که هپک��و بتوان��د در این 
نمایشگاه دس��تاوردهایش در بخش ماشین آلات معدنی 
را ب��ه نمایش بگذارد. صندوق بیم��ه فعالیت های معدنی 
با نقش آفرینی جدید برای احیا معادن در این نمایش��گاه 
حض��ور پیدا خواهد ک��رد. واحدهای ب��زرگ معدنی نیز 
به طور قطع حضور خواهند داش��ت و سعی خواهیم کرد 
میزگردهای تخصصی در این زمینه داش��ته باشیم. البته 
اگر پروتکل های بهداش��تی اجازه بدهد س��عی می کنیم 
نشس��ت های تخصصی را در این نمایش��گاه برگزار کنیم. 
ع��لاوه بر ای��ن ص��ادرات و تامین ماش��ین آلات از جمله 
 مس��ائلی اس��ت که قص��د داری��م در این نشس��ت ها به

آنها بپردازیم.
معرفی آخرین فناوری های اکتشاف �

در ای��ن نمایش��گاه آخرین فناوری های اکتش��اف را به 
اطلاع عموم خواهیم رس��اند و پهنه های معدنی توس��ط 
ایمیدرو و ش��رکت ها خصوصی در این نمایش��گاه معرفی 
خواهد ش��د. حوزه های اکتش��افی نیز معرفی می شود تا 

بدانیم در یکی دو س��ال گذش��ته در بخش معدن کشور 
چه گذش��ته است. در این زمینه میزگردهای تخصصی با 

محوریت اکتشاف برگزار خواهد شد.
رئیس خانه معدن در پایان اظهار کرد: یکی از مهم ترین 
وظایف ما در نمایشگاه پرزنت کردن همه  کسانی است که 
در نمایشگاه حضور دارند و در این بین رسانه ای همچون 
»روزگار معدن« که نقش بسیار مهمی در صنعت و معدن 

کشور دارد، می تواند اثرگذاری مطلوبی داشته باشد.

سخن پایانی...
نمایش��گاه ایران کان مین بزرگ ترین نمایشگاه در 
زمینه ماشین آلات ساختمانی و صنعت معدن است 
که س��الیان زیادی اس��ت با ابعادی بسیار بزرگ در 
سطح منطقه و به صورت بین المللی برگزار می شود. 
این نمایش��گاه فرصتی بسیار مناس��ب برای فعالان 
معدنی برای ملاقات با مشتریان قدیمی و پیدا کردن 
مشتریان جدید است. هر سال بیش از ۲۰۰ شرکت 
محصولات، دس��تاوردها، نوآوری ه��ا و خدمات خود 
را در این روی��داد ارائه داده و میزبان فعالان معدنی 
سایر کشورها هستند. شرکت های خارجی جهان نیز 
در این نمایشگاه حضور داشته و پاویون های رسمی 
برخی از کش��ورها نیز در جریان برگزاری نمایشگاه 
تش��کیل می ش��ود. برگزاری همزمان س��مینارها و 
کارگروه ه��ای تخصصی در خ��لال کنفرانس صنایع 
معدنی ایران از دیگر دس��تاوردهای این گردهمایی 

معدنی به شمار می رود.

 چشم انداز کامودیتی ها
) بخش نخست(
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نماین��ده تهران در مجل��س در مخالفت با طرح 
توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح 
سیاست های تنظیم بازار گفت: نباید هزینه این کار 
ب��ر دوش مجلس بیفتد و جزئی��ات این طرح را به 
س��امانه تجارت که هنوز در دول��ت دچار تعارض 

است موکول کنیم.
 به گزارش فارس، الی��اس نادران در مورد طرح 
توسعه و تولید پایدار زنجیره فولاد با رویکرد اصلاح 
سیاس��ت های تنظیم بازار و به عنوان مخالف این 
ط��رح اظهار کرد: باید موضوع بازار فولاد و اتفاقات 
آن کاملا روش��ن و شفاف شود. این در حالی است 
ک��ه طرح توس��عه و تولید پایدار زنجی��ره فولاد با 
رویکرد اصلاح سیاس��ت های تنظی��م بازار ۵ ماده 
دارد ک��ه باید بررس��ی کنیم آیا نی��ت طراحان را 

تأمین می کند.
وی اف��زود: تعدادی س��امانه در طرح توس��عه 
و تولی��د پایدار زنجی��ره فولاد ب��ا رویکرد اصلاح 
سیاست های تنظیم بازار نامبرده شده است؛ وقتی 
ما در یک قانون یک س��امانه را بیان می کنیم عملا 
به آن وجاهت قانونی داده ایم و سپس آن وزارتخانه 
و ارگان به سمت تشکیل سازمان رفته و ما به ازای 
آن تکالیف و س��اختار برای مجلس می نویس��ند؛ 
چراکه ما در قانون اسم آن سامانه را ذکر کرده ایم.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به ماده ۲ طرح توسعه و تولید پایدار زنجیره 
فولاد با رویکرد اصلاح سیاس��ت های تنظیم بازار 
تصری��ح کرد: در این ماده ام��کان معاملات خرد و 
فروش محصولات فولادی فراهم شده که معنایش 
آن اس��ت که اگر مقداری فولاد برای س��اخت یک 
خانه در روس��تا نیاز باش��د باید آن ف��رد به بورس 

مراجع��ه کند، ضمن اینکه در این ماه اعلام ش��ده 
که باید واحدهای خرد تأمین کننده زنجیره فولاد 
تعاونی تش��کیل دهند که الزام تعیین ش��ده برای 
آنها عملا ایجاد محدودیت اس��ت.نادران با اش��اره 
ب��ه م��اده ۳ طرح توس��عه و تولید پای��دار زنجیره 
فولاد با رویکرد اصلاح سیاس��ت های تنظیم بازار 
خاطرنشان کرد: در این ماده گفته شده که عرضه 
داخلی فولاد هفتگی است و تصمیم گیری در مورد 
صادرات هم ماهانه صورت می گیرد و این در حالی 
اس��ت که این هفتگ��ی و ماهانه بودن قابل تطبیق 
نیس��ت. همچنی��ن در این طرح عنوان ش��ده که 
کمیته ای تشکیل شود تا تصمیم گیری در این باره 
اتخاذ ش��ود، البته ای��ن کمیته اعضای��ی دارد که 
نماینده مجلس یکی از اعضای آن است. وی گفت: 
حض��ور نماین��ده مجلس بدون ح��ق رأی در این 
کمیته عملا موجب می شود او شریک تصمیمات 
اجرایی و عملیاتی شود و اگر فردا روزی هر ایرادی 
در بازار ف��ولاد پیش بیای��د می گویند مجلس در 

جریان بوده است. 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی 
تصریح کرد: دخالت مجلس در بازار در این س��طح 
رأی ک��ه بخواه��د برای ب��ازار داخل��ی و خارجی 
تصمیم گی��ری کند وجاهت ن��دارد. نادران افزود: 
دولت هنوز نس��بت به تش��کیل س��امانه تجارت 
دچار تعارض و عدم تصمیم گیری است، زیرا هنوز 
باگ های این موضوع حل و فصل نش��ده اس��ت و 
نبای��د هزینه این کار ب��ر دوش مجلس بیفتد. وی 
خاطرنش��ان کرد: بهتر است نمایندگان مجلس یا 
به کلیات این طرح رأی ندهند یا آن را دو ش��وری 

کرده و ایرادات این طرح را سریعا برطرف کنند.

دس��تگاه تس��ت مچالگ��ی قادر ب��ه انج��ام آزمون 
)Collapse Test( لوله های جداری در طیف وسیعی 
از ابعاد و گریدهای موجود در آخرین نس��خه استاندارد 
API۵CT اس��ت؛ که با ایجاد ش��رایط شبیه سازی و 
اعمال فش���ار واق�عی که س����ازند چ�اه به ل��وله های 
ج�داری وارد می کند زمینه   بررسی و انجام تست لوله، 

در شرایط واقعی را در آزمایشگاه فراهم می کند.
به گزارش گس��ترش نی��وز، مازیار زن��د، مدیرعامل 
ش��رکت لوله گستر اس��فراین در مراس��م بهره برداری 
ازدستگاه تس��ت مچالگی گفت: این رخ داد بسیار مهم 
ع��لاوه بر ارتقای رتبه فناوری ای��ران در ارتباط با انجام 
تست های پیشرفته، باعث سرعت بخشیدن به احداث 
و بهره ب��رداری چاه های صنع��ت نفت و گاز و همچنین 
قطع کامل وابس��تگی صنعت نفت ایران به شرکت های 
خارجی در حوزه تس��ت و مراحل آزمایشگاهی قبل از 
اجرا برای اخذ اس��تانداردهای بین المللی و معتبر لازم 

را رقم می زند.
وی در ادامه افزود: این دس��تگاه پیشرفته و هوشمند 
 Collapse( ق��ادر به انجام آزمون تس��ت مچ�الگ��ی
Test( لوله ه��ای ج��داری در طیف وس��یعی از ابعاد 
و گریده��ای موج��ود در آخرین نس��خه اس��تاندارد 
API۵CT اس��ت؛ که با ایجاد ش��رایط شبیه سازی و 
اعمال فش���ار واق�عی که س����ازند چ�اه به ل��وله های 
ج�داری وارد می کند زمینه   بررسی و انجام تست لوله، 

در شرایط واقعی را در آزمایشگاه فراهم می کند.
زند خاطرنش��ان کرد: فشار بس��یار زیادی در اعماق 
چنده��زار مت��ری درون چاه های نف��ت و گاز به دیواره    
لوله های ف�ولادی جداری وارد می شود که با بکارگیری 
دستگاه ساخته ش��ده این شرکت، قابلیت شبیه سازی 
آزمایش��گاهی این شرایط پیچیده و فشار اعمالی، برای 

نخستین بار در خاورمیانه فراهم شده است. وی یادآور 
ش��د که با افتخار اعلام می کنیم نخستین نمونه تست 
ش��ده در این آزمون پیشرفته از لوله های تولید شده ی 
همین ش��رکت بوده و نتیجه این آزمون سختگیرانه که 
در حضور و با پش��تیب�انی و نظارت اداره بازرس��ی فنی 
و خوردگ��ی فل��زات و معاونت مدیر فنی ش��رکت ملی 
مناطق نفت خیز جنوب با موفقیت تمام تحت آزمایش 
قرار گرفت، محصولات تولیدی ش�رکت لوله گست���ر 
اس��ف���راین را در بالاترین سطح کیفی استانداردهای 
بین المللی و در زمره بهترین لوله های تحمل فش��ار بالا 
در فروپاشی )High collapse pressure( قرار داد 
و لازم به ذکر اس��ت در نمونه مورد آزمایش، فشاری که 
به کل بدنه لوله وارد ش��د، بی��ش از 10 هزار تن بود که 
توسط سیستم های پیشرفته PLC در تمامی مراحل 

آزمون به صورت پیوسته ثبت شد.
لوله ه��ای اس��تاندارد تولیدی اس��تفاده ش��ده در 
 این تس��ت با قط��ر نامی ۵/8-۹ اینچ ب��ا گرید فولادی
  L80-1 ب��وده که از گ��روه پرکاربردتری��ن لوله های 
مصرفی در صنایع نفت و گاز جه�ان اس��ت و هم اکنون 

نیز ش��رکت ل�وله گستر اس��فراین با تایید شدن موفق 
این آزمایش سختگیرانه، تنها تولیدکننده لوله جداری 
فوق اس��تاندارد ب��ا کیفیتی فراتر از نمونه های مش��ابه 

ساخته شده اروپایی در خاورمیانه است.
ش��رکت ل�وله گستر اس��ف�راین از شرکت های تابعه 
س��ازمان گس��ترش و نوس��ازی صنایع ای��ران و تنها 
تولید کنن��ده ان��واع لوله های جداری ب��دون درز مورد 
نیاز صنایع بالادس��تی با مورد مصرف اس��تخراج نفت 
و گاز اس��ت و خریدار محص�ولات ش��رکت لوله گستر 
اس��فراین عمدتا شرکت های تابعه ش�رکت ملی نفت و 
شرکت های پیمانکار ف�عال در زمینه حفاری چاه های 

نفت و گاز هستند.
اسفراین در سال های اخیر با پیشرفت صنایع بزرگ 
خ��ود تبدیل به ی��ک قطب بزرگ صنعتی خراس���ان 
ش��مالی ش����ده که طب��ق گ��زارش های واص��له با 
این جهش فناوری در شبیه س��ازی چ��اه های نف��ت 
وگاز در ش���رکت لوله گستر اس��فراین، حالا اسم این 
ش��هر نه تنها در جوامع صنعتی داخلی بلکه در محافل 
جهانی صنعت نفت و گاز نیز بر سر زبان ها افتاده است.

افتخاری دیگر در شرکت لوله گستر اسفرایننباید هزینه آشفتگی بازار فولاد بر دوش مجلس بیفتد
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مدیرعامل ش��رکت رادمان صنعت سرب آذر 
گفت: اصلی ترین معضل تولیدکنندگان شمش 
س��رب، کمبود ماده اولیه اس��ت اما بخشی از 
کنس��انتره س��رب بدون توجه به نیاز داخلی، 
صادر می ش��ود ک��ه ادامه این رون��د، منجر به 
ناب��ودی صنعت س��رب خواهد ش��د و احتمال 
دارد ایران به جرگه واردکنندگان شمش سرب 

درآید.
عل��ی عب��دی در گفت وگو با فل��زات آنلاین 
اظهارک��رد: در ش��رایط کنونی، برای بیش��تر 
تولیدکنندگان امکان تولید محصول به ش��دت 
س��خت ش��ده و به نوعی روند تولی��د متوقف 
ش��ده اس��ت. دلیل این رکود تولید نیز خروج 
کنس��انتره  مورد نیاز تولیدکنندگان از کش��ور 
اس��ت که هیچ مس��ئولی توضیح��ی برای این 

خام فروشی بی رویه ندارد.
وی افزود: در کنار این موضوع، با بخشنامه ها 
و دس��تورالعمل های خلق الس��اعه ای که پشت 
درهای بس��ته، تصویب می ش��وند و مسئولان 
آن را لازم اج��را می دانن��د، چط��ور می ت��وان 
توقع داش��ت رون��ق تولید ش��کل بگیرد؟ عدم 
هماهنگی بانک مرکزی و سازمان امور مالیاتی 
با تولیدکنندگان باعث شده است خسارت های 
زیادی به صنع��ت به خصوص بخش خصوصی 

تحمیل شود.
عدم هماهنگی میان دستگاه ها �

ای��ن تولیدکننده س��رب بیان کرد: ش��رکت 
رادمان صنعت س��رب آذر در س��ال گذش��ته 
ب��ه عنوان واحد نمونه صادرات در اس��تان قم، 
انتخاب ش��د اما بانک مرکزی به جای حمایت 
از این واحد تولیدکننده ش��مش س��رب، به ما 
مطلبی متفاوت با آن چه به گمرک ابلاغ کرده، 
ارائ��ه می کند. عدم هماهنگ��ی میان گمرک و 
بانک مرکزی موجب ش��ده است تا در موضوع 
ورود موق��ت کالا، ارزی از تولیدکنن��ده طلب 
ش��ود که وجود خارجی ن��دارد. به این ترتیب، 
شناسه های ملی این شرکت را مسدود ساخته 
اس��ت که با این وج��ود، نمی توانیم صادرات و 
وارداتی انجام دهیم. علاوه  بر این موضوع، سایر 
ضمانت نامه های قبلی نیز تمدید نمی ش��وند و 
به ناچار، مبلغی حدود 10 میلیارد تومان را به 
عنوان ضمانت نامه به گم��رک ارائه کرده ایم تا 

وضعیت به حالت عادی برگردد.
صادرات کنسانتره سرب �

مدیرعام��ل ش��رکت رادمان صنعت س��رب 
آذر در خص��وص دیگر چالش ه��ای موجود در 
ای��ن صنعت، عن��وان ک��رد: اصلی ترین معضل 
ب��رای تولیدکنندگان، تامین مواد اولیه اس��ت 
ک��ه دولت به جای اینکه بس��تر را برای تامین 
هرچ��ه راحت ت��ر خ��اک معدنی فراه��م کند، 
متاس��فانه در این مسیر مانع ایجاد می کند. به 
نوع��ی می توان گفت که فعالان صنعت س��رب 
از آینده بس��یار دلسرد ش��ده اند و هیچ امیدی 
ب��ه آن ندارند. حرف تم��ام تولیدکنندگان این 
اس��ت که احتیاجی به حمایت دولت ندارند و 
خود قادر به حل مشکلات هستند؛ تنها کمک 
دولت می تواند این باش��د که هیچ دخالتی در 

امور صنعت نکن��د. وی ادام��ه داد: مواد اولیه 
ب��دون اینک��ه به دس��ت نیازمن��دان واقعی آن 
یعنی همین تولیدکنندگان برس��د، از کش��ور 
ب��دون هیچ حس��اب و کتابی خارج می ش��ود 
و هیچ س��ازمانی ه��م توضیح��ی در این باره 
نمی دهن��د. برای تمام تولیدکنندگان ش��مش 
س��رب این س��وال بی پاس��خ مانده اس��ت که 
چرا ب��ا وجود تمام نامه نگاری ها از س��وی آنها 
با وزارت صمت، باز هم کنس��انتره س��ربی که 
نیاز این تولیدکنندگان اس��ت، به کش��ورهای 
دیگ��ر صادر می ش��ود؟! چ��را تولیدکننده باید 
مجبور شود س��رب مورد نیاز خود را از طریق 
واردات تامی��ن کند ح��ال آنکه می توان خاکی 
که برای صادرات آمده ش��ده اس��ت را به دید 
سهمیه در نظر گرفت و به واحدهای کوچک و 
بزرگ عرضه کرد؟ مس��ئولان اگر می توانند در 
این خصوص برنامه ریزی های مفید و راه گش��ا 
ارائه کنند، بهتر اس��ت هرچه زودتر دس��ت  به 

 کار شوند.
ای�ران واردکنن�ده ش�مش  � ش�اید 

سرب شود! 
عبدی در پاسخ به این سوال که آیا تمهیداتی 
جهت جلوگیری از صادرات کنس��انتره س��رب 
صورت گرفته است یا خیر، عنوان کرد: در ابتدا 
طی صحبت هایی با سرپرس��ت وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ش��ده بود، مقرر شد تا عوارض 
خروج ۲۵ درصدی را اعمال کنند که کنسانتره 
س��رب مورد نیاز تولیدکنندگان شمش سرب، 
کمتر از کش��ور خارج شود. حتی این نکته نیز 
به صورت یک هش��دار گفته ش��د که در آینده 
نزدیک ایران نیز واردکننده شمش سرب مورد 
نیاز خواهد شد اما کسی به این هشدار توجهی 
نکرد. اکن��ون نیز این بی توجه��ی گریبان این 
صنعت را گرفته اس��ت و هم��ه تولیدکنندگان 

به شدت با کمبود مواد اولیه مواجه هستند.
این فعال صنعت س��رب درب��اره عمده مواد 

اولیه مورد اس��تفاده این شرکت، تشریح کرد: 
ب��رای تولید ش��مش س��رب در ای��ن واحد، از 
باتری های اس��قاطی، کنسانتره سرب اکسیدی 
و س��ولفیدی اس��تفاده می ش��ود و از ضایعات 

دیگری، تولید صورت نمی گیرد.
چالش تامین باتری فرسوده �

مدیرعام��ل ش��رکت رادمان صنعت س��رب 
آذر گفت: برای تولید ش��مش س��رب، نیاز به 
باتری های فرس��وده اس��ت ک��ه درحال حاضر 
بعضی از باتری سازان کش��ور، در کارخانه های 
خ��ود واحد ذوب نی��ز دارند و نیاز خ��ود را با 
س��رب به دس��ت آمده از تولید بات��ری، تامین 
می کنن��د و این امر باعث ش��ده ت��ا متقاضیان 
برای باتری فرس��وده افزای��ش یابد. واحدهایی 
نظیر ش��رکت م��ا نیاز خود به باتری فرس��وده 
را از طریق واردات از کش��ورهایی نظیر عراق، 
ارمنستان و چند کشور دیگر تامین می کرد که 
درحال حاضر، متاسفانه به علت محدودیت ها و 
ممنوعیت های گوناگونی که وضع ش��ده است، 

امکان واردات باتری فرسوده را نداریم.
وی مط��رح کرد: ب��رای دریافت مجوز جهت 
واردات باتری فرس��وده، یک بازه زمانی ۶ ماهه 
صرف می شود تا بانک مرکزی و گمرک با ارائه 
مجوزه��ای لازم موافقت کنن��د. به عنوان یک 
تولیدکننده باید هزینه و زمان زیادی را صرف 

بروکراسی اداری کنیم.
عبدی درباره نح��وه قیمت گذاری مواد اولیه 
ش��مش س��رب ثانوی��ه، گف��ت: قیمت گذاری 
ضایع��ات س��رب و بات��ری فرس��وده از طریق 
دلالان ص��ورت می گی��رد؛ به گون��ه ای که بر 
اس��اس نوس��انات نرخ ارز و ن��رخ LME، نرخ 
مورد نظ��ر خود را به روزرس��انی می کنند و به 

مشتری ارائه می دهند.
معادن راکد، آزاد شوند �

این تولیدکننده شمش سرب در پاسخ خود 
به این س��وال که چه ارزیابی درباره آینده بازار 

شمش س��رب، با توجه به جایگزینی تدریجی 
باتری ه��ای لیتیوم-یون با باتری های س��رب-
اسید دارید، تش��ریح کرد: آینده بازار سرب در 
نهایت تا ۲0 س��ال آینده مان��دگار خواهد بود 
زیرا این فلز کاربردهای دیگری به جز استفاده 
در بات��ری دارد. جه��ت جلوگیری از تش��دید 
معضل کمبود باتری فرسوده نیز باید به سمت 
اس��تفاده بیش��تر از خاک معدنی حرکت کرد. 
منابع س��رب فراوانی در کش��ور وجود دارد که 
زمان آن رس��یده  اس��ت که ب��ه بهره برداری و 
مصرف برس��ند تا صنعت س��رب چش��م انداز 
تاریک خود را روش��ن س��ازد ام��ا تاکنون این 

اتفاق مهم و موثر رخ نداده است.
وی در ادام��ه اذعان کرد: برخی از افراد ده ها 
مع��دن در اختی��ار دارند که بیش��تر آنها راکد 
مانده اس��ت که در ای��ن خصوص باید پیگیری 
لازم جهت آزادسازی و فعال سازی این معادن 

از سوی مسئولان امر صورت بگیرد.
توانایی تولید بیشتر �

مدیرعامل ش��رکت رادمان صنعت سرب آذر 
در تش��ریح میزان فعالیت این ش��رکت، اظهار 
کرد: میزان ظرفیت تولید این شرکت 10 هزار 
تن اس��ت که درحال حاضر با ب��ه وجود آمدن 
ش��رایط نامطلوب فعلی، تقریبا ب��ا یک  چهارم 
ظرفیت خود مش��غول به تولید ش��مش سرب 
هس��تیم. عم��ده مش��تریان ای��ن محص��ول، 
شرکت های باتری ساز هستند و در مواقعی نیز 
وزارت دفاع هم سفارش محصول خود را به ما 
ارائ��ه می دهد. این نکته را در ارتباط با ظرفیت 
تولید باید خاطرنش��ان کرد ک��ه اگر مواد اولیه 
به سهولت در دسترس قرار بگیرد، به صراحت 
می توان چند برابر ظرفیت یاد ش��ده ش��مش 

سرب تولید و عرضه کرد.
وی در ارتباط با حفظ محیط زیس��ت و نحوه 
پیگی��ری س��ازمان محیط زیس��ت در خصوص 
فعالی��ت تولیدکنن��دگان حوزه س��رب، مطرح 

کرد: س��ازمان محیط زیس��ت به جای تهدید و 
ایجاد ترس با بیان اینکه تولیدکننده به مراجع 
قضای��ی ذی ربط، ارج��اع داده می ش��ود، بهتر 
اس��ت با ارائه راه حل به مدیران و آگاهی رسانی 
مناس��ب کمک کند تا از نشت احتمالی سرب 
به طبیعت جلوگیری ش��ود. چراکه با تهدید و 
س��پردن این واحدها با مراجع قضایی، مشکلی 

از بین نخواهد رفت.
رعای�ت اص�ول محیط زیس�تی در  �

دپوی باتری فرسوده
عبدی درباره چگونگی دپوی باتری فرسوده 
در این مجموعه، بیان کرد: سالانه حدود 100تا 
1۲0 هزار تن باتری فرسوده وارد می کردیم که 
متاسفانه درحال حاضر، این امکان وجود ندارد 
و بیشترین میزان واردات سالانه تنها به اندازه 
10 تا ۲0 هزار تن اس��ت. در این شرکت کلیه 
اصول اس��تاندارد زیس��ت محیطی در رابطه با 
دپوی باتری فرسوده رعایت شده است و محل 
دپو دارای سالن های مسقف با تهویه مناسب و 
فضای کافی است. برای ذخیره خوراک ورودی 
جه��ت تولید ش��مش س��رب، دارای ظرفیت 
۵هزار ت��ن بودیم که البته ب��ه صورت یک جا 
این مق��دار را برای دپو وارد انب��ار نمی کردیم 
و ب��ا فاصله زمانی این کار انج��ام می گرفت؛ به 
 صورت کلی گردش در انب��ار به صورت منظم 

انجام می شد.
ب�رای  � ایران�ی  متخصص�ان  ب�ه 

بومی س�ازی ماشین آلات فرصت داده 
شود

ای��ن تولیدکنن��ده ش��مش س��رب درب��اره 
ماش��ین آلات مورد اس��تفاده در ای��ن صنعت، 
تصریح کرد: متخصصین س��ازنده ماشین آلات 
حرفه ای در کش��ور حضور دارند که حتی توان 
بالاتری نس��بت به سازندگان خارجی دارند اما 
به ای��ن افراد مجال کافی ب��رای اثبات توانایی 
خود داده نش��ده و اعتماد لازم ب��ه آنها وجود 
نداشته است. به همین علت بیشتر ماشین آلات 
مورد استفاده تولیدکنندگان از خارج از کشور 
تامین می ش��ود. ب��ه عن��وان مثال، دس��تگاه 
TRASHER مورد اس��تفاده در ش��رکت که 
نمونه مش��ابه ایتالیایی آن با نرخ بیش��تری در 
دس��ترس تولیدکنندگان بود را با بهره گیری از 
دانش همین متخصصان، توانستیم بومی سازی 
ک��رده و از آن برای خردایش باتری فرس��وده، 

استفاده کنیم.
مدیرعامل ش��رکت رادمان صنعت سرب آذر 
در خصوص میزان نرخ بهره برداری این شرکت 
از ظرفی��ت تولید، تصریح کرد: گفتنی اس��ت، 
تاکنون با وجود این شرایط نامطلوب، به نوعی 
جنگیده ای��م تا روند تولید را در ش��رکت حفظ 

کنیم. 
میزان فشارهای ناشی از معضلات اقتصادی 
سال 1۳۹۹، در سال های گذشته، بسیار کمتر 
بوده است. برای سال های آینده، دیدگاه مثبتی 
به ادامه فعالیت این صنعت نداریم زیرا تلاشی 
از س��وی مس��ئولان ص��ورت نگرفته اس��ت تا 
کمی امیدوار ش��ویم و بتوانیم برای طرح های 
توس��عه ای که از پیش در نظ��ر گرفته بودیم، 

اقدامات لازم را انجام دهیم.

خروج بی رویه کنسانتره سرب از کشور

 افتتاح مرکز توسعه 
و ارتقای سلامت فولاد سنگان 

در خواف
با مس��اعدت ش��رکت صنایع معدنی فولاد سنگان و با 
هماهنگی و همکاری دانشگاه تهران و فرمانداری خواف، 
مرکز »توسعه و ارتقای سلامت« با هدف ارائه خدم���ات 
درم���انی و مش��اوره ای به شه��روندان این شهرستان 
راه اندازی شد. به گزارش روابط عمومی فولاد سنگان، پس 
از اینکه این ش��رکت به عنوان معین اقتصادی شهرستان 
خواف و معین برتر اس��تان خراسان رضوی شناخته شد، 
با عنایت به اهداف کلان گ��روه فولاد مبارکه اصفهان در 
حوزه تعهد به مس��ئولیت های اجتماعی و توسعه پایدار 
و آبادانی شهرس��تان خواف، با همکاری ش��رکت صنایع 
معدنی فولاد س��نگان، این مرکز با هدف ارتقای س��طح 
س��لامت خانواده ها و ارائۀ خدم��ات درمان های فردی و 
گروهی، بهبود ش��اخص های س��لامت روان و همچنین 
ارائه خدمات درمانی بیماری ژنتیکی، در این شهرستان 
آغاز به کار کرد. این مرکز به عنوان نخستین مرکز مشاوره 
و توس��عه سلامت در شهرس��تان خواف، مصمم است در 
راستای تحقق سیاس��ت های اقتصاد مقاومتی و عینیت 
بخشیدن به بیانیه گام دوم انقلاب، خدماتی در حوزه های 
روان پزش��کی، روان شناسی، پزش��کی ژنتیک و مشاور 
ژنتیکی به مردم محروم این منطقه ارائه کند. شایان ذکر 
است فولاد سنگان به عنوان عضوی از گروه فولاد مبارکه 
اصفهان همواره نگاه توس��عه محور به اجتماع را به عنوان 
یکی از رسالت های اصلی خود در نظر داشته و سعی کرده 
همگام با تولیدی ایمن و پایدار، عمل به مس��ئولیت های 

اجتماعی را سرلوحه امور قرار دهد.

افزایش ۶۶ درصدی تولید 
شمش آلومینیوم

میزان تولید ش��مش آلومینیوم کش��ور در ۹ ماهه ۹۹ 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، ۶۶ درصد رشد یافت.
ب��ه گ��زارش رواب��ط عموم��ی ایمی��درو، ۴ ش��رکت 
تولیدکننده آلومینیوم از ابت��دای فروردین تا پایان آذر، 
۳۲۵ ه��زار و ۲۲۲ تن ش��مش تولیدکردن��د. این رقم در 
مدت مش��ابه سال گذش��ته، 1۹۶ هزار و ۳۲۹ تن بود. از 
این میزان، ش��رکت های »ایرالکو« 1۴0 هزار و ۶۴0 تن، 
»المهدی« )خط 1 و ۲( 11۹ هزار و ۶88 تن، »س��الکو« 
۴۷ ه��زار و ۷۷ تن و »آلومینای ایران« 1۷هزار و 81۷ تن 
تولید کردند. ش��رکت آلومینای ایران در ۹ ماهه امسال، 
1۷۷ه��زار و ۲۳۹ ت��ن پودر آلومینا تولی��د کرد. این رقم 
در مقایس��ه با میزان تولید مدت مش��ابه س��ال گذشته 

)1۷۲هزار و 8۷ تن(، ۳ درصد افزایش یافت.

 مدال افتخار ملی صادرات
 به ذوب آهن اصفهان رسید

 در آیین تجلیل از صادرکنندگان کش��وری، ذوب آهن 
اصفه��ان به عنوان تنه��ا مدال آور مل��ی صادرکنندگان 
س��ال 1۳۹۹ ) بالاترین نش��ان صادرات کشور( انتخاب 
ش��د و منصور یزدی زاده مدیرعامل این ش��رکت، لوح و 
تندیس ویژه این مراس��م را از اسحاق جهانگیری معاون 
اول رئیس جمهوری و علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، 
مع��دن و تج��ارت در ات��اق بازرگان��ی صنای��ع و معادن 
کش��اورزی ایران دریافت کرد. به گزارش روابط عمومی 
ذوب آه��ن اصفه��ان، منصور ی��زدی زاده ضمن تبریک 
کسب این توفیق ارزشمند به تمامی تلاشگران ذوب آهن 
و مجموعه فولاد کش��ور، عوامل انتخاب این ش��رکت را 
بدین شرح بیان کرد: تداوم رشد صادرات، افزایش تعداد 
بازاره��ای هدف صادراتی، افزای��ش صادرات محصولات 
فولادی به کش��ورهای منطقه، افریقایی، آسیای جنوب 
ش��رقی، حفظ کیفیت برتر محصولات، برگش��ت بالغ بر 
100درص��د ارز حاصل از صادرات ب��ه چرخه اقتصادی 
کش��ور، ثبت جهانی برند و لوگ��وی ذوب آهن اصفهان، 
 ZOBESCO,ESCOمدیرعامل ذوب آهن با اش��اره 
به رشد تولید محصولات ساختمانی در کشور گفت: ذوب 
آهن اصفه��ان دو هدف عمده را مد نظر دارد که ش��امل 
تولی��د محصولات صنعتی جدید از جمله تولید ریل ملی 
و توس��عه شبکه ریلی کشور و همچنین توسعه بازارهای 
صادراتی می باش��د که تمامی تلاش��گران ذوب آهن در 
دس��تیابی به این ۲ ه��دف، نقش آفرین اصلی هس��تند 
و درحال حاض��ر نی��ز صادرات ریل که تا س��ال گذش��ته 
واردکننده آن بودیم آغاز ش��ده اس��ت. وی در خصوص 
موانع توس��عه صادرات گفت: در ای��ن خصوص با چالش 
هایی مواجه هس��تیم که مربوط ب��ه تحریم های ظالمانه 
اس��تکبار و بعضا نیز برخی مش��کلات داخلی هستیم که 
به لطف خدا امید اس��ت با همت و همدلی همه مسئولان 
ای��ن موانع برطرف ش��د و رش��د و ش��کوفایی اقتصادی 
و اقت��دار بیش از پی��ش ایران اس��لامی را در عرصه های 
جهانی ش��اهد باش��یم. این ش��رکت تاکنون هفت بار در 
س��ال های 1۳80- 1۳8۵- 1۳88- 1۳۹1- 1۳۹۲- 
1۳۹۵-1۳۹۷صادرکننده نمونه ملی کش��ور و در سال 

1۳۹۳ نیز صادرکننده ممتاز کشور شده بود.

روی خط خبر
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سال ۲۰۲۰ چشم انداز رشد بخش معدن آسیا با توجه به 
پاندمی کووید-۱۹ دچار چالش هایی شد که سایه خود را بر 
روند رشد تولیدات معدنی انداخت. ولی تحلیلگران موسسه 
فیچ بر این باورند که اوج سختی ها و دشواری ها سپری شده 
و انتظار می رود عملکرد صنایع معدنی چین که از نیمه دوم 
س��ال ۲۰۲۰ روند بهبود را از سر گرفته، تداوم داشته باشد 
چراکه حمایت های دولتی از توس��عه زیرساخت ها، از تقاضا 
و نرخ فلزات حمای��ت می کند. به گزارش فولاد ایران، البته 
ریس��ک های موجود همچنان بالاس��ت و وضعیت اقتصادی 

چین با نوس��انات بازار فل��زات رو به رو خواه��د بود. پاندمی 
کرونا روند رش��د تولیدات معدنی آسیا را دچار اختلال کرد 
ولی انتظار می رود در امس��ال ب��ه رهبری چین، روند بهبود 
ادامه یابد و برای س��ال ۲۰۲۱ صنعت معدن آس��یا با رشد 
۱.۸درصدی ارزش رو  به  رو شود در حالی که سال ۲۰۲۰ افت 
۳.۴ درصدی داش��ت. موسسه فیچ بر این باور است که چین 
نه تنها بازار آسیا بلکه بخش معدن دنیا را در این روند بهبود 
در امس��ال رهبری می کند چرا که اقتصاد چین از نیمه دوم 
سال گذشته روند رشد »V« شکل خود را ادامه داده است و 

روند توسعه زیرساخت ها برای حمایت از وضعیت اقتصادی 
پ��س از پاندمی ادام��ه دارد. تحلیلگران معتقدند با توجه به 
اینکه روند رش��د مصرف و بخش خودروسازی چین امسال 
آرام خواهد بود ریس��ک هایی با خود همراه داش��ته باش��د. 
پیش بینی ش��ده فروش خودرو امسال رش��د ۵.۱ درصدی 
داش��ته باش��د در حالی که س��ال قبل اف��ت ۱۸.۴ درصدی 
داش��ت. داده های اقتصادی چین همچن��ان بازار فلزات را با 
نوس��اناتی روبه رو خواهد کرد چرا که این کشور بزرگ ترین 

تولید کننده و مصرف کننده فلزات است.

پیش بینی رشد ۱.۸ درصدی معادن آسیا

ثبات نرخ در بازار فولاد ترکیه
گروه معدن

ب��ا نگاهی بر نرخ محصولات ف��ولادی در یک 
هفته گذش��ته می بینی��م که ب��ازار محصولات 
فولادی در ترکیه از ش��مش گرفته تا میلگرد و 
مفت��ول با ثبات قیمتی همراه ش��ده و دلیل آن 
بررسی شرایط از س��وی تولیدکنندگان فولاد و 

تامین کنندگان مواد اولیه آنها بوده است.
 CIS به گزارش ایراس��ین، بازار شمش منطقه
که بر مبنای آن بهای پایه شمش فولاد در ایران 
نی��ز قیمتگذاری می ش��ود تا ح��دودی به ثبات 
رس��یده اما افزایش نرخ همچنان دیده می شود. 
به این ش��کل که در ابتدای هفته جاری ۱۹ دی 
ماه )۸ژانویه( برابر ب��ا ۶۰۰ دلار CFRبر هرتن 
در آس��یا قیمتگذاری ش��ده و این عدد در بازار 
ترکی��ه ۶۱۸دلار برهرت��ن CFRقیمت خورده 
اس��ت. همچنین نرخ ش��مش در منطقه دریای 
سیاه به ۵۸۵دلار فوب بر هرتن و در بازار داخلی 
چین نیز به به��ای ۵۳۹دلار برهرتن نرخ گذاری 

شده است.
 با کمی بررسی بیشتر می بینیم که قیمت های 
یاد ش��ده نس��بت به یک هفته گذش��ته یعنی 
۱ژانوی��ه با رش��د قیمتی هم��راه بودن��د؛ برای 
مث��ال در منطق��ه CFR بهای ش��مش در اول 
ژانوی��ه ۵۸۸دلار بوده اس��ت و بعد از گذش��ت 
 ی��ک هفت��ه ب��ا رش��د ۱۲ دلاری ب��ه ۶۰۰دلار 

رسیده است. 
همچنین در منطقه دریای س��یاه نیز با رش��د 
منفی ۱۵ دلاری از ۶۰۰دلار به ۵۸۵دلار رسیده 
و در بازار داخلی چین نیز رشد ۱۶دلاری داشته 

اس��ت، اما در بازار ترکیه ن��رخ ۶۰۰دلار در این 
هفته ثابت مانده است.

نگاهی بر نرخ میلگرد و مفتول �
در هفته گذشته، بازار میلگرد و شمش ترکیه 
همچنان ضعی��ف باقی مانده و ش��اید دلیل آن 
تلاش فولادسازان ترکیه برای ایجاد ثبات قیمتی 
اس��ت. نرخ میلگ��رد صادراتی ترکی��ه به میزان 

۶۵۰دلار برهرتن قیمت گذاری ش��ده اس��ت که 
نسبت به هفته گذشته تغییری نکرده است؛ البته 
در حوزه خلیج فارس نیز نرخ میلگرد وارداتی در 
 CPT یک هفته گذش��ته ثابت بوده و ۶۵۰دلار
نرخ خورده اس��ت؛ میلگرد صادراتی روسیه هم 
در ن��رخ ۶۷۱دلار ثابت مانده اس��ت؛ اما در کنار 
این ثبات قیمتی تنها رشد قیمتی برای میلگرد 

وارداتی جنوب شرقی آسیا بوده است که از ۶۴۰ 
دلار در اول ژانویه به ۶۵۰دلار در ۸ژانویه رسیده 

است.
درباره ن��رخ مفتول نیز می ت��وان گفت که در 
یک هفته گذش��ته با رش��د قیمتی همراه شده 
اس��ت؛ به این شکل که مفتول صادراتی اوکراین 
از ۷۲۳دلار به ۷۴۵دلار FOB رسیده و مفتول 

صادراتی چین نیز با رش��د ۵دلاری از ۶۶۵دلار
FOBبه ۶۷۰دلار رس��یده اس��ت. ام��ا در بازار 
صادرات��ی ترکی��ه، مفت��ول همچ��ون میلگرد و 
ش��مش فولاد با ثبات قیمتی همراه ش��ده و در 

عدد ۷۴۰دلار ثابت باقی مانده است.
افزایش نرخ قراضه متوقف شد �

در می��ان محص��ولات ف��ولادی، می بینیم که 
قراض��ه به عن��وان یکی از مواد اولی��ه مهم برای 
صنعت فولاد به ویژه ترکیه رش��دی نداش��ته و 
ثابت مانده است. به این شکل که قراض وارداتی 
از امری��کا طی یک هفته اخیر در نرخ ۴۷۵دلار، 
قراضه وارداتی از اروپا ۴۶۸دلار و قراضه وارداتی 
از ح��وزه بالتیک در ع��دد ۴۷۰دلار ثابت  مانده 

است.
به نظر می رس��د که این ثبات قیمتی به دلیل 
ارزیابی معاملات از س��وی کارخانه های فولادی 
و همچنین تامین کنندگان ب��رای تامین قراضه 

مورد نیاز است.
رشد نرخ سنگ آهن �

در ۲ هفته گذشته شاهد رشد نرخ سنگ آهن 
در ب��ازار جهانی بودی��م. به این ش��کل که نرخ 
س��نگ آهن ب��ا عی��ار ۶۵درص��د از ۱۷۴دلار به 
۱۸۶دلار رس��ید و یا سنگ آهن با عبار ۶۲درصد 
از ۱۵۹دلار ب��ه ۱۶۶دلار جهش کرد. حتی نکته 
جالب افزایش نرخ س��نگ آهن با عیار ۵۸درصد 
اس��ت که از ۱۴۸دلار به ۱۵۸دلار رسیده و رشد 
قاب��ل قبول��ی را در این ۲هفته به ثبت رس��انده 
اس��ت. گفته می ش��ود یکی از دلایل اصلی این 
افزای��ش ن��رخ پیش خرید س��نگ آهن توس��ط 

کارخانه های فولادی است.

 افزایش واردات بیلت
 به چین

آمار حاکی از آن اس��ت که چی��ن در ماه نوامبر 
تمایل زیادی به واردات بیلت و اس��لب داش��ت و 
این نیاز را با خرید از برزیل و چند کش��ور آسیایی 
رفع کرد. چش��م  انداز بازارهای ورق گرم و میلگرد 
خیلی خوب بود و در نوامبر رشد قیمت های خوبی 
داش��تند از این رو تمایل به خرید محصولات نیمه 

تمام فولادی نیز ادامه داشت.
به گزارش فولاد ایران، محدودیت های تولیدی 
پایی��ز و زمس��تان در اس��تان تانگش��ان که مرکز 
تولی��د بیل��ت چین اس��ت نگران��ی از محدودیت 
بالات��ر  را  قیمت ه��ا  و  داده  افزای��ش  را   عرض��ه 

برده بود.

 از سرگیری فعالیت 
شرکت فولاد لیبرتی

شرکت فولاد لیبرتی از آغاز دوباره فعالیت شعبه 
خود در کشور لهستان خبر داد.

به گزارش ایراس��ین ، ش��رکت فولاد لیبرتی )از 
مهم تری��ن تولید  کنن��ده ف��ولاد در اروپ��ا( از آغاز 

فعالیت شعبه خود در کشور لهستان خبر داد.
در س��ال گذشته به موجب شیوع گسترده کرونا 
و تعطیلات سراسری در بیشتر کشورهای اروپایی، 
بسیاری از شرکت های فولاد به طور موقت فعالیت 

خود را متوقف کرده بودند.
اکن��ون در س��ال ۲۰۲۱ با افزای��ش تقاضا، این 
ش��رکت ها در حال راه اندازی دوب��اره فعالیت  های 

خود و تولید فولاد هستند.
از س��رگیری تولید ف��ولاد در اروپ��ا می تواند به 
کنت��رل و ثبات قیمت ه��ا در ای��ن منطقه که در 
هفته ه��ای منتهی به س��ال نو ب��ا افزایش قیمت 

مواجه بودند کمک کند.

اخبار

مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اصفهان: 

از حق پـرسش و پاسـخ ها و ظرفیت های قانـونی مجلس استقبـال می کنیـم
عظیمیان: این بار به هزینه مجلس، فولاد مبارکه یک بار مهر تایید خدمات کارکنان خود را دریافت می کند

در آستانه ۲۳ دیماه سالروز افتتاح شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
نشس��ت خبری مدیر عامل ش��رکت فولاد مبارکه با حضور بیش از 
پنجاه نفر از اصحاب رسانه برگزار شد. مهندس حمیدرضا عظیمیان 
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در این نشست که با حضور معاونین 
و مدیران این شرکت برگزار شد به سوالات خبرنگاران رسانه های 
مختلف پاسخ داد. حمیدرضا عظیمیان در مورد کاهش تامین گاز 
مورد نیاز در این شرکت گفت: مصرف گاز فولاد مبارکه در شرایط 
عادی روزانه ۱۰ میلیون متر مکعب اس��ت ولی در ش��رایط فعلی به 
علت سرما، نصف این میزان توسط شرکت گاز برای فولاد مبارکه 
تامین می ش��ود و این باعث کاهش تولید در فولاد مبارکه ش��ده 
اس��ت. عظیمیان علت این کاهش تولید را عدم امکان جایگزینی 
سوخت های دیگری به جای گاز طبیعی در واحدهایی مانند واحد 
احیاء مس��تقیم برش��مرد و گفت: در این زمینه با مقام های استانی 
و کش��وری مذاکرات زیادی صورت گرفته اس��ت تا از کاهش تولید 
چش��مگیری که به دلیل کاهش گاز مورد نیاز در فولاد مبارکه به 
وجود خواهد آمد جلوگیری ش��ود. عظیمیان در ادامه خاطرنش��ان 
کرد: امس��ال قصد داریم به رکورد ۷.۲ میلیون تن تولید در خود 
ش��رکت فولاد مبارکه به عنوان ش��رکت مادر در گروه فولاد مبارکه 
دست پیدا کنیم و اگر محدودیت گازرسانی موجود به درازا بیانجامد 

دستیابی به این هدف دور از دسترس خواهد شد.
وی در مورد قیمت ورق گفت: ما در تعیین قیمت ورق صد در صد 
تابع تصمیمات دولت هستیم و شرکت فولاد مبارکه در این حوزه 
منافع خاصی ندارد و تا مردادماه که ستاد تنظیم بازار اجازه فروش 
محصولاتمان را در بورس و همچنین در قالب سیس��تم مچینگ 
داده بود داده بود ما طبق این روش پیش می رفتیم و زمانی که نحوه 
فروش جدید اعلام شد، وزارت صمت تصمیم گرفت همه محصولات 
داخل بورس عرضه شود و حتی تختال هم برای اولین بار در بورس 
به فروش برسد، فولاد مبارکه همچنان تابع این تصمیمات بوده و 
دستورالعمل های جدید را دقیقا اجرا کرده و تخلفی در این خصوص 
از سوی فولاد مبارکه وجود نداشته است. عظیمیان در ادامه گفت: 
در چن��د هفت��ه اخیر مجلس هم با هدف آرامش بازار فولاد طرحی 
را آماده کرده ولی معتقد هستیم اگر هر بخشی به مسئولین اصلی 
آن بخش سپرده شود خودشان بهتر می توانند بازار را کنترل کنند.

عدم تامین نیاز مصرف کنندگان نشان از اخلال در  �
مدیریت مصرف است

عظیمان در مورد مشکل عدم تامین نیاز مصرف کنندگان فولاد 
خاطرنشان گفت: اینکه چرا فولاد به مصرف کنندگان واقعی نمیرسد 
سوالی است که خود ما هم داریم زیرا ما ۲۵ میلیون تن محصولات 
ف��ولادی در کش��ور تولید می کنیم و ب��ا وجود آنکه مصرف داخلی 
فقط ۱۶ میلیون تن است، این بازار همچنان تا این اندازه آشفته و 
مسئله دار است و عدم تامین نیاز مصرف کنندگان نشان از اخلال 
در مدیریت مصرف اس��ت نه تولیدکننده زیرا ما محصولمان را در 
بورس تحویل می دهیم و حتی حمل و نقل هم با خریدار اس��ت و 
اتفاقات بعد از تولید در حیطه مس��ئولیتی فولاد مبارکه به عنوان 
تولیدکننده نیس��ت. البته تلاش هایی از س��وی مجلس و دولت در 
حال رقم خوردن اس��ت و باید ببینیم نتیجه در نهایت چه خواهد 

شد. عظیمیان در پاسخ به نحوه تامین سهمیه شرکت ها گفت: وزارت 
صمت براساس سامانه »بهین یاب«، برای هر شرکت سهمیه تعیین 
می کند و اگر هرش��خص یا ش��رکتی در بورس خریدی انجام دهد 
ما به میزانی که خرید صورت گفته اس��ت، محصولمان را تحویل 
می دهیم و اینکه سهمیه شرکتی افزایش یافته یا کم شده به فولاد 
مبارکه ارتباطی ندارد. تهیه لیس��ت س��امانه بهین یاب و بروزرسانی 

آن در اختیار وزارت صمت است.
مدیرعامل فولاد مبارکه درمورد طرح بومی س��ازی تولید اس��لب 
گازترش گفت: این پروژه توسط معاونت بهره برداری فولاد مبارکه 
طراح��ی ش��د و ب��ا کم��ک دو گ��روه مش��اوران رومانیایی و کمک 
کارشناس��ان مجرب وزارت نفت در یک اقدام س��ه جانبه در س��ال 
گذش��ته به موفقیت نهایی رس��ید و موفق ش��دیم برای اولین بار 
اس��لب گاز ترش را در کش��ورمان تولید کنیم تا دستور مقام معظم 
رهبری برای پروژه استراتژیک گوره - جاسک به طول هزار کیلومتر 
به س��رانجام برس��د. مدیرعامل فولاد مبارکه در این خصوص افزود: 
در ح��ال حاض��ر ۹۵ درص��د از پروژه خط لول��ه انتقال نفت از گوره 
به جاس��ک اجرایی ش��ده و تا اواخر امس��ال یا اوایل س��ال آینده به 
بهره برداری می رس��د و به س��رانام رس��یدن این پروژه با مش��ارکت 
تاثیرگذار فولاد مبارکه جزو افتخارات این شرکت است. عظیمیان 
در ادامه یاد اور شد: تولید اسلب گازترش برای شرکت فولاد مبارکه 
چندان اقتصادی نیست اما از آنجا که در نظر گرفتن وظایف ملی 
و حاکمیت��ی ج��زو اولویت های فولاد مبارکه اس��ت در این پروژه و 
تولید تختال های مورد نیاز مشاکت داشته ایم. حمیدرضا عظیمیان 
مدیرعامل فولاد مبارکه در پاسخ به سوال یکی از خبرنگاران حاضر 
در نشس��ت خبری مبنی بر جایگاه فولاد مبارکه در صنعت فولاد 
کشور گفتفولاد مبارکه تمام حلقه های زنجیره تولید را در اختیار 
و ما در خانواده فولادس��ازان کش��ور با چش��م رقیب به یکدیگر نگاه 
نمی کنیم و همه جزء کش��ور ایران هس��تیم و باید س��عی کنیم در 
یک هم افزایی کشور را به مرتبه های بلندتری برسانیم. مدیر عامل 

ف��ولاد مبارک��ه در ادام��ه گفت: ایران س��ال ۵۷ ب��ا یک میلیون تن 
تولی��د و ۴ میلی��ون ت��ن واردات در جای��گاه ۳۵ تولید فولاد جهان 
قرار داش��ت و قطعا اگر همکاری همه دولت ها، مدیران و اس��تان ها 
نبود نمی توانستیم بعد از ۴۰ سال به مقام دهم دنیا و به این حجم 
تولی��د برس��یم که بتوانیم بین ۹ ت��ا ۱۰ میلیون تن صادرات انجام 
دهی��م. ل��ذا ای��ن اتفاق با همدلی و همکاری رخ داده اس��ت و تکرار 
اخبار مقایسه ای بین استان ها با نگاه های منطقه ای و متعصبانه به 
صلاح وحدت و امنیت ملی ما نیس��ت. مدیرعامل فولاد مبارکه با 
اشاره به بومی بودن کارکنان این شرکت گفت: تقریبا همه کارکنان 
فولاد مبارکه در خود شرکت بومی هستند. همینطور در شرکت های 
دیگر در خراسان، هرمزگان، چهارمحال نیز همینطور است و همه 
بومی هستند و تنها تیم مدیریتی یعنی در حد مدیرعامل یا اعضای 
هیات مدیره بعضی از ش��رکت ها ش��اید بومی نباشند که در انتخاب 

آنها صلاحیت فردی ملاک است. 
عظیمیان در زمینه تولید محصولات جدید در این شرکت گفت: 
تولید فولاد مبارکه در یک حرکت دسته جمعی در تمام سال ها رو 
به جلو بوده است و در زمینه توسعه و اجرای پروژه ها هم همیشه 
پیش��رو بوده و در حال حاضر نزدیک به ۹ پروژه به مبلغ ۵۰ هزار 

میلیارد را در دستورکار خودش قرار داده است. 
وی اف��زود: تولی��د محص��ول جدید یکی از مواردی اس��ت که ما 
خیل��ی روی آن اص��رار داری��م و من باید بگویم فولاد مبارکه یکی از 
شاهکارهای خودش را دیروز به بازار عرضه کرد و برای اولین بار در 
ایران اسلب با عرض ۳۰۰ میلیمتر در فولاد مبارکه تولید شد. این 
کار با طراحی قالب خاص و تغییرات و ابداعاتی در بخش خنک کن 
و دیگر بخش ها توسط کارمندان این مجتمع صورت گرفت. نکته 
مهم دیگری که تولید این اس��لب برای ما به ارمغان آورد این بود 
که ما قبل از تحریم ها با ش��رکت های خارجی قرارداد بس��ته بودیم 
که روی ماشین های ۱ تا ۴ فولاد مبارکه اصلاحاتی انجام شود که 
بتوانیم فولاد با ضخامت های بیش��تر تولید کنیم لذا با این رخداد 

ما دیگر نیازی به شرکت های خارجی برای اصلاح ماشین ها برای 
افزایش ضخامت در اسلب ها نخواهیم داشت و خودمان دانش آن 

را کاملا بومی کرده ایم.
مدیرعامل فولاد مبارکه در پاسخ به سوالات مطرح شده توسط 
یک��ی از نماین��دگان مجلس در ماه ه��ای اخیر گفت: آقای لارگانی 
مثل همه نمایندگان مجلس حق س��وال و پرس��ش و تحقیق راجع 
به تمام مسائل کشور را دارند و می توانند از ظرفیت قانونی خودشان 
استفاده کنند. ما هم به این سوال ها پاسخ داده ایم و ایشان درخواست 
تحقیق و تفحص دادند که حق قانونی ایشان است ما هم استقبال 
کردیم و اعلام کرده ایم اگر مجلس بخواهد تحقیق و تفحص کند 
ما ۱۰۰ درصد از آن استقبال می کنیم و آمادگی آن را داریم که با 
هزینه مجلس یک بار دیگر از فولاد مبارکه حسابرس��ی می ش��ود و 
اگر احتمالا اشکالاتی در آن وجود داشته باشد برای بهتر شدن کار 
به ما گفته خواهد شد. وی در ادامه افزود: این موارد بحث ایرادات 
و اشکالات است. ولی یک موقع تخلف مجرمانه مطرح است که ما 
چند ماه پیش از این هم در اطلاعیه ای اعلام کردیم هر کس��ی در 
هر سطحی از فولاد مبارکه تخلف مجرمانه ای انجام داده باشد باید 
هرکسی از آن مطلع است در اسرع وقت آنها را در اختیار نهادهای 
نظارتی قرار دهد و هیچ کس هم در قانون استثنا نیست. این نیاز 
به تحقیق و تفحص ندارد و اگر کسی چنین تخلفی مشاهده کرد 

باید اعلام کند ما هم پاسخگو هستیم.
عظیمیان خاطر نشان کرد: چیزی که تا الان ما دیده ایم و منتشر 
شده حاکی از تخلف نیاز به دخالت دستگاه های امنیتی و قضایی و 
قانونی ندارد و مواردی بوده که به نظر دوستان تخلف رسیده است. 
البته که انعکاس خارجی این موارد برای فولاد مبارکه مشکلات و 
دردسرهایی را ایجاد می کند ولی باید این موضوع را از دوستانی که 
این موارد را مطرح کرده اند پرسیده شود. به عنوان مثال وقتی فولاد 
خوزستان در یک اقدام اشتباه یکی از خریدهای الکترود خودشان 
را شفاف سازی کردند، به فاصله دو هفته مایک پمپئو وزیر خارجه 
آمریکا تحریم های جدیدی را برای فروش��ندگان، تامین کنندگان 
مالی، حمل ونقل، بندرها، باربری و... ایجاد کرد که ما به همکارانمان 
گفتیم شما به جای شفافیت ناخواسته به همه لطمه زدید. لذا این 
موارد که مطرح می شود توسط دشمنان رصد می شود. مدیرعامل 
فولاد مبارکه در پاس��خ به س��والی در خصوص س��هم فولاد مبارکه 
در زمینه کاهش آلایندگی و حمایت از محیط زیست گفت: فولاد 
مبارکه جزء شرکت هایی است که میزان آلاینده ها در آن به صورت 
آنلاین رصد می ش��ود و تجهیزاتی که اداره محیط زیس��ت در نقاط 
مختلف شرکت نصب شده اطلاعات را به صورت برخط به سازمان 
محی��ط زیس��ت در ته��ران ارس��ال می کند و ما ه��م از این نظارت 
قوی بس��یار خرس��ندیم و اینگونه نیس��ت که ما خودمان اطلاعات 
را به س��ازمان محیط زیس��ت بفرستیم. این سازمان خودش روزانه 
اطلاع��ات را می گی��رد و ما س��رمایه گذاری های زیادی درخصوص 
کنترل آلاینده ها در فولاد مبارکه انجام دادیم که حدود یک هزار 
میلیارد تومان طی ده سال گذشته در این بخش هزینه شده است. 
ما همچنین هزینه های زیادی برای بازچرخانی و تصفیه آب انجام 
داده ای��م و ه��م مص��رف آب را کم کردیم هم جلو آس��یب به منابع 

زیرزمینی را گرفتیم. فضای س��بز وس��یع فولاد مبارکه و مجموعه 
فعالیت هایی که انجام می دهیم در راستای دغدغه این این شرکت 

در زمینه حفظ محیط زیست است.
چشم انداز فولاد چابهار مطلقا مصرف داخلی ندارد �

عظیمیان در پاس��خ به س��والی درمورد ضرورت توس��عه فولاد 
مبارکه خارج از اس��تان اصفهان به دلایل زیس��ت محیطی گفت: 
از ۹ پروژه ه��ای طرح ه��ای توس��عه ف��ولاد مبارکه فقط یکی از آنها 
یعنی ابرپروژه نورد گرم ۲ در اصفهان اس��ت و س��ایر پروژه ها در 
خوزستان، هرمزگان، چهارمحال و بختیاری، یزد، خراسان رضوی 
تعریف ش��ده اس��ت. پروژه نورد گرم هم مجوزش قبلا در دهه ۸۰ 
گرفته ش��ده اس��ت و در بین همه این پروژه ها به لحاظ مصرف آب 
کم مصرف ترین و کم مسئله ترین در ایجاد آلودگی است و بسیار با 
شرایط زیست محیطی سازگار است زیرا آب مصرفی در این پروژه 
کاملا بازچرخانی و تصفیه می ش��ود. عظیمیان در پاس��خ به سوالی 
به تحول دیجیتال فولاد مبارکه پرداخت و گفت: ذوب آهن اصفهان 
نسل دوم تکنولوژی است و فولاد مبارکه نسل سوم تکنولوژی را در 
اختیار دارد. نسل چهارم تکنولوژی به معنای هوشمند سازی است 
و اگر سازمانی به شکل هوشمند اداره شود دستاورد بزرگی برای آن 
سازمان محسوب می شود. فولاد مبارکه قصد دارد تا سال ۱۴۰۴ به 
یک کارخانه هوشمند تبدیل شود و نسل چهارم تکنولوژی کاهش 
هزینه ه��ا و افزای��ش درآمدها برای ف��ولاد مبارکه به همراه خواهد 
داشت. وی به اقدامات صورت گرفته در این خصوص اشاره کرد و 
گفت: با دانش��گاه اصفهان قراردادی یک س��اله منعقد شده است تا 
مدی��ران ف��ولاد مبارک��ه در این خصوص آموزش لازم را ببینند و به 
رهبران تحول دیجیتال این شرکت تبدیل شوند که یک ترم از این 
دوره گذش��ته اس��ت. همچنین ما مرکز نوآوری تحول دیجیتال در 
صنعت فولاد کشور را در پارک علم و فناوری دانشگاه تهران در یک 
 IT محیط ۸۰۰ متری احداث کرده ایم و به همه جوان ها در بخش
و اتوماسیون اعلام می کنم که بازار کار بسیار بزرگی برای همه آنها 
ایجاد خواهد ش��د. خوش��بختانه کرونا آسیب قابل توجهی به فولاد 
مبارکه وارد نکرده اس��ت مدیرعامل فولاد مبارکه ادامه با اش��اره به 
کمک های مجتمع به بیمارس��تان ها و دانش آموزان گفت: با توجه 
به شیوع ویروس کرونا و تعطیل شدن مدارس فولاد مبارکه ۱۶۰۰ 
عدد تبلت به دانش آموزان اهدا کرد؛ همچنین فروش اکسیژن در 
ف��ولاد مبارک��ه را متوقف کرده ای��م و آن را در اختیار مراکز درمانی 
قرار داده ایم. عظیمیان در خصوص آسیب ناشی از کرونا به تولید و 
صادرات فولاد مبارکه گفت: مجتمع فولاد مبارکه در این خصوص 
آس��یب اقتصادی ندیده و فقط تعدادی از نیروهای خود را به علت 
کرونا از دست داده است؛ کاهش آمار صادرات فولاد مبارکه به دلیل 
توجه به بازار داخل و کاهش س��هم صادرات بوده اس��ت. عظیمیان 
در خصوص طرح های آب رس��انی گفت: در حال تأمین هزینه س��د 
تنظیمی کوهرنگ ۲ به مبلغ ۵۰۰ میلیارد تومان هستیم که ۲۰۰ 
میلیارد آن تا کنون پرداخت شده است؛ همچنین سامانه دوم آب 
رسانی اصفهان که ۱۵۰ میلیارد هزینه لوله آن را در اختیار مسئولان 
قرار داده ایم؛ در صورت بهره برداری از این پروژه آب شرب اصفهان 

تأمین خواهد شد.
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استاندار خراسان جنوبی بر اجرای طرحی به منظور کاربرد 
س��نگ های قیمتی در مسیر مهار آسیب های اجتماعی تاکید 
ک��رد و گفت: مرکز مهارت آموزی، تولید و عرضه س��نگ های 
قیمت��ی در زمین��ه مه��ار آس��یب های اجتماعی در اس��تان 

راه اندازی شود.
به گ��زارش روابط عموم��ی اس��تانداری خراس��ان جنوبی، 
حمید ملانوری در نشس��ت با جمعی از سرمایه گذاران بخش 
خصوصی اظهار ک��رد: این مرکز، محل مهارت آموزی و تولید 
مصنوعات حاصل از گوهر س��نگ ها با محوریت اشتغال افراد 

آسیب پذیر جامعه است.
وی گفت: زنان سرپرس��ت خان��وار، بانوان بد سرپرس��ت، 
زندانیان آزاد ش��ده از حبس و خانواده های معدومین در این 
مرکز، آموزش های لازم را در زمینه تراش س��نگ های قیمتی 

فرا می گیرند و همانجا مشغول به کار می شوند.
اس��تاندار خراس��ان جنوبی ادامه داد: تولیدات این مرکز به 
ن��رخ واقعی در س��طح بازارهای داخل��ی و خارجی به فروش 

می رس��د ت��ا زمین��ه درآمدزای��ی این اف��راد را فراه��م کند. 
اس��تاندار خراس��ان جنوبی در بخش دیگری از س��خنانش به 
ظرفیت های بکر و منحصر  به فرد اس��تان اش��اره کرد و گفت: 
با وجود اس��تعدادهای فراوان خراس��ان جنوبی در زمینه های 
معدنی، کشاورزی، صنعتی، مرز و گردشگری، متاسفانه سطح 
 بهره من��دی مردم از ای��ن ذخایر، تا این لحظه بس��یار ناچیز 

بوده است.

وی بیان کرد: علت عدم بهره برداری درست از منابع استان 
این اس��ت که تاکنون برنامه محور اق��دام نکرده ایم بنابراین با 
وج��ود هزینه هایی ک��ه صورت گرفته، گروه ه��ای مردمی در 

مسیر توسعه قرار نگرفته اند.
ملانوری با اش��اره به تدوین س��ند توس��عه خاوران گفت: 
وظیفه ما به عنوان نماینده دولت در این س��ند، تسهیل گری 
 ش��رایط ب��رای حض��ور و س��رمایه گذاری بخ��ش خصوصی 

است.
وی ادامه داد: بخش خصوصی به واس��طه تفکر توس��عه ای، 
تخص��ص، توان، تمکن مالی و روابط اجتماعی که دارد، محور 

کار در سند توسعه خاوران است.
اس��تاندار خراسان جنوبی ضمن تش��کر از این سرمایه گذار 
که قرار اس��ت در حوزه بهداش��ت و درم��ان و بهره برداری از 
انرژی های نو در استان سرمایه گذاری کند، تاکید کرد: ما قدر 
س��رمایه گذاران بخش خصوصی را به واس��طه کار مهمی که 

انجام می دهند، می دانیم.

وی گفت: سرمایه گذار بخش خصوصی با اشتغالی که ایجاد 
می کند، از هزاران آسیب اجتماعی جلوگیری می کند.

ملانوری با تش��ریح موقعیت اس��تان به لحاظ بهره مندی از 
انواع گوهرس��نگ ها، راه اندازی مرکزی ب��رای مهارت آموزی، 
تولی��د و عرضه س��نگ های قیمت��ی را به این س��رمایه گذار 

پیشنهاد داد.
وی گفت: پایه و اساس این مرکز، کمک به مهار آسیب های 
اجتماعی، حمایت از اقشار آسیب پذیر و کمک به بهره برداری 
هرچه بهتر و ایجاد ارزش افزوده در سنگ های قیمتی استان 

است.
این سرمایه گذار نیز ضمن گزارش مبسوطی از فعالیت های 
اقتصادی در دس��ت اقدام خ��ود از برنامه هایی گفت که برای 
اجرا در خراس��ان جنوبی در دس��تور کار دارد و در پایان مقرر 
ش��د تفاهمنامه آغاز ب��ه  کار برنامه های این س��رمایه گذار در 
اس��تان به  ویژه راه اندازی مرکز مهارت آموزی، تولید و عرضه 

سنگ های قیمتی به زودی منعقد شود.

معاون ام��ور معادن س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
تولی��د  از اح��داث ۲ واح��د ف��رآوری  آذربایجان غرب��ی، 
ش��مش طلا در اس��تان خبر داد و گفت: امس��ال ۲ واحد 
ف��رآوری ب��ا ظرفی��ت تولی��د ۶۰۰ کیلوگرم ش��مش طلا 
و زمین��ه ایجاد اش��تغال ۸۱ نفر در اس��تان احداث و وارد 
 مراحل تولید ش��ده  و در تلاش ب��رای راه اندازی واحدهای 

جدید هستیم.
پریس��ا عابدپور در گفت وگو به فارس، با اشاره به فرآوری 
مواد معدنی در اس��تان اظهارکرد: امسال ۲واحد فرآوری با 
ظرفیت تولید ۶۰۰ کیلوگرم ش��مش ط��لا و زمینه ایجاد 
اش��تغال ۸۱ نفر در آذربایجان غربی احداث و وارد مراحل 

تولید شده اند.
وی از راه اندازی واحد تولیدی س��یلیس نش��ور و میکرو 

سیلیس در اس��تان با ظرفیت 3هزار تن در سال و اشتغال 
۱۰ نف��ر خب��ر داد و تصریح کرد: ای��ن واحدهای فرآوری با 
هدف جلوگیری از خام فروش��ی م��واد معدنی، ایجاد زمینه 
اش��تغال و همچنین بهره ب��رداری اصولی از ظرفیت معادن 

انجام می شود.
معاون ام��ور معادن س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
آذربایجان غربی یادآور ش��د: برای توس��عه زیرساخت های 
ش��هر تکاب از ج��ذب و تخصیص ۱۵ درصد از س��هم کل 
حقوق دولتی به مبلغ ۱.۵ میلیارد تومان در امس��ال برای 

این شهر هزینه شده است.
عابد پ��ور با بی��ان اینک��ه هم  اکنون واحده��ای معدنی و 
صنای��ع معدنی در اس��تان ب��رای ۲3 ه��زار و ۸۶۵ نفر به 
صورت مس��تقیم زمینه اش��غال را فراه��م کرده اند، ادامه 

داد: در اس��تان ۴۹۴ معدن دارای پروانه بهره برداری معتبر 
با ظرفیت اس��تخراج بی��ش از ۱۶ میلیون تن در س��ال و 
ذخیره قطعی ی��ک هزار و ۲۲۲ میلیون تن وجود دارد که 
زمینه اش��تغال مس��تقیم را برای ۵ هزار و ۲۰۷ نفر فراهم 

ساخته اند.
وی تصری��ح ک��رد: درحال حاضر ۱۸۷ مح��دوده معدنی 
گواه��ی  دارای  مع��دن   ۵۲ و  اکتش��اف  پروان��ه  دارای 
کش��ف هس��تند که با به بهره برداری رس��یدن این معادن 
و محدوده ه��ا ه��م ظرفی��ت اس��تخراجی م��واد معدن��ی 
 و ه��م اش��تغالزایی در ح��وزه مع��ادن اس��تان افزای��ش 

خواهد یافت.
معاون ام��ور معادن س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
اس��تان آذربایجان غربی عنوان کرد: در زمینه جلوگیری از 

خام فروش��ی مواد معدنی اس��تان و ایجاد ارزش افزوده مواد 
معدنی در داخل اس��تان ۶۶۵ واحد ف��رآوری مواد معدنی 

درحال فعالیت هستند.
عابدپور بیان کرد: ب��رای راه اندازی این واحدها ۱3 هزار 
و ۸۶۹ میلیارد ریال س��رمایه گذاری انجام ش��ده است که 
برای ۱۸ هزار و ۶۵۸ نفر زمینه اش��تغال مس��تقیم فراهم 

شده است.
وی ضمن اش��اره به ظرفیت بالای استان آذربایجان غربی 
در حوزه مواد معدنی به ویژه سنگ های تزئینی خاطرنشان 
کرد: آذربایجان غربی از لحاظ تنوع مواد معدنی به خصوص 
انواع سنگ های تزئینی در رتبه های برتر کشوری قرار دارد 
که برای استفاده از این فرصت خدادادی برنامه های زیادی 

در حال اجرا است.

قائ��م مقام معاون��ت امور معادن س��ازمان صنعت ، معدن و 
تجارت اس��تان کرمانش��اه گفت: ۲ هزار و ۲۰۰ نفر به صورت 

مستقیم در معادن کرمانشاه مشغول فعالیت هستند.
فرهاد رضا زاده در گفت وگو با مهر اظهار کرد: بنا به دستور 
وزی��ر صنعت، مع��دن و تج��ارت مبنی بر تعیی��ن و تکلیف 
محدوده های معدنی راکد و با اقدامات انجام ش��ده از س��وی 
مسئولان استانی در ۲ مرحله آزاد سازی محدوده های معدنی 

به بخش خصوصی انجام خواهد شد.
وی ب��ا اش��اره ب��ه ۵۲۰ مح��دوده معدنی ب��لا تکلیف در 
کرمانش��اه، افزود: ای��ن محدوده ها به دلای��ل مختلفی مانند 

معارضان محلی تعطیل ش��ده اند و بر  اساس نظر کارشناسان 
صلاحی��ت  تأیی��د  از  بع��د  و  قیمت گ��ذاری  دادگس��تری 
 متقاض��ی و اکتش��اف، پروان��ه بهره ب��رداری متقاض��ی صادر 

خواهد شد.
قائ��م مقام معاون��ت امور معادن س��ازمان صنعت ، معدن و 
تجارت اس��تان کرمانش��اه با بیان اینکه ۲۰ نوع ماده معدنی 
در اس��تان کرمانش��اه وج��ود دارد، گفت: عم��ده این معادن 
س��نگ های زینتی، سنگ لاش��ه، س��نگ گچ و قیر طبیعی 
هستند که بیشتر معادن در شهرستان های کرمانشاه، صحنه 

و هرسین قرار دارند.

رضا زاده با اشاره به ثبت ۲۵۰ پروانه بهره برداری معادن در 
استان کرمانش��اه، بیان کرد: از این تعداد ۱۵۰ پروانه فعال و 

۱۰۰ پروانه نیمه فعال هستند.
وی خاطر نش��ان ک��رد: ه��م اکن��ون ۲ ه��زار و ۲۰۰ نفر 
اش��تغالزایی مس��تقیم صورت گرفت��ه که با آزاد س��ازی این 
۵۲۰محدوده معدنی زمینه اش��تغال ۵۰۰ نف��ر دیگر فراهم 

خواهد شد.
رض��ا زاده ادام��ه داد: در مرحل��ه اول ای��ن واگ��ذاری ک��ه 
3۰ دی م��اه انج��ام می ش��ود ۵۲۰ مح��دوده معدن��ی و در 
مرحل��ه دوم ۴۰ مح��دوده معدن��ی در اواخ��ر بهم��ن م��اه 

آزاد س��ازی می ش��ود و واگذاری ب��ه اف��راد دارای صلاحیت 
 فن��ی و س��وابق تجرب��ی از طری��ق مزای��ده ص��ورت خواهد 

گرفت.
قائ��م مق��ام معاونت امور مع��ادن س��ازمان صنعت ، معدن 
و تج��ارت اس��تان کرمانش��اه با اش��اره ب��ه حداق��ل میزان 
سرمایه گذاری افراد، تصریح کرد: حداقل میزان سرمایه گذاری 
برای افراد ۵۰ میلیون تومان است که برای ثبت محدوده لازم 
است این مبلغ در حس��اب متقاضی باشد و با هماهنگی های 
انجام گرفته در اعطا تس��هیلات هیچ مش��کلی برای پرداخت 

وجود ندارد.

استاندار خراسان جنوبی: 

مرکز تولید و عرضه سنگ های قیمتی راه اندازی می شود

لزوم جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی در آذربایجان غربی

۲۲۰۰ نفر در معادن کرمانشاه مشغول فعالیت هستند

فولاد ملایر در مسیر توسعه
گروه معدن 

صنعت ف��ولاد ملایر پس از گذران س��ال ها و 
روزهای پرافت و خیز، امروز به همت دولتمردان 
در مسیر رشد و توسعه قرار گرفته است به نحوی 
که بی تردید می توان این صنعت را یک رکن مهم 

توسعه  یافتگی در این شهرستان به شمار آورد.
ب��ه گزارش ایرنا، اوایل دهه ۸۰ بود که فعالیت 
نخس��تین کارخانه ذوب آهن آلی��اژی و احداث 
شهرک فولاد جعفری در جنوبی ترین شهر استان 
همدان آغاز و تولید سالانه ۱۰۰ هزار تن شمش 
فولاد با اشتغالزایی بیش از ۴۰۰ نفر و همچنین 
شرکت نورد زاگرس با تولید سالانه ۲۰۰ هزار تن 
انواع میلگرد کلاف با اش��تغالزایی ۱۵۰ نفر برای 

صنعت فولاد ملایر هدف گذاری شد.
در مسیر رشد و بالندگی این صنعت این نکته 
قابل یادآوری اس��ت که بین سال های ۸۷ و ۸۸ 
به واس��طه نوس��انات نرخ در بازار آهن و فولاد، 
کمبود نقدینگی، مواد اولیه و سرمایه در گردش، 
آهنگ رش��د و توس��عه این صنعت کُند شد، تا 
جایی که اوایل س��ال ۹۰ صنعت فولاد ملایر به 
دلیل مش��کلات عدیده به ویژه بدهی های بانکی 
رو ب��ه تعطیلی گذاش��ت، تا آنجا ک��ه در زمینه 
سیاس��ت های دولت تدبیر و امید در بازگشایی و 
بازتولید واحدهای تعطیل شده، این واحد بزرگ 
صنعتی به عنوان یکی از واحدهای مش��کل دار و 
راکد به ستاد تسهیل استان و کشور معرفی شد.
از آنجا ک��ه زحمات زیادی برای پا گرفتن این 
واحده��ای بزرگ صنعتی توس��ط س��رمایه گذار 
بخش خصوصی و مس��ئولان کش��یده ش��ده و 
ب��ه نوعی افتخ��اری بزرگ برای صنعت اس��تان 
همدان و حتی غرب کش��ور به ش��مار می رفت، 
در راس��تای اجرای سیاس��ت های دول��ت تدبیر 
و امی��د در بازگش��ایی و بازتولی��د واحده��ای 
تعطیل شده، با تش��کیل ستاد تسهیل و البته با 
پیگیری های مجدانه مس��ئولان محلی و استانی، 
ش��رکت ذوب آهن آلیاژی ملایر ب��ه عنوان یکی 
از واحدهای مش��کل دار و راکد استان همدان در 
ستاد تسهیل اس��تان و کشور مطرح و مشکلات 
آن برای بازگشت به چرخه تولید مورد بررسی و 
پیگیری قرار گرفت، ش��اید احیای دوباره صنعت 
فولاد ملایر در ش��رایط س��خت تحریم ها در حد 
یک معجزه ب��ود، اما تدبیر دول��ت و همت بلند 
مدیران اجرایی اس��تان، فرمان��دار و نمایندگان 

شهرس��تان بر آن ش��د تا بار دیگ��ر تنور صنعت 
فولاد در ملایر گرم ش��ود و در مسیر تولید قرار 

گیرد.
بدهی به کارگران نداریم �

ش��رکت  مدیرعام��ل  جعف��ری،  غلامعب��اس 
ذوب آه��ن آلیاژی ملایر، پ��در صنعت فولاد این 
شهرس��تان بسیار خرسند است که پس از تغییر 
مدیری��ت، رفع مش��کلات، تقس��یط بدهی ها و 
پرداخت حقوق و دس��تمزد عقب افتاده کارگران 
حالا این صنع��ت روی ریل توس��عه قرار گرفته 
و در ادام��ه راه همچنان نیازمن��د نگاه حمایتی 
دولتمردان اس��ت. وی، افزایش ظرفیت تولید به 
س��مت آلیاژس��ازی را از اهداف مهم این شرکت 
برش��مرد و افزود: از 3۵ میلیون تن تولید فولاد 
س��الانه در کشور، 3۴ میلیون تن آن ساختمانی 
است و ما در صددیم قسمتی از این یک میلیون 
تن و بیشتر از این سهم باشیم. جعفری، ظرفیت 
اس��می کارخانه ذوب آهن آلیاژی را ۹۰ هزار تن 
در س��ال عن��وان و بیان کرد: با توج��ه به ۸هزار 
ت��ن تولید در ماه، به ۶۰ درصد تولید ظرفیت در 
ذوب رس��یده ایم و ۲۲۰ تن در روز قابلیت تولید 
داریم که با مساعدت دولتمردان در زمینه تامین 
آهن اس��فنجی، تا 3ماه آینده به اهداف مورد نظر 

نیز دست خواهیم یافت.

شرکت ذوب آهن ملایر �
مدیرعامل ش��رکت ذوب آهن آلی��اژی و نورد 
زاگرس ملایر ظرفیت اس��می واح��د نورد را نیز 
۲۰۰ هزار تن در س��ال ذکر کرد و گفت: میزان 
تولید واحد از ۷۶ هزار تن در 3س��ال گذشته به 
۸ه��زار و ۲۲۰ تن رس��یده و ح��دود ۲ هزار تن 
از این تولیدات به بازار هدف کش��ورهای حاشیه 
خلیج ف��ارس ارس��ال و ح��دود ۵۰۰ ت��ن از این 
محصولات نیز کشش��ی است و نیاز کارخانه های 

زیردستی این مجموعه را تامین می کند.
جعفری با اش��اره به اینکه بر اساس نیازسنجی 
ب��ازار، در ح��ال تولی��د مفت��ول ۱۴ و ۶.۵ اینچ 
هس��تیم و قابلیت رقابت ب��ا محصولات داخلی و 
خارج��ی را نیز داریم، تاکی��د کرد: این مجموعه 
امروز با 3۰ درصد ظرفیت به دلیل واس��طه های 
غیرمتعارف مش��غول به کار اس��ت که امیدواریم 
ب��ا حمایت دولتمردان بتوانی��م ظرفیت آن را در 
یک س��ال آینده به ۲۰۰ هزار تن و حتی بیش��تر 

از آن برسانیم.
امین اعرابی، مدیر اجرایی ش��رکت ذوب آهن 
آلیاژی و نورد ملایر نیز تعداد کارگران مش��غول 
ب��ه کار در واحد ن��ورد را ۸۷ نف��ر و واحد ذوب 
را ۷۹نف��ر عن��وان ک��رد و اظهار کرد: از س��ال 
۹۵ تاکن��ون عیدی و س��نوات کارگران به مبلغ 

۲میلی��ارد و ۲3 میلیون تومان پرداخت نش��ده 
بود ک��ه در 3مرحله معوقات کارگران پرداخت و 

درحال حاضر هیچ بدهی به پرسنل نداریم.
وی ادامه داد: مجموع تولید ش��مش ذوب آهن 
آلیاژی در 3 س��ال گذشته 3هزار و ۸۰۰ تن بود 
که در ۴ ماه گذش��ته این میزان تولید به ۶هزار 
و ۱۰۰ ت��ن رس��یده و ح��دود ۲۰۰ ت��ن از این 
تولیدات، محصولات فوق کشش��ی آلیاژی است 
که هدف اصلی ما از راه اندازی این واحد محسوب 

می شود.
حام�ی واحدهای تولیدی و صنعتی  �

هستیم
ق��درت الله ولدی، مع��اون اس��تاندار همدان و 
فرمان��دار ویژه ملایر نیز با اش��اره به ایجاد کِش 
و قوس ه��ای فراوان در مس��یر تولی��د این واحد 
گفت: این واحد بزرگ صنعتی همواره در شرایط  
طبیعی و حتی نامس��اعد فعالیت  و تولید خود را 

ادامه داده است.
وی با اش��اره ب��ه فعالیت یک تی��م مدیریتی 
جدید در این ش��رکت برای مدت حدود 3سال، 
بی��ان ک��رد: اوایل مهرم��اه امس��ال مالک اصلی 
شرکت ذوب آهن آلیاژی و نورد ملایر به موضوع 
ورود ک��رد و با فس��خ قرارداد، مدیریت ش��رکت 
را خ��ودش بر عه��ده گرفت و در ۴ماه گذش��ته 

تمام��ی بدهی ه��ای کارگ��ران و مجموعه ه��ای 
دیگر خدمات رس��ان را تعیین تکلیف و اقساط را 

به روز رسانی کرده است.
ول��دی ادام��ه داد: با همت، ت��لاش و پیگیری 
اس��تاندار همدان و ب��ا اس��تفاده از ظرفیت های 
قانونی برای احی��ای واحدهای تولیدی، کارگروه 
رفع موانع تولید و س��تاد تسهیل استان، حمایت 
ویژه و قابل توجهی از واحدهای تولید و صنعتی 

فعال داشته است.
فرمان��دار ویژه ملایر تاکید ک��رد: علاوه بر این 
در حوزه دس��تگاه های خدمات رس��ان نیز نهایت 
هم��کاری را با ای��ن واحدها داریم ت��ا هم تولید 
خود را حفظ کنند و هم امکان افزایش اشتغال و 

نیروی شاغل را داشته باشند.
صنعت فولاد ملایر باید همیش�ه پویا  �

باشد
حجت الاس��لام احد آزادی خواه، نماینده مردم 
ملایر در مجلس ش��ورای اس��لامی نی��ز دغدغه 
و ع��زم ج��دی غلامعب��اس جعف��ری پایه گذار 
صنع��ت فولاد ملایر را برای تولید و اش��تغال در 
این شهرس��تان س��تود و اظهار کرد: با توجه به 
مشکلاتی که در مس��یر تولید این صنعت ایجاد 
شد، هم اکنون روند تولید آن امیدوارکننده است 

و باید تدوام یابد.
وی ب��ا تاکید بر اینکه این واحد بزرگ صنعتی 
باید همیش��ه پویا و فعال باشد، بدون آنکه حتی 
یک کارگر بیکار ش��ود، افزود: این واحد ظرفیت 
اسمی بالایی دارد و با توجه به مشکلات و موانع 
گذشته و پیش روی این صنعت، ما آمادگی کامل 
برای کمک و تلاش برای رفع مش��کلات و موانع 

را داریم.
آزادیخواه از مدی��ران اجرایی این واحد بزرگ 
صنعت��ی خواس��ت که ه��ر مش��کل و مانعی در 
مس��یر راه را به صورت ش��فاف مط��رح کنند تا 
 ب��رای رف��ع آن از تمام��ی ظرفیت ه��ای قانونی 

استفاده کنیم.
شهرس��تان ملای��ر دارای ۷ ش��هرک و ناحیه 
صنعتی دولتی و خصوصی و ۲۴۲ واحد صنعتی 
دارای پروانه بهره برداری است که شهرک صنعتی 
ف��ولاد جعفری یکی از نخس��تین ش��هرک های 

خصوصی کشور محسوب می شود.
شهرستان ملایر با جمعیتی افزون بر 3۰۰ هزار 
نفر در ۷۵ کیلومتری ش��هر همدان واقع ش��ده 

است.

فعالیت های معدنی 
کهگیلویه و بویراحمد 

توسعه می یابد
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
واح��د   ۱۷ گف��ت:  بویراحم��د  و  کهگیلوی��ه 
معدن��ی این اس��تان برای توس��عه ب��ه صندوق 
معدن��ی  فعالیت ه��ای  س��رمایه گذاری   بیم��ه 

معرفی شد.
س��الار حس��ین پور در گفت وگو با ایرنا اظهار 
کرد: امس��ال ۷ ه��زار کیلومتر مربع از مس��احت 
کهگیلویه و بویراحمد با محوریت پهنه اکتشافی 
دنا با ه��دف ظرفیت یابی و مطالعه به ایمیدرو و 

شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ارائه شد.
وی افزود: مع��ادن غنی کهگیلویه و بویراحمد 
شامل سیمان، مرمریت، آهک، گچ، سنگ لاشه، 
مارن، شن، ماسه، فسفات، بوکسیت و سلستین 

است.
رئی��س س��ازمان صنع��ت، مع��دن و تجارت 
کهگیلوی��ه و بویراحم��د بی��ان ک��رد: کهگیلویه 
و بویراحم��د از نظ��ر مع��ادن در حوزه رس��وبی 
غیرفلزی قرار داشته و ظرفیت های خوبی در این 

حوزه وجود دارد.
حس��ین پور عنوان کرد: بهره برداری مناس��ب 
از ای��ن مع��ادن س��بب می ش��ود که ع��لاوه بر 
نی��ز  اس��تان  ص��ادرات  می��زان  اش��تغالزایی، 
 افزای��ش یافت��ه و توس��عه اقتصادی ب��ه همراه 

داشته باشد.
وی اب��راز ک��رد: تاکن��ون ۷۵ فق��ره پروان��ه 
بهره برداری معدنی با حجم سرمایه گذاری افزون 
ب��ر 3 هزار و 3۰۰ میلی��ارد ریال در کهگیلویه و 
بویراحم��د صادر ش��ده و ۴۷ واحد معدنی نیز با 
تولی��د ۲میلیون و ۴۰۰ ه��زار تن محصول فعال 

است.
حس��ین پور گفت: نخس��تین ذخی��ره معدنی 
نیترات کشور نیز در بخش دیشموک کهگیلویه 
و بویر  احمد کش��ف ش��د که این امر سبب شد، 
ایران در جمع کشورهای دارای این ماده معدنی 
راهبردی قرار گیرد. کهگیلویه و بویراحمد دارای 
بیش از یک میلی��ارد و ۵۰۰ میلیون تن ذخیره 

معدنی است.

 بررسی مشکلات 
حمل ونقل سیمان خاش 

با حضور فرماندار خ��اش، مدیرعامل و رئیس 
کارخانه س��یمان، معاونت کالا و مسافر اداره کل 
راهداری و حمل ونقل جاده ای استان، نمایندگان 
ش��رکت های حمل ونق��ل و تع��دادی از مدیران 
شهرستان، جلس��ه ای پیرامون بررسی مسائل و 
مش��کلات حوزه حمل ونقل س��یمان شهرستان 

خاش سیستان و بلوچستان برگزار شد.
به گزارش ایس��نا،  فرمان��دار خاش گفت: همه 
ما مس��ئول هستیم در ش��رایط کنونی تحریم ها 
و مش��کلات اقتصادی، تدبیر و برنامه ریزی لازم 
داشته باشیم تا کمترین فشار به مردم وارد شود.

صاح��ب گل صالحی بی��ان ک��رد: تلاش ها و 
خدمات  رسانی گروه حمل ونقل در شرایط فعلی 
کرونایی قابل تقدیر اس��ت و ایش��ان نیز باید که 
همگام با برنامه ها و اهداف خدمات رس��انی نظام 

مقدس جمهوری اسلامی اهتمام ورزند.
وی اف��زود: برخی مباحث غیر واقعی به تازگی 
در فضای مجازی پیرام��ون کاهش میزان تولید 
سیمان خاش مطرح شده که بر اساس مستندات 
و توضیحات مدیران کارخانه س��یمان مش��خص 
ش��د که مباحث مطرح ش��ده در فضای مجازی 
کذب بوده و تولید در کارخانه س��یمان خاش بر 
اس��اس ظرفیت بوده و قطعا تا پایان سال بیشتر 

از مدت مشابه سال گذشته خواهد شد.
صالحی ادام��ه داد: اعلام بار توس��ط کارخانه 
س��یمان و توزیع بین ناوگان توسط شرکت های 
حمل ونقل با اولویت ناوگان ملکی و شرکت های 
تحت پوش��ش و مازاد بر آن ب��ه ناوگان عمومی 

انجام پذیرد.
فرمان��دار خاش تاکی��د کرد: اولوی��ت تحویل 
سیمان با پروژه های عمرانی ملی  )راه آهن( مورد 

تاکید است.
صالح��ی اظهار کرد: در ش��رایط ع��دم وجود 
بار در شهرس��تان، از ظرفیت ناوگان شهرستان 
در خدمات رس��انی در س��ایر نقاط استان توسط 
و  اس��تان  ج��اده ای  حمل ونق��ل  و  راه��داری 

شرکت های زیرپوشش استفاده شد.
فرمان��دار خاش تاکی��د ک��رد: اداره تعزیرات، 
صنع��ت و معدن و کارخانه س��یمان بررس��ی و 
نظ��ارت لازم در تولید، توزی��ع و فروش و صدور 

بارنامه حمل سیمان را داشته باشند.

اخبار



ی 
ید

فر
دا 

 آی
س:

عک

فلزات

چهارشنبه
 24 دی 1399
 29 جمادی الاول1442
 13 ژانویه 2021
 سال سوم  شماره 532

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران گفت: تا به امروز 
۲۲۰هزار تن کاتد تولید ش��ده و تا پایان س��ال به ۲۸۰هزار 
تن کاتد مس خواهیم رس��ید که نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته ۱۲درصد جلوتر هستیم.
به گ��زارش مس پرس، اردش��یر س��عدمحمدی در آیین 
کلنگ زنی پروژه مکانیزاس��یون معدن، پالایشگاه جدید و فاز 
س��وم توسعه تغلیظ مجتمع مس سرچش��مه با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، اظهار کرد: شرکت ملی صنایع مس 
ایران برنامه ۲ میلیارد و ۴۸۰ میلیون یورو به  علاوه ۳۰هزار 

میلیارد تومان سرمایه گذاری جدید را شروع می کند.
وی ای��ن میزان س��رمایه گذاری را موجب درآمد ۲میلیارد 
دلاری ش��رکت مس عنوان کرد و گفت: تا 5سال آینده این 
ظرفیت را به ۴.5 میلیارد دلار می رسانیم و رشد ۲.5 برابری 

برای شرکت مس اتفاق می افتد.
مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس ایران ب��ا بیان اینکه 
هدف ما این است که جزو ۱۰ شرکت برتر دنیا باشیم، تاکید 
ک��رد: در مرکز نوآوری برای صنایع پایین دس��تی از نخبگان 

کش��وری و استانی اس��تفاده می کنیم تا در صنایع های تک 
بتوانیم طرح ه��ای جدید برای س��رمایه گذاری ایجاد کنیم. 
سعدمحمدی ادامه داد: با انجام پروژه های جدید مس، میزان 
ظرفیت کنسانتره به ۲میلیون و 5۰۰هزار تن افزایش می یابد 
و خوشحال  هس��تیم که استان های یزد ، اردبیل، آذربایجان 
غربی و محدوده ای از سیس��تان و بلوچس��تان، اس��تان های 
جدید ما هستند که در آینده به تولیدات مس اضافه خواهند 
کرد. مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس ایران خاطرنش��ان 

کرد: با توجه به تقاضای رو به رشد دنیا در بازارهای جهانی، 
شرکت مس برنامه ریزی کرده تا بتواند میزان تقریبا ۲درصد 
از س��هم فروش بین المللی دنی��ا را از آن ای��ران کند، ورود 
ب��ه بازار ترکیه عملیاتی ش��ده و کیفیت م��س ما در دنیا به 
5-۹ معروف اس��ت و مس با عیار ۹۹.۹۹۹ تولید می ش��ود .

سعدمحمدی یادآور شد: درحال حاضر در دنیا ۲۳ میلیون و 
۹۰۰هزار تن مس تولید می ش��ود، ۹ میلیون و ۸۰۰هزار تن 
در چین و س��هم تولید مس ایران ۱.۱ درصد تولید دنیاست 
و ب��ه همین دلیل ارتقای ۲ برابری را در دس��تور کار داریم.

مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع م��س ایران با تاکید بر اینکه 
س��ال آینده ۳ کارخانه جدید کنس��انتره در کرمان ش��امل 
درآلو، دره زار و معدن ۷۲هزارتنی حاصل از سرباره های مس 
افتتاح خواهی��م کرد، گفت: روش ipcc برای نخس��تین بار 
در معدن سرچش��مه اجرا می ش��ود که سیس��تم انتقال بار 
کاملا مکانیزه ش��کل می دهد و از نظر ایمنی انتقال پیوسته 
ب��ار صورت می گیرد ک��ه معادن بزرگ دنیا از این سیس��تم 
استفاده می کنند. سعدمحمدی ادامه داد: ۴۰ دستگاه تراک 

جدید ۱۳۶تنی بار برای تجهیز ناوگان سرچش��مه خریداری 
ش��ده و به دنبال این هس��تیم که تراک های ۲۴۰ تنی برای 
نخستین بار در ایران، در سرچشمه راه اندازی کنیم و به بقیه 
مع��ادن انتقال دهیم تا هزینه ه��ای بارگیری و حمل ونقل و 
اس��تخراج کاهش یابد. مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع مس 
ایران تصریح کرد: تا به امروز ۲۲۰هزار تن کاتد تولید ش��ده 
و تا پایان س��ال با تلاش تمامی پرسنل مس به ۲۸۰هزار تن 
مس خواهیم رس��ید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۱۲درصد جلوتر هستیم. سعدمحمدی به پروژه های شرکت 
مس در بخش ورزش نیز اش��اره و عنوان کرد: ۳ ورزشگاه در 
استان کرمان در دست احداث است و برنامه ریزی شده تا در 
۳ماه اول س��ال آینده یک ورزشگاه ۳۰هزار نفری در کرمان 
و ۱5هزار نفری مدرن در رفس��نجان و یک ورزشگاه ۱5هزار 
نفری در ش��هربابک افتتاح ش��ود. وی اضافه کرد: ۷۰ زمین 
چمن مصنوعی هم در روستاهای این استان اجرا شده است 
تا برای جوانان علاقه مند به ورزش کاری انجام ش��ده باشد و 

این حمایت ها ادامه خواهد داشت.

تولید ۲۸۰هزار تن کاتد مس تا پایان سال

شکست در رفع التهاب فولاد
سیاست گذاری های غلط در بازار فولاد بررسی شد

مرضیه احقاقی 
خبرنگار

در ماه های گذشته نام  وزارت صنعت، معدن و تجارت و تنظیم بازار 
فولاد با حاشیه های بسیاری همراه بوده است؛ حاشیه هایی که حتی 
به تغییر چندباره وزیر منجر ش��ده اند. این حاشیه ها به قدری جدی 
هس��تند که می توان کلمه سیاس��ت را به ابتدای اسم این وزارتخانه 
اف��زود و تاکی��د کرد تصمیمات سیاس��ی به ص��لاح بخش صنعت، 
مع��دن و تج��ارت اولویت دارد. این روزها نیز وع��ده آقای وزیر برای 
کاه��ش نرخ فولاد به زیر ۱۰ هزار توم��ان در هر کیلو جنجال آفرین 
شده است. شاید اصرار نمایندگان مجلس شورای اسلامی به کاهش 
نرخ این محصول با اس��تدلال کاهش نرخ مس��کن را هم باید در این 
التهابات موثر دانست، چراکه هر از گاهی شاهد سخنرانی یکی از این 
نمایندگان در انتقاد به نرخ بالای فولاد و تاثیر آن بر اقتصاد هستیم. 
این شعارها به تلاش هرچه بیشتر سیاست گذاران در وزارت صنعت، 

معدن و تجارت برای کاهش نرخ فولاد منجر شده است. این درحالی 
است که  نرخ فروش شمش در بورس کالا از نرخ جهانی این محصول 
تبعی��ت می کند؛ بنابراین نمی ت��وان در برهه ای که نرخ جهانی یک 
محصول رو به صعود است، انتظار حرکتی خلاف این قاعده را داشت. 
به علاوه، قیمت ها در بازار از دستورات تبعیت نمی کنند، بلکه در هر 
ش��رایطی بازار راه خود را می رود. درنتیجه نباید با اقدامات نادرست 
زمینه س��ودجویی را برای عده ای خاص فراهم کرد. این اعتراضات 
به قدری شدت گرفت که چند روز بعد از طرح مسئله کاهش قیمت 
پای��ه فولاد، خب��ری روی خروجی خبرگزاری ها ق��رار گرفت که در 
ادامه نیز بس��یاری معنای تلویحی تاکی��د جهانگیری را لغو ابلاغیه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت دانستند. معاون اول رئیس جمهوری 
با اش��اره به ضرورت رعایت شأن تصمیمات ش��ورای عالی بورس از 
س��وی تمامی وزارتخانه ها و نهاد های مرتب��ط با حوزه بورس تاکید 
ک��رد از این پس وزارتخانه ه��ا حق دخالت یا ابلاغ بخش��نامه های 

خودسرانه مرتبط با کالاهای بورسی را ندارند.

تلاش فولاد مبارکه در رفاه 
اجتماعی جامعه بهزیستی

معاون مش��ارکت های مردمی اداره کل بهزیس��تی 
اصفه��ان از کمک ه��ای مادی و غیرنقدی فولاد مبارکه 

به جامعه بهزیستی استان اصفهان خبر داد.
علی اصغر شاه زیدی در گفت وگو با ایراسین، با اشاره 
به اینکه مس��ئولیت اجتماعی ش��رکت ها در چند دهه 
اخیر مورد توجه قرار گرفته است، اظهارکرد: مسئولیت 
اجتماعی شرکت ها در قالب تعهد فرد یا سازمان نسبت 
به جامعه تعریف شده و عواید انجام فعالیت های مربوط 

به آنها به کل جامعه و محیط می رسد.
وی افزود: یکی از رس��الت های اساس��ی ش��رکت ها 
و صنای��ع ب��زرگ اس��تان اصفهان تعهد به مس��ئولیت 
اجتماعی و مش��ارکت در بهبود وضعیت جامعه هدف 

بهزیستی استان بوده است.
معاون مش��ارکت های مردمی اداره کل بهزیس��تی 
اصفه��ان بر اهمیت مش��ارکت های مردم��ی در قالب 
خیریه ها و کمک های مادی و معنوی تأکید کرد و گفت: 
دریافت مشارکت های مردمی عامل مهم و تأثیرگذاری 
در فرآیند توانمندس��ازی و کاهش تعداد افراد نیازمند 

کمک در جامعه بهزیستی است.
وی اف��زود: ش��رکت ف��ولاد مبارک��ه هم��واره برای 
گس��ترش رفاه اجتماعی در جامعه بهزیس��تی استان 
اصفه��ان کوش��یده و با کمک های نق��دی و حمایت از 
خیریه ها حامی افراد زیرپوش��ش س��ازمان بهزیستی 

استان بوده است.
ش��اه زیدی با اش��اره به اینکه ش��رکت فولاد مبارکه 
بیش از ۲۰ میلیارد ریال به جامعه بهزیس��تی اس��تان 
اصفهان کمک کرده است، تصریح کرد: سهم عمده ای از 
کمک های شرکت فولاد مبارکه مربوط به تأمین مسکن 

مددجویان به ویژه افراد دارای معلولیت بوده است.
معاون مش��ارکت های مردمی اداره کل بهزیس��تی 
اس��تان اصفهان با اش��اره به نقش حمایت گرانه فولاد 
مبارک��ه از جامع��ه بهزیس��تی اس��تان اصفه��ان بیان 
کرد: این ش��رکت حامی اصل��ی خیریه امیرالمومنین 
شهرستان مبارکه )مخصوص کودکان بی سرپرست یا 
بدسرپرست(، خیریه شهر دیزیچه )مخصوص کودکان 
دارای معلولیت( و خیریه شهید مدنی شهرستان لنجان 

)مخصوص نگهداری و مراقبت از افراد معلول( است.
ش��اه زیدی بر اهمیت نقش فولاد مبارکه در حمایت 
از جامعه بهزیس��تی اس��تان اصفهان تأکید کرد و گفت: 
بخ��ش اعظم��ی از کمک ه��ای این ش��رکت در قالب 
مش��ارکت های مردم��ی و به ص��ورت نقدی اس��ت که 

به حساب مددجویان واریز می شود.

 اصلاحات ساختاری
 در مس سرچشمه 

مدیرعامل شرکت س��رمایه گذاری مس سرچشمه 
گفت: در ادامه اصلاحات س��اختاری و با هدف افزایش 
به��ره وری و بازدهی بیش��تر این ش��رکت هفته جاری 
فهرس��ت کلیه ش��رکت های فرعی که قابلیت پذیرش 
در ش��رکت های بورس اوراق به��ادار تهران و فرابورس 

ایران را دارند.
به گزارش مس پرس، میلاد ش��مس گفت: در ادامه 
اصلاح��ات س��اختاری و ب��ا هدف افزای��ش بهره وری و 
بازدهی بیش��تر این ش��رکت هفته جاری فهرست کلیه 
ش��رکت های فرعی که قابلیت پذیرش در شرکت های 
بورس اوراق بهادار تهران و فرابورس ایران را دارند تحویل 

کارشناسان سازمان بورس و اوراق بهادار می شود.
وی افزود: در کنار این اقدام به طور همزمان اصلاحات 
لازم در شرکت های فرعی به منظور حصول شرایط لازم 
برای پذیرش ش��رکت های مذکور انجام می ش��ود تا با 
بهترین شرایط ممکن عرضه شرکت ها، صورت گیرد.

به گفته ش��مس، امیدواریم مس��یر جدیدی که برای 
ش��رکت س��رمایه گذاری مس سرچشمه طراحی شده 
بیش��ترین و بهتری��ن بازده��ی را برای س��هامداران به 
ارمغان آورده و بتوانند با اطمینان در سهام این شرکت 

سرمایه گذاری کنند
شمس ادامه داد: به این منظور هماهنگی های مورد 
نیاز با برخی از ش��رکت های تأمین س��رمایه که تجربه 
خوبی در ارائه خدمات مش��اوره پذیرش دارند صورت 
گرفته و امیدواریم با تلاش های همکاران در بهترین و 

کمترین زمان ممکن این امر محقق شود.
مدیرعامل شرکت س��رمایه گذاری مس سرچشمه 
به گزارش توجیهی افزایش س��رمایه تهیه ش��ده توسط 
شرکت توسعه و عمران کرمان که عمدتا از محل تجدید 
ارزیابی سرمایه گذاری ها در شرکت آرین ماهتاب گستر 
صورت می گیرد اشاره کرد و گفت: پس از ارائه گزارش 
کارشناسی شرکت مذکور، ارزش واقعی سرمایه گذاری، 
شرکت سرمایه گذاری مس سرچشمه در شرکت آریان 
ماهتاب گس��تر نیز مشخص شده و سهامداران شرکت 
سرمایه گذاری مس سرچشمه تا حدود زیادی به ارزش 
ذاتی سهم این شرکت که با ارزش معاملاتی آن فاصله 

معناداری دارد، دست خواهند یافت.

اخبار

علیرض��ا رزم حس��ینی، وزیر صنعت، مع��دن و تجارت هفته 
گذش��ته در تصمیمی ناگهانی خبر از کاهش نرخ پایه ش��مش 
ف��ولاد در معاملات بورس کالا داد. داریوش اس��ماعیلی، معاون 
ام��ور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز 
در نامه ای خطاب به بورس کالا نوش��ت: »پیرو جلس��ه قرارگاه 
جه��ش تولید به ریاس��ت علیرضا رزم حس��ینی لازم اس��ت از 
تاریخ ۱۶ دی۱۳۹۹، نرخ پایه محصولات فولادی بر مبنای ۷۰ 
درصد س��ی آی اس لحاظ شود.« اسماعیلی هدف از این مصوبه 
را کاهش نرخ محصول نهایی دانس��ت و تاکید کرد که صادرات 
فولاد باید جدای از بحث فروش داخلی این محصول مرود توجه 
قرار گیرد. هرچند شرکت بورس کالای ایران درخواست معاون 
ام��ور مع��ادن و صنایع معدنی وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 

را رد و تاکی��د ک��رد که در روابط می��ان وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و ستاد تنظیم بازار با شرکت بورس کالای ایران، قوانین 
و مقررات بازار س��رمایه حاکم ب��ر بورس های کالایی درباره نرخ 
کالاها و محصولات، تأیید معاملات، سقف رقابت حسب ضوابط 
مصوب مربوط مجری خواهد بود. در س��ایر موضوعات مشترک 
و مرتب��ط، پس از برگزاری جلس��ات هماهنگی بین بورس کالا 
و وزارت صنعت، معدن و تجارت، ضوابط پیش��نهادی حس��ب 
مورد به سازمان بورس و اوراق بهادار یا شورای عالی بورس برای 
بررس��ی و تصمیم در چارچوب قوانین و مقررات ارائه می شود؛ 
بنابرای��ن موضوع نامه جناب عالی به بخش مربوط در س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار و دبیرخانه شورای عالی بورس برای طرح و 

اتخاذ تصمیم در شورای عالی بورس ارجاع خواهد شد.

اصرار بر کاهش نرخ پایه شمش فولاد  �
ب��ا این وج��ود، وزیر و معاونت معدن��ی وی، همچنان به 
کاه��ش نرخ پایه ش��مش فولاد اص��رار دارن��د. در همین 
ح��ال، موض��وع قیمت گذاری ف��ولاد به قدری داغ ش��ده 
ک��ه سیاس��تمداران در حوزه های گوناگ��ون از نمایندگان 
قوه مقنن��ه گرفته ت��ا دولتمردان و حت��ی اعضای مجمع 
تش��خیص مصلحت نظام نیز به این مس��ئله ورود کرده و 
خواستار اصلاح این شرایط شده اند. هرچند باید اقرار کرد 
که هرکدام از این مس��ئولان س��از خود را می زند؛  س��ازی 
که با دیگ��ری همخوانی ندارد. به گزارش س��نا، غلامرضا 
مصباحی مق��دم، عضو مجمع تش��خیص مصلح��ت نظام با 
انتق��اد از ابلاغیه فولادی وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 

گفت: طبق ماده ۱۸ قانون توس��عه ابزارها و نهادهای مالی 
جدید، دولت موظف اس��ت همه کالای پذیرفته ش��ده در 
ب��ورس را از نظام قیمت گذاری خارج کند؛ از این رو مصوبه 
ف��ولادی وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت مبنی بر اعمال 
نرخ پای��ه ۷۰ درصدی، خلاف قانون و در تناقض آش��کار 
با ذات بازار س��رمایه است. مصباحی مقدم اظهارکرد: هدف 
از ایجاد و راه اندازی بورس کالا، کش��ف نرخ منطقی برای 
مصرف کنندگان از طریق عرضه و تقاضای واقعی اس��ت تا 
آشفتگی های موجود در بازار آزاد مهار شود. به این ترتیب، 
قیمت گذاری دستوری در بورس کالا جایی ندارد و اگر این 
اصل کلیدی رعایت نشود، در واقع هویت این بازار را سلب 

و تخریب کرده ایم.

سیدرضا شهرستانی، عضو هیات مدیره انجمن تولیدکنندگان 
فولاد ایران در گفت وگو با »روزگار معدن«  دستور وزیر صنعت، 
مع��دن و تج��ارت برای کاهش نرخ پایه محص��ولات فولادی بر 
مبنای ۷۰ درصد س��ی آی اس را غیرکارشناسی و خلاف قانون 
دانس��ت و افزود: بر همین اساس، شرکت بورس کالای ایران نیز 
از این تصمیم س��رپیچی کرد.وی ضمن تاکید بر اش��تباه بودن 
کاه��ش نرخ پایه ش��مش فولاد در معاملات ب��ورس کالا افزود: 
اجرایی شدن این گونه تصمیمات، زمینه رانت و سودجویی را در 
زنجیره فولاد فراهم می کند، به ضرر ش��رکت های تولیدکننده 
در این زنجیره منتهی خواهد ش��د و درنهایت نیز مصرف کننده 

نهایی هیچ سود و بهره ای از این شرایط نخواهد برد.
افزایش التهابات �

ای��ن عض��و هی��ات مدی��ره انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد 
گف��ت: متاس��فانه ط��ی ماه ه��ای گذش��ته در صنع��ت فولاد 
ش��اهد سیاست گذاری اش��تباه از س��وی متولیان امر بوده ایم. 
بخش��نامه هایی که بدون کار کارشناس��ی مص��وب و به التهاب 
هرچه بیش��تر در ب��ازار فولاد منجر می ش��وند. ی��ا در مواردی 
سیاس��ت گذاران در اقدامی احساسی تصمیمی اتخاذ می کنند 
که نه تنها اهداف صنعت فولاد در کشور را تامین نمی کند، بلکه 

بر بار مشکلات این زنجیره می افزاید. 
وی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه، با چه راهکاری می توان 
هدف وزی��ر که کاهش نرخ محصولات نهایی فولادی در اختیار 

مردم اس��ت را اجرایی کرد، گفت: در درجه نخس��ت 
بای��د مفهوم فولاد ارزان مش��خص ش��ود. نرخ فولاد 
براس��اس نرخ های جهانی تعیین می ش��ود؛ بنابراین 
طبیعی است که رشد نرخ این محصول در بازار جهانی 
به افزایش نرخ آن در بازار داخلی منجر شود. به اعتقاد 
ما قیمتی که ش��مش در اختیار صنای��ع داخلی قرار 

می گی��رد باید 5 تا ۱۰ درصد زیر قیمت  جهانی باش��د. توجه به 
این نکته ضروری به نظر می رس��د که ظرفیت تولید فولاد ایران 
تقریب��ا ۲ برابر میزان نی��از داخلی به این فلز برآورد می ش��ود؛ 
بنابرای��ن چنانچ��ه اختلاف نرخ فروش ف��ولاد در بازار داخلی و 
جهان��ی افزایش یاب��د، زمینه ایجاد رانت و فس��اد در بازار فولاد 
فراهم می ش��ود. تجربه این گون��ه موضوعات باره��ا در صنایع 
مختل��ف و حتی صنعت فولاد نیز تکرار ش��ده اس��ت. به عنوان 
مث��ال، از آنجاکه نرخ فروش بنزی��ن در بازار داخلی کمتر از نرخ 
این محصول در بازار جهانی اس��ت، قاچاق آن رونق دارد. بدون 
تردید کاهش قابل توجه نرخ فروش شمش فولاد در بازار داخلی 
نی��ز به قاچاق این محصول یا احتکار آن منجر می ش��ود و نباید 

منتظر منتفع شدن مصرف کننده نهایی باشیم.
توقف تولید دور از ذهن نیست �

شهرس��تانی خاطرنش��ان کرد: فعالیت و تولید در حلقه های 
گوناگون زنجیره فولاد بهم پیوس��ته اس��ت و چنانچه این گونه 
مصوبات اش��تباه اجرایی ش��وند، بدون تردی��د واحدهای ذوب 

آسیب می بینند. البته این آسیب به همین جا متوقف 
نخواهد ش��د و به زودی آثار خود را بر عملکرد س��ایر 
شرکت های فعال در این زنجیره نیز نشان می دهد. در 
ادامه حتی باید منتظر کاهش عرضه ش��مش به دلیل 
توقف تولی��د برخی واحدها باش��یم. یعنی ادامه این 
مسیر به منزله رشد نرخ فولاد درنتیجه پیشی گرفتن 
تقاض��ا از عرضه خواهد بود. بنابرای��ن ورود به این زنجیره برای 
تنظیم آن از اهمیت ویژه ای برخوردار اس��ت و باید با همت و کار 

کارشناسی انجام شود.
آمار اشتباه دردسرساز شد �

این فع��ال صنعت فولاد اف��زود: حتی کاه��ش یک درصدی 
ن��رخ پایه فولاد به منزله جابه جا ش��دن رقم های بس��یار در این 
زنجی��ره اس��ت. بر همین اس��اس نی��ز تاکید داریم ک��ه تعیین 
ن��رخ پایه این محصول براس��اس ۷۰ درصد ن��رخ فروش آن در 
منطقه س��ی آی اس، اش��تباهی بزرگ و به منزله فاجعه ای برای 
فولادس��ازان خواه��د ب��ود. وی در ادامه و در پاس��خ ب��ه ادعای 
مطرح ش��ده از س��وی متولی��ان امر در وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت مبنی بر اینکه نرخ تمام ش��ده شمش فولاد حدود ۴5۰۰ 
تومان برآورد می شود، حال چرا باید این محصول با نرخ ۱۰ هزار 
تومان و حتی بیش��تر در بورس کالا به فروش برس��د، گفت: این 
آمار و ارقام صحت ندارد. نرخ کنس��انتره براساس ۱۶ درصد نرخ 
فروش ش��مش فولاد خوزس��تان تعیین می شود. برای تولید هر 

کیلوگرم آهن اس��فنجی، ۱.5 کیلوگرم کنسانتره نیاز است و در 
همین حال از هر ۱.۲5۰ آهن اس��فنجی، یک کیلو شمش تولید 
می ش��ود؛ یعنی حدود ۱.۹ کیلوگرم کنس��انتره برای تولید یک 
کیلوگرم ش��مش نیاز اس��ت. حال اگر نرخ ش��مش بنا به ادعای 
مطرح ش��ده در این روزها ۱۲۰۰۰ تومان به ازای هر کیلو فرض 
ش��ود؛ یعنی هزینه ماده اولی��ه آن ۳۸۰۰ تومان به ازای هر کیلو 
برآورد می ش��ود. در همی��ن حال، هزینه حمل ونق��ل نیز به آن 
تعلق می گیرد. تولید ش��مش هزینه های متعدد دیگری نیز دارد 
مانند آب، برق، گاز، استهلاک، نیروی انسانی، انواع افزودنی های 
مصرف��ی و...؛ بنابرای��ن چنین محاس��باتی قابل قبول نیس��ت. 
متاس��فانه یا مدیران ما به زیروبم کار تولید آش��نا نیس��تند یا در 
توجیه سیاس��ت های خود به مغلطه روی می آورند. شهرستانی 
گف��ت: درحال حاضر هر کیلوگرم آهن اس��فنجی ۸۲۰۰ تومان 
فروخت��ه می ش��ود. حال به این ن��رخ هزینه ه��ای حمل ونقل و 
تولید ش��مش نیز افزوده می ش��ود؛ بنابراین چطور انتظار دارند 
ش��مش با نرخ زی��ر ۱۰ هزار تومان برای ه��ر کیلوگرم به فروش 
برس��د؟ به علاوه آنکه درحال حاضر نرخ شمش فروخته شده در 
ب��ورس کالا کمتر از نرخ قراضه ترکیه اس��ت. این اختلاف زمینه 
س��ودجویی بس��یاری را در این زنجیره فراهم می کند. از این رو 
از متولی��ان امر انتظار م��ی رود همه ابعاد یک موض��وع را مورد 
توج��ه قرار دهند و از اخذ تصمیمات ناگهانی و غیرکارشناس��ی 

بپرهیزند. 

محم��د کش��انی، عض��و هی��ات مدی��ره انجم��ن 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد ایران در گفت وگ��و با »روزگار 
مع��دن«  و در ارزیابی دس��تور وزیر صنع��ت، معدن و 
تجارت مبنی بر تعیین نرخ پایه ش��مش فولاد براساس 
۷۰ درصد نرخ س��ی آی اس، گفت: متاسفانه اطلاعات و 
آدرس اشتباهی در اختیار شخص وزیر قرار می گیرد و 

همین موضوع نیز به اخذ تصمیمات اش��تباه و مصوبات نادرست 
منتهی می ش��ود. به عن��وان مثال، نرخ تمام ش��ده تولید فولاد به 
اش��تباه به ایش��ان اعلام شده است. بر همین اس��اس نیز انجمن 
تولیدکنن��دگان ف��ولاد ایران و فع��الان این حلق��ه از زنجیره در 
تلاشند این آمار اشتباه را اصلاح کنند تا بدین ترتیب زمینه بهبود 

شرایط فراهم شود.
سیاستی تکراری و بی نتیجه �

این عض��و هیات مدیره انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد افزود: 
متاسفانه دولتمردان و سیاست گذاران انتظار دارند با قیمت گذاری 

دستوری شمش، زمینه کاهش نرخ فروش محصولات 
نهایی ف��ولادی را فراهم کنند. این درحالی اس��ت که 
اگر واقعا منفع��ت مصرف کننده نهایی مورد توجه قرار 
دارد بای��د زمین��ه عرضه مداوم و اف��ت نرخ محصولات 
نهایی مانند ش��مش و میلگرد را در ب��ازار فراهم کنند. 
تجربه حکایت از آن دارد که کاهش نرخ فروش شمش 
ف��ولاد در بازار داخلی به منزله کنترل نرخ محصول نهایی نخواهد 
ب��ود؛ بنابراین دولت باید ب��رای تنظیم بازار ف��ولاد، نظارت خود 
را از حلق��ه نهای��ی این زنجیره آغاز کند.  ای��ن فعال صنعت فولاد 
تاکید کرد: با وجود تمام ش��عارهایی که برای تنظیم بازار فولاد از 
سوی مسئولان داده می شود اما فقط بخشی از مصوبات شیوه نامه 
س��اماندهی عرضه و تقاضای زنجیره فولاد اجرایی می ش��ود. کما 
اینکه درحال حاضر فق��ط برخی تولیدکنندگان موظف به عرضه 
تمامی محصولات خود در بورس کالا هستند. این گونه تبعیض ها 
به منزله ایجاد فرصه رانت و سودجویی برای عده ای خاص است.

مکانیسمی که برای برخی اجرا نمی شود �
در ای��ن ش��رایط انتظار م��ی رود ش��رکت های تولیدکننده 
میلگ��رد ب��ه ازای شمش��ی ک��ه از ب��ورس کالا خری��داری 
 کرده ان��د، مل��زم ب��ه فروش محص��ول خ��ود از طریق همین 

مکانیسم باشند. 
هرچن��د این ال��زام درحال حاضر اجرایی نمی ش��ود؛ یعنی 
شمش فولاد در بورس کالا عرضه می شود اما محصول نهایی 

در بازار آزاد به فروش می رسد.
 همی��ن موضوع نی��ز زمینه بر هم خوردن بازار و تش��دید 
تنش ه��ا را فراه��م می کن��د. عض��و هی��ات مدی��ره انجمن 
تولیدکنندگان فولاد ایران تاکید کرد: بورس س��ازکاری برای 

کشف نرخ عادلانه محصولات است.
 اگر سیاست گذاران بورس را قبول دارند باید از سازکار آن 
برای قیمت گ��ذاری بهره بگیرند. اگر هم در عمل اعتقادی به 

این مکانیسم ندارند؛ بهتر است که آن را تعطیل کنند.

تناقض قیمت گذاری فولاد با ذات بورس 

تصمیمات غیرکارشناسی ادامه دارد

سخن پایانیدادن آدرس غلط به سیاست گذاران
با وجود تمام انتقاداتی که نس��بت به تنظیم بازار فولاد 
از سوی سیاست گذاران مطرح است هر روز خبر جدیدی 
منتش��ر می ش��ود که به التهابات این ب��ازار بیش از پیش 

دامن می زند. 
گویی متولیان امر با هدف اثبات ادعاهای خود و بی توجه 
به بازار جهانی به دنبال خلق شرایطی جدید در بازار فولاد 

کشور هستند. 
اقداماتی که بارها از س��وی افراد مختلف تکرار ش��ده و 
نه تنه��ا نتیجه مثبتی به دنبال نداش��ته، بلکه بر التهابات 

این بازار افزوده است. 
در همی��ن ح��ال با رش��د پدیده واس��طه گری و قاچاق 
ضربات غیرقابل جبرانی را به صنعت فولاد کشور وارد کرده 
است. بنابراین از متولیان امر انتظار می رود با بهره گیری از 
نظرات کارشناسان اقتصادی و بدون اهداف سیاسی برای 

تنظیم بازار فولاد اقدام کنند.
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بورسبهروزهایاوجبازمیگردد؟

علت وجود نوسان در معاملات بورس چیست؟

حمایت از بازار سرمایه در اولویت مجلستعادل نسبی بورس در روزهای پایانی

گروه معدن

دامنه نوس��ان و ریزش بورس باعث ش��د، ش��اخص 
کل روز ش��نبه برای بار دوم در 6 ماه گذشته تا کانال 
یک میلیون و ۲۰۰ ه��زار واحد کاهش یابد، موضوعی 
که این بار با اعتراض جدی س��هامداران روبه رو ش��د و 
حتی کار را به پرتاب تخم مرغ به س��مت شیش��ه های 
سازمان بورس رس��اند. موضوعی که دستمایه شوخی 
کاربران شبکه های اجتماعی شد چرا که همزمان با این 
اعتراض ها روز یکشنبه شاخص روند صعودی در پیش 
گرف��ت. با این همه، اما روز دوش��نبه باز هم ش��اخص 
ب��ورس با وجود آغاز مثبت، کار خ��ود را با منفی تمام 
کرد تا باز هم امید ها برای روند مثبت ادامه دار کمرنگ 

شود.
در این زمینه، اما تحلیلگران عوامل متفاوتی را برای 
رفت و برگش��ت های بازار عنوان می کنند که کلیدواژه 
همه آنها ترس سهامداران است. حاشیه بازار و اتفاقاتی 
از جمله نفتک��ش کره جنوبی، تصمیم ف��ولادی وزارت 
صمت، اقدامات انتخابی ترامپ و... باعث ایجاد ترس در 
سهامداران شده است؛ این تحلیل بهزاد صمدی است. 
این تحلیلگر، اما معتقد اس��ت ترامپ فقط حدود 8روز 
کاری دیگر رئیس جمهوری امریکا خواهد بود و استرس 
بازار در مورد احتمال وق��وع جنگ و تحریم ها کاهش 
خواهد یافت. همچنین گزارش ش��رکت ها بسیار خوب 
اس��ت و قیمت های جهانی روندی صع��ودی دارد. در 

میان مدت و بلندمدت به رشد بازار خوشبین هستیم.
اول  مع��اون  جهانگی��ری،  اس��حاق  همچنی��ن 
رئیس جمه��وری نیز در روز های گذش��ته ب��ا مدیران 
هلدینگ ها و شرکت های حقوقی فعال در بازار سرمایه 
جلس��ه گذاش��ت و گفت: بورس نهادی مستقل است، 
ولی دولت همیش��ه از بازار س��رمایه حمایت می کند، 
دولت وظیفه دارد ضمن حمایت از بازار س��رمایه همه 
تلاش خود را برای رفع نگرانی سهامداران و جلوگیری 

از آسیب دیدن آنها به کار گیرد.
در عین حال رئیس جمهوری نیز در جلس��ه س��تاد 
هماهنگی اقتصادی دولت در سخنانی گفت که دولت 
همواره بر اس��اس سیاس��ت های اصلی خ��ود مبنی بر 
تقوی��ت بازار س��رمایه با محوریت ب��ورس، تلاش دارد 
با تس��هیل فعالیت ها و کاه��ش محدودیت ها و اعتماد 
به ش��رکت های با سابقه و خوش��نام و موثر که با ثبات 
رویه و با رعایت مقررات عمل کرده اند و همواره موجب 

رونق بازار های داخلی و خارجی بوده اند، زمینه افزایش 
فعالیت و خرید و فروش در بورس کالا را فراهم کند.

حال، اما به نظر می رسد سایه تردید همچنان بر سر 
آینده بازار به چشم می خورد، تردیدی که ممکن است 
رکود و درجا زدن ش��اخص را ادام��ه دار کند. هرچند 

نظر های متفاوتی نیز در این زمینه گفته می شود.
چرا شاخص سازها درجا می زنند؟ �

نوید اختری زاده، کارش��ناس و تحلیلگر بازار سرمایه 
در ای��ن زمینه به اقتصاد۲۴ می گوید: واقعیتی در بازار 
س��رمایه رخ داده اس��ت و آن این اس��ت که نقدینگی 
بزرگی از بازار خارج ش��ده اس��ت. در ۲۰ روز گذشته 
خروجی نقدینگی زیاد بوده است و پول بزرگی از بازار 
سرمایه بیرون رفته که شاید به راحتی دوباره وارد بازار 

نشود.
وی می افزاید: درحال حاضر نوس��ان یک روز مثبت و 
یک روز منفی حاصل پولی است که در بازار باقی مانده 
اس��ت و پول بزرگی از بازار خارج ش��ده است. هرچند 
کمک هایی هم از س��وی صندوق توس��عه بازار صورت 
می گی��رد، اما قدرت لازم را برای صعودی نگهداش��تن 

بازار ندارد.
اخت��ری زاده با بیان اینکه درحال حاضر س��هام های 
ش��اخص س��از نزولی هس��تند یا درجا می زنند، اظهار 

می کند: س��هام ش��رکت های شاخص س��از زمانی رشد 
می کنند که نقدینگی قدرتمندی در بازار وجود داشته 
باش��د. درحال حاضر مدل رفتاری شاخص ساز ها نشان 
می دهد که پول قدرتمند در بازار نیس��ت و هنوز قصد 

ورود مجدد به بازار را ندارد.
وی ب��ا تاکی��د بر اینکه ت��ا اعتماد به ب��ازار برنگردد 
نمی توان به ورود دوباره نقدینگی امیدوار بود، می گوید: 
ی��ک ریزش ۳ ت��ا ۴ ماهه در بازار را ش��اهد بودیم که 
سبب شد ترس و هیجان در بازار ایجاد شود که گریبان 
ب��ازار را گرفت. ورود نقدینگی های��ی هم که در برخی 

روز ها مشاهده می شود قدرت چندانی ندارند.
حض�ور بایدن کدام گروه ه�ای بازار را جذاب  �

می کند؟
این کارشناس بازار سرمایه همچنین می گوید: نکته 
مهم حضور بایدن در راس کار اس��ت که ش��اید دلیل 
درجا زدن شاخص س��ازها، چش��م انداز اف��ت نرخ دلار 

باشد.
وی می افزای��د: حضور بایدن ش��اید با چراغ س��بزی 
ب��رای بازگش��ت ب��ه برجام همراه باش��د ک��ه اگر این 
اتف��اق رخ ده��د افق 6 ماهه دلار رش��دی نخواهد بود 
و حتی ممکن اس��ت با افت هم همراه باش��د. ش��اید 
ب��ازار با فروش ش��رکت های دلاری از حالا کاهش نرخ 

دلار را پی��ش خور می کند. اخت��ری زاده با بیان اینکه 
طبیعت بازار س��رمایه به این صورت اس��ت که تورم بر 
آن اث��ر مثب��ت دارد، می افزای��د: درحال حاضر ۲ دلیل 
ب��ازار برای نرخ دلار اس��ت. در دوره هایی که نرخ دلار 
 ثابت می ش��د یا افت می کرد روی بازار سرمایه نیز اثر 

منفی داشت.
ای��ن کارش��ناس بازار س��رمایه تصری��ح می کند: به 
نظر می رس��د در صورت تقویت ریال ب��ا آمدن بایدن 
گروه های بانکی، س��یمانی، دارویی، خودرویی، غذایی 
و قن��دی می توانن��د در 6 یا ۷ م��اه گزینه های بهتری 
برای س��رمایه گذاری باش��ند. فرض بر این اس��ت که 
گشایش های اقتصادی ایجاد شود و سیاست های بایدن 
ب��ه طور کلی متفاوت از ترامپ باش��د و فضای فش��ار 

حداکثری کمی تلطیف شود.
وی تصریح می کن��د: فضایی را که برای 6 ماه آینده 
می توان متصور بود رش��د گروه های ریال محور است و 
سهام های ش��رکت های دلاری می توانند درجا بزنند یا 
حتی با افت همراه باشند. سناریوی محتمل بر تقویت 

ریال و جذابیت سهام های ریالی است.
اختری زاده درب��اره نقش بازارگردان ه��ا در بازار نیز 
درحال حاض��ر حمایت های  بازارگردان ه��ا  می گوی��د: 
خ��ود را می کنن��د و از طرف دیگ��ر جهانگیری اعلام 
ک��رده ک��ه ۲۵۰۰ میلی��ارد تومان از ط��رف صندوق 
 توس��عه ملی برای خری��د منفی های ب��ازار اختصاص 

داده شود.
این کارش��ناس بازار سرمایه می گوید: از سوی دیگر 
صندوق های بازارگردانی به ش��دت فعال هستند و هر 
روز ب��ه تع��داد آنها افزوده می ش��ود. ماهی��ت کار این 
صندوق ها بحث افزایش نقدشوندگی سهام بازار است و 
با توجه به قوانین صندوق های بازارگردانی اگر سهمی 
صف فروش ش��ود آن صندوق تعه��دی را در قبال آن 
دارد که باعث روان شدن معاملات چه در سمت فروش 

و چه در سمت خرید می شود.
اختری زاده خاطرنش��ان می کند: اما بحث اصلی آن 
اس��ت که امروز آن پول قدرتمندی که در س��ال های 
۹۷ و ۹8 به بورس ورود پیدا کرد، را ش��اهد نیس��تیم 
و نقدینگ��ی درحال حاضر قدرت و صلابت لازم را برای 
رشد مداوم بازار ندارد. اما در کل اگر یک افق بلند مدت 
برای بازار ترس��یم کنی��م با توجه به س��اختار تورمی 
اقتصاد، روند بازار س��رمایه رو به رش��د است و در اشل 

بلند مدت سهامداران را به سود خواهد رساند.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه با اش��اره به عوامل 
تاثیرگذار در ایجاد نوس��ان معاملات بورس گفت: تا 
پایان س��ال به دلیل وجود فضاهای مناس��ب جهانی 
و احتمال ثبات قیمت ارز، روزهای کم هیجانی را در 
این بازار شاهد خواهیم بود و شاخص بورس در مسیر 

صعودی با شیبی ملایم قرار می گیرد.
س��لمان نصی��رزاده در گفت و گ��و با ایرن��ا به افت 
ش��اخص بورس در معاملات بازار سهام اشاره کرد و 
اف��زود: مجموعه عوامل بنیادی و روانی بر بازار حاکم 
اس��ت، این موضوع نش��ات گرفته از ابهام های منفی 

است که به بازار تزریق شده است.
وی با بیان اینکه به لحاظ بنیادی همان عاملی که 
باعث ش��د شاخص بورس در ۲ س��ال اخیر تا کانال 
دو میلیون واحد رش��د کن��د، در روند اصلاحی بازار 
تاثیرگذار بود، اظهار کرد: بیش��تر این موضوع ناشی 
از انتظ��ارات تورمی و ن��رخ ارز بود و منجربه افزایش 
قیمت سهام ش��د، اکنون نقطه مقابل این مسایل در 
بازار ایجاد ش��ده اس��ت و بازار انتظار کاهش سرعت 
نرخ تورم را دارد و نگران این است که نرخ دلار بیش 

از اینها کاهش پیدا کند.
نصیرزاده با تاکید بر اینکه در طول س��ال هایی که 
بورس در ح��ال فعالیت بود تورم محور بوده اس��ت، 
گفت: با توجه به اینکه س��هام ش��رکت های جدید به 
بورس ورود کردند اما رش��د این بازار نش��ات گرفته 

از تورم بوده اس��ت، بدین معنا ک��ه هر زمان تورم با 
جهش همراه شده اس��ت بورس با سرعت زیادی در 
مس��یر افزایش��ی قرار گرفت، اکنون هم بازار با نقطه 

مقابل این فضا روبرو شده است.
این کارشناس بازار س��رمایه افزود: وجود برخی از 
تصمیم گیری ه��ا در مورد قیمت گذاری ها در بازار در 
کنار انتظارات تورمی باعث ایجاد نوسان در معاملات 
بورس و کاهش اعتماد سرمایه گذاری در بازار سرمایه 

شده است.
وی اظهار داش��ت: اکنون در بازار ب��ا دو نوع تورم 
جهانی و داخلی روبرو هس��تیم، در بازارهای جهانی 
ب��ه دلیل متورم بودن قیمت ها، قیمت های جهانی رو 
به افزایش اس��ت، با توجه به قیمت های جهانی روند 
بازار می توانس��ت بهتر از این ها باشد و از فضای بازار 
جهان��ی منتفع ش��ود اما اکنون بحث قال��ب در بازار 
موضوع انتظارات تورم��ی و تغییر فضا در بحث تورم 

داخلی است.
به گفته نصیرزاده، به محض اینکه بازار وارد مسیر 
تعادلی می ش��ود، برخی از تصمیم گیری ها بازار را از 

مسیر خود خارج و وارد مدار نزولی می کند.
این کارش��ناس بازار سرمایه اظهار کرد: یکی دیگر 
از ریس��ک های آینده بازار،  موضوع آزادسازی سهام 
عدالت اس��ت که س��ازوکار این آزاد سازی  همچنان 

برای فعالان این بازار مبهم است.

وی با بیان اینکه با توجه به چنین عواملی می توان 
اع��لام کرد که بازار ب��رای میان مدت با تغییر روند از 
صعودی به نزولی وارد فضای اصلاحی ش��ده اس��ت، 
گفت: از دید میان مدت می ت��وان آن را اصلاح تلقی 
ک��رد اما در کوتاه مدت بازار به دلایلی مانند انتش��ار 
گزارش ه��ای فصل��ی، فصل مجامع و تح��ولات بازار 
جهانی در تلاش برای تغییر روند است و ممکن است 

به صورت موقتی دوباره به مسیر صعودی بازگردد.
نصیرزاده با اش��اره ب��ه اینکه اکنون ن��رخ دلار در 
محدوده ۲۵ ه��زار تومان قرار دارد و این بازار دارای 
دو نگاه اس��ت، اظه��ار کرد: ن��گاه خوش بینانه بدین 
صورت است که دلار اکنون در کف قیمتی قرار دارد 

و در حال آماده سازی برای رشد دوباره است.
این کارشناس بازار س��رمایه  خاطرنشان کرد: اگر 
ای��ن اتف��اق رخ دهد روزهای خوبی پی��ش روی بازار 
س��رمایه قرار خواهد گرف��ت، نگاه دیگر این اس��ت 
ک��ه دلار در حال سقف س��ازی در این قیمت اس��ت 
و با گش��ایش های سیاس��ی از هیجان نرخ ارز تخلیه 
می ش��ود و ممکن است نرخ دلار تا محدوده ۲۰ هزار 
تومان کاه��ش یابد که این موضوع ب��ه نوبه خود بر 

روند نزولی بازار تاثیرگذار خواهد بود.
وی اف��زود: از الان ب��ه بع��د باید حداقل ه��ا را در 
بازار س��رمایه لحاظ کنیم که این ام��ر باعث کنترل 
ریس��ک و ایج��اد ثبات در ب��ازار می ش��ود و از این 

 طری��ق می ت��وان ب��ا تمرکز بیش��تری در ای��ن بازار 
سرمایه گذاری کنیم.

نصی��رزاده با بی��ان اینکه اکنون ب��ازار دارای ابهام 
منفی ب��رای احتمال ایجاد گش��ایش ها، کاهش نرخ 
دلار و کاهش س��رعت نرخ تورم اس��ت ک��ه این امر 
باعث ایجاد فضای رکودی در کش��ور ش��ده اس��ت، 
گف��ت: در صورت ایحاد ثبات نس��بی در قیمت دلار 
و ن��رخ تورم، ب��ازار س��رمایه از باقی بازارها پیش��ی 
 می گی��رد و بازدهی بهتری را در اختیار س��هامداران

قرار می دهد.
 وی روند معاملات بورس را پیش بینی کرد و گفت:  
پتانس��یل و امیدواری پیش روی فعالان بازار ناشی از 
انتظار انتشار گزارش های مثبت ۹ ماه شرکت ها است 
که این موضوع خ��ود می تواند به عنوان یک محرک 
و سرعت گیر افت در بازار قلمداد شود اما سهامداران 
نباید انتظار رش��دهای غافلگیرکننده را داشته باشند 
در عی��ن حال با این محرک در مقطع کنونی  انتظار 

افت های سنگین را هم نمی توان داشت.
این کارش��ناس بازار سرمایه اظهار کرد: با توجه به 
کم عمق شدن بازار س��رمایه فروشنده زیاد است اما 
تا پایان س��ال به دلیل وجود فضاهای مناسب جهانی 
و احتم��ال ثبات قیمت ارز، روزه��ای کم هیجانی را 
در این بازار خواهیم بود و ش��اخص بورس در مسیر 

صعودی با شیبی ملایم قرار می گیرد.

مدیرعامل کارگزاری مدبر آس��یا گف��ت: در ۲ماه باقی 
مانده از س��ال ۹۹ پیش بینی می ش��ود حرک��ت منفی و 
مثبت ش��اخص های بورس��ی به صورت متعادل باشد و تا 
پایان س��ال صعود و فرودهایی را که در فصل تابس��تان و 

پاییز پشت سر گذاشتیم، دیگر تجربه نکنیم.
به گزارش س��نا، حس��ن رضایی پور گفت: درحال حاضر 
بازار س��رمایه از آرامش نس��بی برخوردار است؛ به طوری 
که همانند فصل تابس��تان و پاییز شاهد صعودی یا نزولی 
ش��دن ارزش سهام در بازار س��رمایه نیستیم بلکه میزان 
منفی و مثبت ش��دن س��هامی ک��ه در این ب��ازار عرضه 
می شوند با تعادل نسبی و همگام با هم حرکت می کنند. 
برای مثال ممکن اس��ت سهمی که در روزی مثبت است، 
روزی دیگر منفی باش��د و ش��اهد نقدشوندگی سریع آن 
باشیم، در چنین شرایطی می توان گفت بازار دارای تعادل 

نسبی است.
مدیرعام��ل کارگ��زاری مدبر آس��یا درب��اره پیش بینی 
ب��ازار س��رمایه در ماه های پایانی زمس��تان عن��وان کرد: 
احتم��الا در ۲ ماه و نیم باقی مانده تا پایان س��ال ش��اهد 
آرام��ش در ب��ازار س��رمایه خواهیم بود ک��ه علت اصلی 
ای��ن امر را می ت��وان کاه��ش جذابیت بازراه��ای موازی 
 و می��ل س��هام داران به س��رمایه گذاری در ش��رکت های 

کوچک تر دانست.

ب��ازار  ام��ر موج��ب ش��ده در  ای��ن  ادام��ه داد:  وی 
س��رمایه، تقاضا برای خرید س��هام کوچک ک��ه در واقع 
نوس��ان گیرهای بازار هستند بیش��تر از سهام بزرگ شود. 
زی��را س��رمایه گذاران همچن��ان نگ��ران س��رمایه گذاری 
در مبال��غ ب��الا هس��تند، ام��ا به ای��ن معنا نیس��ت که 
 خری��د س��هام کوچ��ک در کس��ب بازده��ی مناس��ب 
بی تاثیر اس��ت. رضایی پور افزود: درحال حاضر برای فعالتر 
ک��ردن بازار س��رمایه بای��د اقداماتی همچ��ون رفع عدم 
اطمینان و از بین بردن رفتارهای هیجانی دنبال ش��ود تا 
در زمان ارائه گزارش های ۹ ماهه شرکت ها در بازار شاهد 

تصمیم گیری های منطقی تر و به دور از هیجان باشیم.
وی پیش بینی کرد که بازار س��رمایه در ماه های پایانی 
هر س��ال، ب��ا تعدیل مثب��ت نمادهای بزرگ ک��ه عمدتا 
خدماتی محور هس��تند مواجه ش��ود. همچنی��ن انتظار 
م��ی رود که صنایع کالا محور روند مثبتی به خود بگیرند 
ک��ه عل��ت اصلی آن بهب��ود روابط خارجه ایران با س��ایر 
کشورها است. زیرا با بهبود روابط خارجی ایران، صادرات 
کشور به سمت صنایع بورسی همچون معادن، محصولات 
پالایشی، پتروشیمی و فلزی حرکت خواهد کرد. بنابراین 
ش��رکت های تولیدی هم که به مواد اولیه وارداتی وابسته 
هستند با ش��کل گیری چنین ش��رایطی می توانند تولید 

محصولات خود را افزایش دهند.

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه 
حمایت از بازار س��رمایه در اولوی��ت برنامه های 
مجلس بوده اس��ت، گفت: تصویب طرح افزایش 
سرمایه شرکت های بورسی و فرابورسی از طریق 
صرف س��هام و مقابله با قیمت گذاری دس��توری 
اخیر در موضوع فولاد از جمله اقداماتی است که 

در دستور کار مجلس قرار گرفته است.
به گزارش س��نا، محمدرض��ا پورابراهیمی در 
دیداری ک��ه به همراه دیگر اعضای کمیس��یون 
اقتص��ادی مجلس از ب��ورس اوراق بهادار تهران 
انجام ش��د، گفت: هر ن��وع دخالت غیرمرتبط در 
تصمیم گیری های ناظران بازار س��رمایه مغایر با 

قانون و غیرقابل قبول است.
وی ب��ا بی��ان اینکه ب��ازار س��رمایه همچنان 
پربازده ترین بازار در مقایس��ه با بازارهای موازی 
است، افزود: بازار سرمایه شتابان در حال حرکت 
اس��ت؛ بنابراین متناس��ب با آن بای��د تغییراتی 
در زمین��ه تقوی��ت مق��ررات نظارتی و توس��عه 
زیرس��اخت ها و همچنین ارتقای همکاری سایر 
دس��تگاه ها با این نهاد ایجاد ش��ود. پورابراهیمی 
اظهار کرد: اکنون ظرفیت خوبی در کمیس��یون 
اقتصادی مجلس برای توس��عه زیرس��اخت های 

بازار س��رمایه ایجاد شده است. رئیس کمیسیون 
اقتصادی مجلس افزود: در جلس��ه بورس تهران 
که با حضور رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار 
تهران و مدیران عامل ارکان و اعضای کمیسیون 
اقتصادی مجلس برگزار ش��د، مقرر ش��د تا آخر 
هفت��ه جاری کلیه پیش��نهادهایی ک��ه متولیان 
بازار سرمایه درباره توسعه زیرساخت ها و تثبیت 
و تنظی��م بخش��ی به این ب��ازار ارائ��ه دهند، به 
کمیسیون اقتصادی ارسال شود تا در هفته آینده 

در دستور کار هفته آینده مجلس قرار گیرد.
وی ب��ا اش��اره به اینک��ه گزارش کمیس��یون 
اقتصادی در قالب ماده ۴۵ )قانون الحاق موادی 
به قانون تنظیم بخش��ی از مقررات مالی دولت( 
نی��ز در رابطه با بازار س��رمایه ح��دود ۲ماه قبل 
مطرح ش��ده اس��ت، اظهار کرد: ای��ن گزارش به 
محض ورود ب��ه صحن با فوریت در دس��تور کار 
ق��رار خواهد گرف��ت. پورابراهیمی ب��ر ضرورت 
ایجاد آرای��ش حرفه ای نهاد ناظر بازار س��رمایه 
در مدیریت فضایی مجازی و خنثی سازی برخی 
ش��یطنت ها و ش��ایعات رس��انه ای که از س��وی 
کانال های غیر رس��می انجام و منافع سهامداران 

را هدف می گیرد، تاکید کرد.

قوانین خلق  الساعه و آشفتگی بازار
کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه بزرگ ترین رکن بازار سرمایه باید اعتماد 
باش��د، گفت: با توجه به شرایط موجود بازار در روزهای آینده روند مثبت خود 

را ادامه خواهد داد و نگرانی از این بابت وجود ندارد.
محم��ود گودرزی در گفت وگو با بورس نیوز، درباره وضعیت بازار اظهار کرد: 
قوانین و مقررات خلق الساعه موجب آشفتگی بازار می شود و اینکه ناگهان وزیر 
صنعت ، معدن و تجارت تصمیم به نرخ گذاری فولاد بگیرد و با ایجاد رانت، پول 

از جیب سهامداران خارج شود اقدام جالبی نیست.
کارش��ناس بازار س��رمایه افزود: این نوع تصمیمات ریسک بزرگی برای بازار 
محس��وب می شود و اگر این تصمیم اجرایی می شد چه بسا در سایر صنایع نیز 

ممکن است این اتفاق صورت بگیرد.
وی بابیان اینکه بزرگ ترین رکن بازار س��رمایه باید اعتماد باش��د، گفت: اگر 
اعتماد در بازار سرمایه خدشه دار شود وضعیت به هم خواهد ریخت که ریزش 
بازار ش��اهدی بر این مدعی اس��ت و بلافاصله پس از مخابره شدن خبر درباره 

ملغی شدن این دستورالعمل، بازار واکنش مثبت نشان داد.
گودرزی خاطرنش��ان کرد: با تعیین تکلیف ش��دن ریاست جمهوری آمریکا، 
گزارش مثبت ش��رکت ها و کم ش��دن دخالت های دولتی، بازار ظرفیت رشد و 

بالا رفتن را دارد.
کارش��ناس بازار س��رمایه تصریح کرد: با اقدامات حقوقی ه��ا، اعتماد بازار به 
س��هم های بزرگ از بین رفته و س��هامداران به سمت س��هام کوچک متمرکز 
شدند و به همین دلیل طی روز های اخیر شاخص کل منفی و شاخص هم وزن 

مثبت بود.
وی درب��اره تأثیرگذاری نرخ دلار نیز گف��ت: پیش بینی بر ریزش دلار وجود 
دارد و ب��ازار به همین دلیل این نوع اخب��ار را پیش خور می کند، اما برخی در 
این پیش بینی ها کاهش قیمت دلار را بیش ازاندازه ریزش��ی تصور می کنند که 

با توجه به شرایط امکان پذیر نیست.
گودرزی افزود: حتی اگر آمریکا به برجام برگردد قاعدتا وضعیت ش��رکت ها 
با توجه به کاهش محدودیت ها بهتر خواهد ش��د و فعالیت شرکت ها افت دلار 

را پوشش خواهد داد.
کارش��ناس بازار سرمایه تأکید کرد: اگر بازار بخواهد بیش  از اندازه به ریزش 

دلار واکنش نشان دهند احساسی خواهد بود و بازخواهد گشت.
وی گفت: با توجه به ش��رایط موجود بازار در روزهای آینده روند مثبت خود 

را ادامه خواهد داد و نگرانی از این بابت وجود ندارد.

 ضرورت ثبت نام 
سهام داران عدالت در سجام

مع��اون هماهنگ��ی ام��ور اقتص��ادی اس��تاندار بوش��هر ب��ر ض��رورت ثبت 
نام س��هام داران س��هام عدال��ت در س��امانه س��جام تاکید ک��رد و گفت: این 
س��هام داران ک��ه روش غیرمس��تقیم مدیری��ت س��هام را انتخ��اب کرده ان��د، 
 ضروری اس��ت به منظور برخورداری از مزایا و امتیازات آن در س��امانه سجام 

ثبت نام کنند.
به گزارش س��نا، س��عید زرین فر در جلس��ه هماهنگی اطلاع رسانی ثبت نام 
مشمولان سهم عدالت در سامانه سجام با تاکید بر ضرورت ثبت نام سهام داران 
س��هام عدالت در سامانه سجام اظهار کرد: س��هامدارانی که روش غیرمستقیم 
س��هام عدالت را انتخاب کرده اند لازم اس��ت در سامانه س��جام »سامانه جامع 
اطلاعات مش��تریان« در زمینه تش��کیل مجمع عمومی شرکت سرمایه گذاری 

سهام عدالت و انتخاب هیات مدیره جدید، ثبت نام  کنند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اس��تاندار بوشهر با اشاره به برنامه ریزی برای 
ثبت نام سهام داران سهام عدالت در سامانه سجام تصریح کرد: برای پیشگیری 
از انتشار ویروس کرونا تاکید می شود ثبت نام غیرحضوری و اینترنتی از طریق 

سامانه سجام انجام شود.
وی مجموعه س��هام داران سهام عدالت در کشور را ۴۹ میلیون نفر دانست و 
افزود: از این تعداد 6۱۰ نفر س��هام دار س��هام عدالت در استان بوشهر است که 
۳۷۳ هزار سهام دار به روش غیرمستقیم ثبت نام کرده اند که از سهامدارانی که 
روش غیرمس��تقیم انتخاب کرده اند تقاضا می شود نسبت به ثبت نام در سامانه 

سجام اقدام کنند.
ای��ن مس��ئول ش��رکت در انتخ��اب هیات مدی��ره مجمع عمومی ش��رکت 
س��رمایه گذاری، دریافت تسهیلات بانکی، و تخصیص سود سهام را از ویژگی ها 

و مزایای ثبت نام در سامانه سجام دانست.
رس��ول زارعی، مدیرکل امور اقتصادی و دارایی استان بوشهر نیز با اشاره به 
اینکه ۴۹ میلیون نفر در کش��ور، سهامدار س��هام عدالت هستند اظهار کرد: از 

این تعداد سهم استان بوشهر 6۱۰ هزار نفر است.
وی با بیان اینکه ۵۰ درصد جمعیت استان بوشهر دارای سهام عدالت هستند 
خاطرنشان کرد: پس از آزادسازی سهام عدالت در نیمه نخست اردیبهشت ماه 
امس��ال، نخستین اقدام این بود که از سهام داران خواسته شد تا روش مستقیم 

یا غیرمستقیم سهام داری خود را تعیین کنند.
وی روش س��هامداری ۳۷۳ هزار نفر سهم داران عدالت استان بوشهر را روش 
غیرمس��تقیم دانست و بیان کرد: کس��انی که در تعیین روش سهام داری هیچ 

اقدامی نکرده اند، روش غیرمستقیم لحاظ شده است.
مدیرکل امور اقتصادی و دارایی اس��تان بوشهر با اشاره به اینکه سهامدارانی 
که روش غیرمس��تقیم س��هام عدالت را انتخاب کردند باید در س��امانه سجام 
ثبت ن��ام کنند اف��زود: افرادیکه ثبت نام کنند از مزایای س��هام عدالت بهره مند 

خواهند شد.
زارعی از همه س��هامداران عدالت استان بوشهر خواس��ت با رعایت پروتکل  
بهداشتی و بیشتر به صورت غیرحضوری و از طریق اینترنت خانگی با مراجعه 

به سایت سجام نسبت به ثبت نام در سامانه سجام اقدام کنند.
وی با اش��اره به جاماندگان از دریافت س��هام عدالت تصریح کرد: کمیسیون 
مجلس ش��ورای اسلامی برای ثبت نام ۷ میلیون نفر از جاماندگان سهام عدالت 
در کل کشور طرحی مورد تصویب قرار داده است که به دولت برای جاماندگان 

مجوز ثبت نام می دهد.
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